
ماجرای پیشنهاد وزیر اقتصاد برای وام ازدواج 
غیرنقدی چه بود؟

بالا رفتن صــف متقاضیان در دریافــت وام ازدواج طــی دوره گذارِ دولت 
سیزدهم به دولت چهاردهم و به دنبال آن هشدار سازمان بازرسی به بانک 
مرکزی طی روزهای اخیر موجب شد تا تنها چند روز پس از مشخص شدن 
همتی به عنوان وزیر اقتصاد، او ضمن ضــرورت اولویت قرار دادن پرداخت 
این وام، پیشنهاد کند که طرحی از ســوی وزارت امور اقتصادی و دارایی و 
شورای هماهنگی بانک ها ارائه شود تا در صورت ممکن بخشی از وام ازدواج 
به صورت »غیرنقدی« و در قالب خرید اقســاطی لــوازم خانگی مورد نیاز 
زوج های جوان به متقاضیان پرداخت شــود؛ پیشنهادی که البته مشخص 
نیست زوجین تا چه میزان از آن استقبال کنند. براساس قانون بودجه سال 
۱۴۰۳، وام ازدواج برای دختران زیر ۲۳ ســال و پسران زیر ۲۵ سال معادل 
۳۵۰ میلیون تومان و برای ســایر زوجین واجد شرایط ۳۰۰ میلیون تومان 
در نظر گرفته شــد اما اجرا و نحوه پرداخت این وام به متقاضیان به گونه ای 
بود که طی ۲ ماه ابتدایی سال تنها ۴۵ هزار وام ازدواج پرداخت شد و تا ۱۹ 
خردادماه ۱۷۴ هزار نفر در صف پشــت نوبتی ها قرار داشتند. باتوجه به بالا 
بودن تعداد پشــت نوبتی ها، نه تنها پرداخت وام ازدواج ساماندهی نشد که 
این رقم تا اول مردادماه به ۲۷۰ هزار نفر رســید و مدت زمان پرداخت وام 
که حداکثر یک ماهه بوده تا ســه ماه افزایش یافت؛ سینا کلهر، معاون امور 
جوانــان وزارت ورزش و جوانان نیز در این زمینه بــا گلایه از افزایش مدت 
زمان پرداخت »وام ازدواج« در همان زمان به ایســنا گفت: متاسفانه اخیرا 
بانک ها در پرداخت وام ها اهمال کردند و همه دستاوردی که در دولت برای 
کم شدن پشــت نوبتی های وام  ازدواج داشــتیم، در دو ـ سه هفته گذشته 
تحت الشعاع قرار گرفته است.به مرور اما مســعود پزشکیان کابینه دولت 
چهاردهم را معرفی و عبدالناصر همتی به عنوان وزیر اقتصاد انتخاب شــد. 
او چند روز بعد از ورود به وزارتخانه، در دیدار با اعضای شــورای هماهنگی 
مدیران بانک های دولتی با بیان اینکه پرداخت وام ازدواج اولویت است، به 
تأکیدی که مجلس برای تســهیل پرداخت وام ازدواج داشته اشاره و تاکید 
کرد: به خاطر محدودیت منابع بانک ها طرحی از سوی معاونت بیمه و بانک 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و شــورای هماهنگی بانک ها با هماهنگی با 
بانک مرکزی در این زمینه ارائه شــود که در صورت ممکن بخشــی از وام 
ازدواج به صورت غیر نقدی و در قالب خرید اقساطی لوازم خانگی مورد نیاز 

زوج های جوان به متقاضیان پرداخت شود.

تسهیلات

قیمت بنزین در دولت پزشکیان سه نرخی می شود؟
خریدار  عضو هیات مدیره انجمن صنفی 
سی ان جی بهترین راهکار برای سر و سامان 
دادن به وضعیت سوخت را تعیین نرخ سوم 
برای بنزین عنوان کــرد و گفت: رقم کنونی 
ســهمیه برای ۷۰ تا ۸۰ درصد جامعه کافی 
اســت و اگر بیش از این مصرف کند باید با 
نرخ آزاد خریداری کنــد و درواقع با اجرای 
واقعی سازی نرخ ســوخت به نحوی مصرف 

مدیریت می شود.
 رضا نیکزاد درباره لــزوم تغییر نرخ بنزین 
و تاثیر آن بر رونق ســی ان جی در کشــور 
اظهار داشــت: مــا در حال حاضــر روزانه 
حــدود ۶ میلیــون بنزیــن وارد می کنیم 
این در حالی اســت که دقیقا حدود ۴ تا ۵ 
میلیون متر مکعب ســی ان جی که معادل 
همین ۴، ۵ میلیون لیتــر بنزین بوده طی 
این سه-چهار ســال اخیر از سبد سوخت 
خارج شده است یعنی مردم سی ان جی را 
رها و سراغ بنزین رفته اند به این معنا که اگر 
به روند مصرف سوخت در دولت دوازدهم 
برگردیم روزانه چهار- پنــج میلیون لیتر 
بنزین صرفه جویی می شــود. بخشــی از 
علت شیوه مصرف کنونی به موضوع قیمت 
بنزین برمی گردد بعبارت دیگــر با نرخ ۳ 
هزار تومانی بنزین اســتفاده از سی ان جی 

جذابیت ندارد.

چرا سی ان جی افول کرد؟
وی دیگــر علــت عدم اســتقبال زیــاد از 
ســی ان جی را  کــم شــدن خودروهــای 
دوگانه سوز دانست و افزود: متاسفانه تولید 
این خودروها کاهش چشــمگیری داشته 

است ضمن اینکه مخزن خودروهای برخی 
مشــتریان نیز ریجکت و درواقع خودروها 
فرسوده شده اند، اواخر دولت قبل مصوباتی 
مبنی بر اینکه مخزن های وانت بار، نیسان ها 
و تاکســی ها که حدود ۸۰ درصد مشتری 
ســی ان جی ارا تشــکیل می دهند، رایگان 
شــود اما تاکنون عملیاتی نشــده اســت، 
تعمیرات این خودروهــا ۱۲- ۱۳ میلیون 
تومان هزینه دارد که دارنــده خودرو توان 
پرداخت آن را نــدارد در نتیجه به ســمت 

سی ان جی نمی رود.

سی ان جی نیاز به سرمایه گذاری 
جدید ندارد

عضو هیات مدیره انجمن صنفی سی ان جی 
گفت: مــا ظرفیت حــدود ۴۵ میلیون متر 
مکعب سی ان جی  داریم، بارها اعلام کردیم 
صنعت سی ان جی نیاز به ســرمایه گذاری 
جدید نــدارد صرفــاً فقط باید مشــتری و 
خــوراک ایجاد شــود هر یک متــر مکعب 
معادل یک لیتر بنزین است، طرح هایی مثل 
سی ان جی ســوز کردن کردن کامیونت ها 
و ماشــین های ســنگین در اواخــر دولت 
دوازدهم در دستور کار بود اما کلا ۲۰۰ هزار 
خودرو محقق شد و دلیل توقف این بود که 
در فرایند نصب از کیت های قدیمی استفاده 
کردند بنابراین به هیچ نتیجه نرســیدند و با 
وجود اینکه مصوبه هیئت وزیران را داشته 
و بودجه آن تامین بود کسی از آن استقبال 

نکرد و صنعت سی ان جی افول پیدا کرد.
وی با بیــان اینکه بهتریــن جایگزین برای 
حل مشکل ناترازی سی ان جی است، گفت: 

اگر طرح تشــویقی ارائه و یا شرایطی ایجاد 
شود که مردم به سمت سوخت سی ان جی 
بروند به طوری که ما ۱۰ میلیون متر مکعب 
گاز از دولت دریافت و معادل آن ۱۰ میلیون 
ســی ان جی به مردم بدهیــم؛ ۱۰ میلیون 
لیتر بنزین صرفه جویی می شــود و درواقع 
جلــوی واردات ۱۰ میلیــون لیتــر بنزین 
گرفته می شــود مثلا اکنون کلنگ احداث 
پتروپالایشگاه شهید سلیمانی زده شده اما 
اقدامی صورت نگرفته قرار اســت ما از این 
مسیر ۶ میلیون لیتر بنزین داشته باشیم که 
با جایگزین کردن ســی ان جی می توان این 

میزان تولید را ذخیره و صادر کرد.
نیکزاد گفت: ما در ســال ۱۳۹۹ حدود ۲۴ 
میلیــون متــر مکعب فروش ســی ان جی 
داشــتیم که اکنــون ایــن رقم بــه ۱۸ تا 
۱۹ میلیون متــر مکعب رســیده یعنی به 
راحتی این ســرمایه را از بیــن بردیم و در 
این شــرایط تحریم روی ساخت پالایشگاه 

سرمایه گذاری می کنیم.

نرخ سوم؛ بهترین راهکار کنترل 
مصرف بنزین

وی بهترین راهکار برای ســر و سامان دادن 
به وضعیت سوخت را تعیین نرخ سوم برای 
بنزین عنوان کرد و افــزود: این اقدام جامعه 
را نیز دچار التهاب و به اصطلاح مشــکلات 
جو روانی نمی کند به این جهت که کســانی 
که واقعا پرمصرف هســتند بنزیــن با نرخ 
جدید را خریداری می کننــد و قیمت برای 
کســی که ســهمیه اش کفاف مصــرف را 
دارد با نرخ دولتی پوشــش داده می شــود، 

گروه دیگر پرمصرف نیز کــه به لحاظ مالی 
توان خرید بنزین با نــرخ آزاد را ندارند؛ نیز 
می توانند مازاد نیاز را از سوخت سی ان جی 
استفاده کنند. ما این پیشنهاد را در شورای 
سیاســت گذاری وزارت نفــت جدیــد نیز 

مطرح کردیم.

جامعه آماده است
عضــو هیــات مدیــره انجمــن صنفــی 
ســی ان جی بیان داشــت: تقریبــا از یک 
تا دو ســال پیش مردم انتظار نرخ ســوم و 
کارت آزاد با قیمت به اصطلاح بالا را دارند، 
بنابراین مشــکلی ایجاد نمی شود و اگر این 
طرح اجرایی شود در کنترل مصرف بسیار 

تاثیرگذار خواهد بود.  
به گفته وی؛ رقم کنونی سهمیه برای ۷۰ تا 
۸۰ درصد جامعه کافی اســت و اگر بیش از 
این مصرف کند باید با نــرخ آزاد خریداری 
کند و درواقــع با اجرای واقعی ســازی نرخ 

سوخت به نحوی مصرف مدیریت می شود، 
از تعداد تــردد خودروهای تک سرنشــین 
کاسته خواهد شــد و ترافیک نیز به نحوی 
کاهش می یابد، بعبارت دیگــر اگر کالایی 
گران و درواقع با نرخ واقعی فروخته شــود 
مردم مجبــور به قناعت شــده و درســت 
مصرف می کنند و در صورت نیاز به ســمت 

سی ان جی می روند.
نیکزاد افــزود: اکنون اســنپ بــه راحتی 
می تواند از طرح دوگانه ســوز کردن خودرو 
به صورت رایگان استفاده کنند و این قانون 
هم وجود دارد اما ایــن کار را نمی کند زیرا با 
بنزین ۳ هزار تومانی سوخت خود را تامین 

می کند.
وی ادامه داد: پیشنهاد دیگر ما بحث رایگان 
کردن سی ان جی بوده اســت به این ترتیب 
که اگر بنا بر این اســت قیمت بنزین تغییر 
نکند سوخت ســی ان جی را رایگان توزیع 

کنند تا مصرف بنزین کم شود.

سیگنال همتی به بازار سرمایه؛ ۴ عامل کلیدی در تغییر حال بازار سرمایه مشخص شد

واز بـورس آغاز شد؟  پر
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شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا اعلام کرد

موافقت رهبر انقلاب با کاهش سهم 
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نگاهی به فیلم »در آغوش درخت«
 در جست وجوی خانواده ای سبز

فرهاد خالدی نیک، نویســنده در حالی که اغلب فیلم های سینمای ایران 
در فضاهای شــهری و لوکیشن های تکراری ساخته می شــوند، بابک خواجه 
پاشا در اولین ســاخته سینمایی اش، دوربینش را به اســتان آذربایجان غربی 
و شهرستان ارومیه برده تا »در آغوش درخت« از لحاظ بصری فیلمی متفاوت 
و متمایز از دیگر آثار ســینمای ایران باشــد. فیلمی که خــط اصلی قصه اش، 
چند روز از زندگی زن و شــوهری در آســتانه جدایی را روایــت می کند. زن و 
شــوهری که اگرچه در ابتدا به نظر می رسد متعلق به ۲ دنیای متفاوت هستند 
اما بزرگترین مشکل ایشــان در عدم درک یکدیگر و مســدود شدن پل های 
ارتباطی شان است بطوری که اساســا حرف و ســخن هم را نمی شنوند. این 
چنین اســت که زن که از فوبیای فاصلــه رنج می برد، علــت ابتلایش به این 
بیماری را از شــوهرش پنهان کرده تا مشکلات شــان روز به روز بیشتر شود. 
»کیمیا« )با بازی دیدنی مارال بنی آدم( و »فرید« )جواد قامتی( یک نمونه از 

هزاران زوج ایرانی هستند که انگار یاد نگرفته اند با هم حرف بزنند...

یادداشت

سرنوشت صنعت برق در این دولت چه می شود؟
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آگهی تجد    ید    مناقصه عمومی    آگهی تجد    ید    مناقصه عمومی    
شهرداری رضوان در نظر دارد نسبت به اجرای عملیات آسفالت معابر سطح شهر 
رضوان به متراژ ۱۲۱۸۰ متر مربع، با برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای از طریق 
سامانه الکترونیک دولت تحت شماره ۲۰۰۳۰۹۴۷۸۵۰۰۰۰۰۳ اقدام نمایید. تاریخ 

انتشار مناقصه در سامانه www.setadiran.ir  مورخ ۱۴۰۳/۰6/۱۳ می باشد.
 1- مبلغ برآورد اولیه ۱۸,۴۲۲,۲۵۰,۰۰۰ ریال

2- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه ۹۲۱,۱۱۲,۵۰۰ ریال
3- محل دریافت اسناد مناقصه: سایت سامانه الکترونیک دولت

4- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت روز شنبه ۱۴۰۳/۰6/۱۷
5- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ۱۴۰۳/۰6/۲۷ سه شنبه

6- زمان بازگشایی پاکت ها: روز شنبه ۱۴۰۳/۰6/۲۸
آدرس: میامی - شهر رضوان - خیابان امام رضا )ع(

شهرداری رضوان ۰۲۳۳۲6۳۱۷۲۵
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰6/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰6/۲۰

شهرداری رضوان

 در نشســت ویژه  وزیر نیرو و رئیس صندوق توســعه 
ملی، موضــوع ناترازی بــرق و موانع ســرمایه گذاری 
بخش خصوصی در ایجاد و توســعه نیروگاه ها بررسی 
و تصمیمات مهمــی از جمله تشــکیل کارگروه ویژه 
برای تامین مالــی نیروگاه ها و رفــع موانع پیش روی 

سرمایه گذاران اتخاذ شد.
به گزارش صندوق توســعه ملی، در جلسه ای مهم که 
امروز صبح در محل صندوق توســعه ملی برگزار شد، 
عباس علی آبادی وزیر نیــرو و مهدی غضنفری رئیس 
صندوق توســعه ملی، به بررسی موضوع ناترازی برق و 
چالش های پیش روی سرمایه گذاری بخش خصوصی 

در حوزه تأمین نیروگاه ها پرداختند.
در این نشســت، عــلاوه بر بررســی موانــع موجود، 

فرآینــد  تســهیل  بــرای  پیشــنهاداتی 
ســرمایه گذاری در حوزه انرژی مطرح شد. 
یکی از نتایج مهــم این جلســه، تصمیم به 
تشــکیل کارگروه ویژه ای برای تأمین مالی 
نیروگاه هــا بود که بــا حضــور نمایندگان 
صندوق توســعه ملی، وزارت نیــرو و وزارت 
اقتصاد به منظور هماهنگــی و همکاری در 

تأمین مالی پروژه های نیروگاهی تشکیل خواهد شد. 
این کارگروه موظف اســت راهکارهای عملیاتی برای 
رفــع موانع موجود در مســیر ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی و تســریع در تأمین مالی نیروگاه های جدید 

را بررسی و اجرایی کند.
یکی دیگر از نتایج کلیدی این جلســه، توافق بر ســر 

اعطــای مجوز بــه نیروگاه هایی بــود که از 
طرف صنــدوق توســعه ملی تأمیــن مالی 
می شوند. بر اســاس این توافق، وزارت نیرو 
به این نیروگاه ها اجازه خواهــد داد که برق 
تولیدی خود را با نرخ بازار به فروش برسانند. 
این اقدام بــا هدف ایجاد توجیــه اقتصادی 
بیشتر برای سرمایه گذاران و افزایش درآمد 
نیروگاه ها صــورت می گیرد. این مجوز بــه نیروگاه ها 
امکان می دهد که در شــرایطی رقابتــی و با نرخ هایی 
که خود تعیین می کنند، برق تولیدی را به مشــتریان 

عرضه کنند.
در این نشست، وزیر نیرو قول داد که مشکلات مربوط 
به بازپرداخت مطالبات ارزی صندوق توســعه ملی از 

نیروگاه ها را با جدیت پیگیری و رفع کند.
همچنین در این جلســه، گزارشــی از سوی صندوق 
توســعه ملی ارائه شــد که در آن به عملکرد صندوق 
در تأمین مالــی نیروگاه هــای موجــود و همچنین 
پیشنهادات این صندوق برای تأمین مالی نیروگاه های 

جدید اشاره شد.
 شــایان ذکر اســت صندوق توســعه ملی در طی این 
ســالها، با ظرفیت موجود همواره تلاش کرده اســت 
نقش خــود را در تأمین انرژی پایدار کشــور ایفا کند. 
این جلســه با تاکید بر همکاری مســتمر میان وزارت 
نیــرو، وزارت اقتصاد و صندوق توســعه ملی در جهت 
رفع ناترازی برق و توســعه ظرفیت هــای تولید انرژی 

کشور به پایان رسید.

برق

وگاه ها و رفع ناترازی برق وه ویژه  برای تامین مالی نیر و و رئیس صندوق توسعه ملی توافق شد؛تشکیل کارگر در دیدار وزیر نیر

صفحه 3

 تولید و فروش خودرو کاهش یافت

وسازان   کارنامه خودر
در ۵ ماهه امسال



توسط ستاد کل نیروهای مسلح

گزارش نهایی علت سقوط هلیکوپتر شهید رئیسی منتشر شد

وزیر امور خارجه روسیه:

 موافقتنامه جامع با ایران در آینده بسیار نزدیک تکمیل خواهد شد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا اعلام کرد
موافقت رهبر انقلاب با کاهش سهم صندوق 

توسعه ملی از درآمد نفت و گاز
رهبر معظم انقلاب اســلامی با کاهش ســهم صندوق توســعه ملی از 
درآمد نفت و گاز برای سال جاری به درخواست رییس جمهور موافقت 

کردند.
به نقل از روابط عمومی شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا، 
در پی پیشنهاد دکتر مسعود پزشــکیان مبنی بر کاهش سهم صندوق 
توسعه ملی به میزان ۲۰ درصد در ســال جاری، رهبر معظم انقلاب با 

این پیشنهاد موافقت فرمودند.
بر این اســاس مبلغ ۳۵۰ همت به صورت قرض از صندوق توسعه ملی 
به بودجه عمرانی دولت اضافه شد. با این اصلاح، مشکل پرداخت دیون 

گندمکاران و مسائل کامیون داران و تهیه برخی اقلام دیگر حل شد.
شایان ذکر اســت، بر اســاس مصوبه نمایندگان مجلس در بخش اول 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ سهم صندوق توســعه ملی از درآمد نفت و گاز ۴۵ 

درصد تعیین شده بود.

پزشکیان:
ودتر مجموعه تکالیف  همه کمک کنند تا ز

دستگاه های اجرایی تدوین شود
رئیس جمهور گفت: همه کمک کنند تا هر چه زودتر مجموعه تکالیف 

دستگاه های اجرایی تدوین شود.
 مسعود پزشکیان  در جلسه هیئت دولت با اشاره به تلاش های در حال 
انجام برای تدوین مجموعه وظایف و تکالیف دســتگاه های اجرایی در 
برش های ملی، استانی و شهرســتانی تصریح کرد: وقتی این مجموعه 
وظایف و تکالیف آماده و ابلاغ شود و به شــکل دقیق بدانیم که باید چه 
کاری و چگونه و با چه کیفیتی انجام دهیم، شــاید واقعاً دیگر نیازی به 
برگزاری برخی از جلسات روزمره نباشد، بنابراین همه باید کمک کنند 
تا این کار هر چه سریع تر انجام شود.رئیس جمهور در بخش دیگری از 
سخنانش با تســلیت ایام ارتحال رســول اکرم )ص( و نیز شهادت امام 
حسن مجتبی و امام رضا )ع( از مدیریت شایســته، تلاش ها و اقدامات 
همه دســتگاه های دخیل در برگزاری آئین عظیم پیاده روی اربعین و 
نیز تلاش های مجموعه سازمان صدا و ســیما برای انعکاس اخبار این 

رویداد بزرگ قدردانی کرد.
پزشــکیان همچنین با تشــکر از همکاری ها و اقدامات دولت عراق در 
تســهیل برگزاری این رویداد تاریخی و پرشور و نیز مهمان نوازی مردم 
مسلمان و دوست این کشور اظهار داشــت: راه امام حسین )ع( راه حق 
و عدالت اســت و ما مســئولان باید با دنبال کردن این راه، تلاش کنیم 

خدمتگزارانی صدیق برای مردم باشیم.

در پیام تبریک به مناسبت روز ملی ویتنام
پزشکیان: امیدوارم شاهد توسعه بیش از پیش 

وابط ایران و ویتنام باشیم ر
 رئیس جمهور در پیام تبریک به مناسبت فرارسیدن روز ملی جمهوری 
ویتنام، گفت: امیدوارم شاهد توســعه بیش از پیش روابط فیمابین در 

تمام حوزه های اقتصادی، سیاسی و فرهنگی باشیم.

مســعود پزشــکیان در پیامــی فرارســیدن روز ملــی جمهــوری 
سوسیالیســتی ویتنام را به »تو لام« رئیس جمهور و مردم این کشــور 
تبریک گفت.در پیام رئیس جمهور آمده است: بر این باورم که با تلاش 
و اراده مســتمر دولت و ملت ویتنام، پیشــرفت های چشــمگیری در 

عرصه های توسعه اقتصادی و اجتماعی حاصل خواهد شد.
وی تاکید کرد: با عنایت به روابط دوســتانه ۲ کشور در طی بیش از ۵۰ 
سال گذشــته که در ســایه اراده مقامات عالی جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری سوسیالیســتی ویتنام ایجاد شده اســت، امیدوارم شاهد 
توســعه بیش از پیش روابــط فیمابین در تمام حوزه هــای اقتصادی، 

سیاسی و فرهنگی باشیم.

گروسی:
 از رئیس جمهور ایران پاسخی دریافت کرده ام

مدیرکل آژانس بیــن  المللی انرژی اتمی اعلام کــرد: از رئیس جمهور 
ایران پاســخی دریافت کرده ام. رافائل گروســی، مدیرکل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی در مصاحبــه ای اختصاصی بــا العربیه به موضوع 

برنامه هسته ای صلح آمیز ایران اشاره کرد.
العربیه گزارش داد: مدیــرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی در این 
مصاحبه به برنامه هسته  ای )صلح آمیز( ایران پرداخت و نسبت به ادامه 

انباشت اورانیوم غنی شده در این کشور ابراز نگرانی کرد!
رافائل گروســی گفت: پاســخی از رئیس جمهور جدید ایران دریافت 
کرده است که نشان دهنده وجود پتانســیل برای گفت وگوهای تازه با 

هدف تضمین ماهیت صلح آمیز فعالیت های هسته ای ایران است.
گروسی در ادامه بدون اشــاره به همکاری های مســتمر و همیشگی 
تهران با آژانس بین  المللــی انرژی اتمی بر لزوم افزایش »شــفافیت و 
همکاری ایران به ویژه با توجه به پیشرفت در توانمندی های هسته ای 

تهران« تاکید کرد.
 

عراقچی:
ایران از هرگونه توافق مورد پذیرش فلسطینیان 

و حماس حمایت می کند
وزیر امــور خارجه گفــت: ایــران از هرگونــه توافق مــورد پذیرش 
فلسطینیان و حماس برای دســتیابی به آتش بس و فراهم شدن زمینه 

ارسال کمک های بشردوستانه به غزه پشتیبانی می کند. 
 ایوان کُندُف وزیر امور خارجه بلغارســتان در تماسی تلفنی با همتای 
ایرانی، انتصاب ســید عبــاس عراقچی بــه عنوان وزیر امــور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران را تبریک گفت و برای وی در مسئولیت جدید 
آرزوی موفقیت کرد.ایوان کُندُف با اشــاره به روابط خوب موجود میان 
ایران و بلغارستان، از آمادگی کشورش برای پیشبرد مسائل در دستور 

کار روابط دوجانبه و گسترش بیش از پیش روابط با ایران خبر داد.
عراقچی نیز با تبریک متقابل انتصاب اخیر آقای ایوان کُندُف به عنوان 
وزیر امور خارجه بلغارستان، تمایل تهران را برای تداوم گفت و گوهای 
سیاسی و گسترش همکاری ها با این کشور به ویژه در زمینه اقتصادی 
ابراز داشت.وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین با اشاره به وضعیت 
نابسامان غزه و نیاز شدید فلســطینیان ساکن این باریکه به کمک های 
بشردوســتانه، افزود: ایران از هرگونه توافق مورد پذیرش فلسطینیان 
و حماس برای دســتیابی به آتش بس و فراهم شــدن زمینه ارســال 

کمک های بشردوستانه به غزه پشتیبانی می کند.

تریبون

 نماینده مردم اســتان بوشــهر و نایب رئیس مجلس 
خبرگان رهبری گفت: رســول خــدا )ص( در هنگام 
سختی ها و مشــکلات در کنار مردم بود و با تمام وجود 

برای گره گشایی از کار آنان تلاش می کردند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشــهری در مراسم دهه 
آخر ماه صفر در حسینیه عاشــقان ثارالله بوشهر اظهار 
کرد: اخلاق و رفتار حضرت محمد )ص( با مردم بسیار 

مهربانانه بود و در شرایط کنونی نیز
الگوگیری از پیامبر گرامی اســلام سبب نجات جامعه 
از مشکلات می شود.وی افزود: کســی که می خواهد 
رهبری جامعه ای را عهده دار شــود و تحول ایجاد کند 
باید در کنار مردم باشد.حســینی بوشهری یادآور شد: 
امروز یکی از پرســش های کلیدی که برای بســیاری 
مطرح اســت؛ رمز و راز موفقیت پیامبر گرامی اســلام 
)ص( برای ایجاد تحول در جامعه ای که در آن جاهلیت 

مطلق وجود داشــت، چه بوده است؟ دوران 
جاهلیت دورانی بود که محیــط پر از جهل، 
عداوت، کینه و فرهنگ یکدیگر کشــتن در 
آن حاکم بود.رئیس جامعه مدرســین حوزه 
علمیه قم افزود: رســول خــدا )ع( در طول 
مدت ۲۳ ســال از رســالت خویش با تلاش 
توانســت در جامعه آن روز تحولی شــگرف 

ایجاد کند و فضای جامعه را از یک فضای ضد ارزشی به 
یک فضای ارزشی تبدیل کند.

نماینده مردم استان بوشهر در مجلس خبرگان رهبری 
ادامه داد: در جامعه زمان پیامبر اســلام )ص( فرهنگ 
شهادت معنایی نداشــت؛ اما خاتم الانبیا )ص( فضایی 
ایجاد کرد که مادر، همســر و خواهر شهید هنگامی که 
عزیزشــان را به اذن خدا به جبهه می فرستادند افتخار 
می کردند و می گفتند شــکرگزار هســتیم که شخص 

رسول خدا )ص( زنده هســت و برای ما مهم 
نیســت که فرزند یا برادر یا همسرمان شهید 
شده است؛ آنچه مهم اســت زنده بودن نبی 
مکرم اســلام )ص( که نقــش هدایتگری را 

امت عهده دار است.
حســینی بوشــهری با بیان اینکه حضرت 
محمد مصطفــی )ص( باعث تحول عظیمی 
در جامعه شــد، عنوان کرد: مانوس بودن پیامبر اسلام 
)ص( با قرآن از ویژگی های آن حضــرت بود که باعث 
شد تا جامعه آن روز را بر اســاس تعالیم قرآن مدیریت 

کند تا به تحول برسد.
نایب رئیــس مجلس خبرگان رهبــری افزود: مانوس 
بودن با قرآن فضــای جهل را به علــم و دانش و فضای 

کینه را به دوستی تبدیل می کند.
حسینی بوشــهری با بیان اینکه امیدبخشی به جامعه 

توسط رسول خدا )ص( از دیگر ویژگی رسول خدا است 
گفت: یکی از ویژگی های رهبر معظم انقلاب اســلامی 
امید دادن به جامعه اســت و به اعتقــاد بنده این اقدام 
رهبری الگوگیری از شخصیت بزرگ رسول خدا )ص( 
است.وی تصریح کرد: پیامبر اســلام )ص( با رحمت و 
محبت با مــردم برخورد می کردند و اگر کســی دچار 

مشکلی می شد او را نسبت به آینده امیدوار می کردند.
نایب رئیس مجلس خبــرگان رهبری افــزود: اگر در 
مســیر زندگی با امید به خدا زندگی کنیم بدون شک 

مورد عنایت حق تعالی قرار خواهیم گرفت.
رئیس جامعه مدرســین حوزه علمیه قم با بیان اینکه 
پیامبر اســلام )ص( در بیــن همه انبیا الهــی دارای 
ویژگی های منحصربه فرد اســت گفــت: الگوگیری از 
پیامبر گرامی اسلام محمد مصطفی )ص( سبب نجات 

جامعه از مشکلات می شود.

خبرگان

خریــدار  گــزارش نهایی هیئــت عالی 
بررســی ابعاد و علل وقوع ســانحه بالگرد 
حامــل رئیس جمهور شــهید و همراهان، 

منتشر شد.
 گــزارش نهایــی هیئــت عالی بررســی 
ابعــاد و علل وقوع ســانحه بالگــرد حامل 
رئیس جمهور شــهید و همراهان، منتشــر 

شد.
در این گــزارش، که نتیجه تلاش شــبانه 
روزی هیأتی متشــکل از کارشناسان خبره 
و متخصص لشکری و کشــوری است، ابعاد 
فنــی، مهندســی، الکترونیکی و شــرایط 
ناوبری بالگرد ســانحه دیده مورد بررســی 
دقیق و کارشناسی قرار گرفت و بررسی ها، 

این نتایج را درپی داشت:
۱ - همه اســناد و مدارک مربوط به تعمیر 
و نگهداری بالگــرد ـ از زمــان خریداری و 
بکارگیری تا قبــل از زمان وقوع ســانحه ، 
شامل تعمیرات اساســی ، تعویض قطعات 
اصلی و مهم ـ ، بررسی شد که تمام اقدامات 
برابر اســتانداردهای تعریف شــده صورت 

گرفته است.

۲ - اســناد و مدارک مربوط بــه تعمیرات 
۴ ســال اخیرِ بالگــرد ، نیز مورد بررســی 
کارشناســی و بازبینی قــرار گرفت و هیچ 
گونه مشکلی در روند اقدامات صورت گرفته 

مشاهده نشد.
۳ - گــزارش اســناد و مکاتبــاتِ انجام 
مأموریت ـ از زمان درخواســت بالگرد از 
سوی دفتر ریاســت جمهوری، واگذاری 
بالگرد، تعریــف نحوه انجــام مأموریت و 
اعزامِ بالگرد از تهران به تبریز، استقرار در 
فرودگاه تبریز، ســوخت  گیری، مراقبت از 
بالگردها ، نحوه شــروع و ادامه مأموریت 
پــرواز مقامات به محل های تعیین شــده 
دریافت شــد ، که بــا دســتورالعمل ها، 
ابلاغیه هــا و آئین نامه ها، ضوابط، مقررات 
و اســتانداردهای لازم انطبــاق داشــته 

است.
۴ - نقشــه های پــروازی از تبریز بــه پلُِ 
آغبنــد، ســد قیــز قَلعه ســی و از آنجا، به 
سمت پالایشــگاه تبریز هم، مورد بررسی 
کارشناسی دقیق قرارگرفت  و مشخص شد، 
که بالگرد، در مسیر پیش بینی شده حرکت 

کرده و از این مسیر خارج نشده است.
۵ - رایانه دســتیِ همراهِ خلبــانِ بالگرد )از 
نوع آی پد( به دست کارشناسان متخصص 
و خبره احیا شد، که نشــان دهنده صحت 
اطلاعات مســیر پروازیِ بالگرد، از شــروع 
پرواز از تبریز به مقصد ســد قیزقلعه سی و 
از آن نقطه، به هنگام برگشت، تا زمانِ وقوعِ 
سانحه، منطبق با مسیرِ از قبل تعیین شده 

بوده است.
۶ - قطعات و سامانه های باقیمانده از بالگرد 
)یعنی موتورها، ســامانه های انتقال قدرت 

و سوخت رســان، تجهیــزات الکترونیکی، 
الکترو اوَ یونیکی(، به دســت کارشناسان و 
متخصصان ســازمان صنایع هوایی وزارت 
دفاع آزمایش شــد و هیچ عیــوبِ مؤثر در 

سقوطِ بالگرد، وجود نداشته است.
۷ - گزارش های سازمان هواشناسی )یعنی 
هــوای حاضــر، پیش بینــی و اخطارهای 
وضعیت های جوی ناپایــدار( از روز قبل و 
همچنین روزِ حادثه، بررســی کارشناسی 
شد که با شرایط بوجود آمده در روز سانحه 

انطباق داشته است.
۸ - اطلاعات ســامانهِ ضبــط صدای داخل 
کابین )CVR( و ضبط اطلاعات پروازی در 
ســامانه FDR بالگردِ همراهِ دستهِ پروازی 
)میل ۱۷۱( پس از پیاده ســازی، بررســی 
شد، که در این سامانه هم، هیچ پیام و اعلامِ 
وضعیت اضطراری، از سوی خلبان بالگرد، 

اعلام نشده است.
۹ - بنابــر گــزارشِ بررســی کمیته فنی 
پزشــکی قانونــی؛ در نتایــجِ آزمایشــاتِ 
سم شناســی و آسیب شناســی روی پیکرِ 
مطهر شهدا، هیچ مورد مشــکوکی، اعلام 

نشده است.
۱۰ - قطعات و ســامانه های بالگرد، بررسیِ 
کارشناســی شــد، و علائمــی مبنــی بر 
خرابــکاری در قطعات و ســامانه ها، وجود 

نداشته است.
۱۱ - احتمال هــدف قرار گرفتــن بالگرد 
با ســامانه های آفنــدی و پدافندی، جنگ 
الکترونیک و ایجاد میدان مغناطیسی و لیزر 
بررسیِ کارشناســی و تخصصی شد که هر 
گونه دخالت موارد یاد شــده در بروز سانحه 

منتفی اعلام می شود.
در جمع بندی این گزارش، آمده است:

با عنایت بــه موارد ۱۱ گانه و بررســی های 
دقیقِ کارشناسی و تخصصی و آزمایش های 
متعدد و نتایجِ آن، نظــر نهایی هیئت عالی 
کارشناسی ســتاد کل نیروهای مسلح، این 

است که:
علت اصلی ســقوط بالگرد، شرایطِ پیچیده 
اقلیمی و جــوّیِ منطقه، در فصــل بهار، در 
بوجود آمدن ناگهانیِ تودهِ غلیظِ مِهِ متراکمِ 
و بالارونــده، به ســمت ارتفــاع و برخورد 

بالگرد، با کوه تشخیص داده شد.

خریدار  عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: در 
شرایطی که ایران در تحریم اســت، ما باید روابط خود با 
کشورهای همسایه و کشورهای آسیایی و آفریقایی را به 

طور جدی تقویت کنیم.
امیر حیات مقدم، درباره اولویت های دولت چهاردهم در 
عرصه سیاست خارجی اظهار کرد: انتظار ما از دولت و به 
طور ویژه از وزارت امور خارجه آن است که در موضوعات 
مهمی مانند »برجام« و »جبهــه مقاومت«، همواره نظر 

مجلس شورای اســلامی و شــورای عالی امنیت ملی را 
لحاظ کنند.وی با اشــاره به اینکه ایران باید ارتباط خود 
با همسایگان را روز به روز تقویت کند، گفت: ما باید روابط 
خود با کشورهای همســایه را به طور جدی تقویت کنیم 
و در ادامه نیز باید تقویت ارتباط با کشــورهای منطقه، 
کشورهای اسلامی و دیگر کشــورهای جهان در اولویت 

دست اندرکاران این حوزه باشد.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 

شورای اسلامی تصریح کرد: ارتباط با کشورهای اروپایی 
هیچ ایرادی ندارد و دولت با لحاظ کردن سیاست عزت، 
حکمت و مصلحــت می توانــد برقراری ارتبــاط با این 

کشورها را نیز در دستورکار خود داشته باشد.
نماینده مردم بندر ماهشــهر در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: البته ارتباط با کشــورهای اروپایی و آمریکا به 
هیچ وجه نبایــد اولویت اصلی سیاســت خارجی ایران 
باشــد، چرا که برخی از کشــورهای اروپایی و همچنین 

آمریکا در ســال های گذشته نشــان دادند قابل اعتماد 
نیستند. بر این اساس نباید خودمان را محدود به ارتباط 

با چند کشور اروپایی کنیم.
حیات مقدم با تاکید بــر ضرورت توجه به کشــورهای 
آســیایی و آفریقایی گفت: در شــرایطی که ایران تحت 
تحریم های ظالمانه اســت، ما بایــد از ظرفیت های ویژه 
کشــورهای آســیایی و آفریقایی به ویژه بــرای تعامل 

اقتصادی بهره بگیریم.

نایب رئیس مجلس خبرگان: گره گشایی از کار مردم از صفات پیامبر )ص( بود

خریدار  وزیر امور خارجه روســیه گفت: 
مســکو و تهــران کار بر روی آماده ســازی 
موافقتنامــه جامع همکاری های روســیه 
و ایــران را در آینده بســیار نزدیک تکمیل 

خواهند کرد.
 ســرگئی لاوروف در نشســتی با استادان 
و دانشــجویان دانشــگاه روابط بین الملل 
امگیمو وابسته به وزارت امور خارجه روسیه 
افزود:  این موافقتنامه که تنها جزئیات فنی 
آن باقی مانده است، همه ابعاد مشارکت دو 

کشور را در بر می گیرد.
وزیر امــور خارجه روســیه خاطرنشــان 
کرد: این موافقتنامه، گام نمادینی در روابط 

ما با دولت جدید ایران خواهد بود.
پیش از این، ســفیر ایران در مسکو درباره 
موافقت نامه جامع همکاری های بلندمدت 
جمهوری اســلامی ایــران و فدراســیون 
روســیه به ایرنا گفته بود:  طی دو سال و نیم 
گذشــته، کار زیادی برای نهایی کردن این 
موافقت نامه صورت گرفت و رفت وآمدهای 
بسیاری بین مقامات دو کشور انجام شد؛ در 
نهایت، مســئولان حقوقی وزارتخانه های 
امور خارجه دو کشــور، این ســند را پاراف 

کردند.
کاظم جلالی افزود:  اکنون منتظر هســتیم 
که هر دو طرف، مســائل پروتکلی را انجام 
دهنــد و در مرحلــه بعد، نوبت بــه امضای 

وزیران امور خارجه خواهد رسید.
ســفیر ایران در مسکو خاطرنشــان کرد: 
اینکه این موافقت نامه در کازان و در حاشیه 
نشست سران گروه بریکس توسط رؤسای 
جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه 
امضا خواهد شــد،  به طی شدن فرایندهای 

پروتکلی بستگی دارد.
جلالی افــزود:  انتظار مــی رود که قبل 
از اجلاس ســران گروه بریکــس،  کار در 
بخش پروتکلی دو کشــور به پایان برسد 
و در گفت وگوهــای دوجانبــه آقایــان 
پزشکیان و پوتین در حاشیه این رویداد 
بــزرگ،  ایــن موافقت نامه بــه امضای 

رؤسای جمهور دو کشور برسد.
ســفیر ایران در روســیه یادآور شد که این 
تفاهم نامــه در گام بعدی، بــرای طی روند 
قانونی بایــد به تصویب مجالس دو کشــور 

برسد.

غرب همواره به دنبال تجزیه روسیه 
بوده است

وزیر امور خارجه روســیه در بخش دیگری 
از سخنان خود در دانشــگاه امگیمو با اشاره 
به سیاست های غرب طی دهه های گذشته 
گفت: غرب همواره به دنبال تجزیه روســیه 

بوده است. 
لاوروف افزود: آنها به جای روسیه، به فضایی 
وابسته، محو و در حال مرگ )در جهان( نیاز 
دارند که بتوانند هــر کاری که می خواهند 
انجام دهند. بــرای این کار، آنهــا ائتلافی 
متشکل از ۵۰ کشور را زیر سلاح جمع کرده 
اند تا ســعی کنند روســیه را تجزیه کنند؛ 
همان کاری که قبلا ناپلئــون انجام می داد، 

کاری که هیتلر انجام مــی داد تا تقریباً تمام 
اروپا را زیر اسلحه قرار دهد.

برای هر سناریویی آماده ایم
وزیر امور خارجه روسیه همچنین در پاسخ 
به پرسشــی گفت:  ســامانه های موشکی 
کوتاه بــرد و میان برد که قبلًا ممنوع شــده 
بودند، اکنــون در خاک اروپــا از جمله در 
دانمارک مســتقر شــده اند و قرار است در 

فیلیپین نیز مستقر شوند. 
وی افزود: آمریکا تلاش های خود را در آسیا، 
به ویژه در جنوب شرقی، شرق و شمال این 
قاره افزایش داده اســت اما آنهــا بر خلاف 
روســیه، به قوانینی که توسط اعضای آسه 

آن ایجاد شده بود احترام نمی گذارند.
لاوروف ادامــه داد: آمریکایی هــا به دنبال 
ایجاد چارچوبــی برای حفــظ منافع خود 
در کره جنوبــی، ژاپن، اســترالیا و نیوزلند 
هستند؛ چارچوبی که به جای هند، فیلیپین 
در آن حضور خواهد داشت؛ این مراودات در 

قالب هایی انجام می شــود که روسیه، چین 
و بسیاری از کشــورهای دیگر به آن دعوت 

نشده اند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود تأکید 
کرد: روسیه برای تماس با کشورهای غربی 
آماده اســت، اما به اقدامات غیردوســتانه 
واکنش قاطعی نشان خواهد داد؛ ما برای هر 

سناریویی آماده ایم. 
وی تأکید کــرد: اگر منافع مســکو در نظر 
گرفته نشــود، روســیه در هیچ یک از طرح 

های غرب مشارکت نخواهد کرد. 
اشــاره لاوروف به ممنوعیت ســامانه های 
موشــکی هســته ای میان برد و کوتاه برد، 
بر پایه معاهده ای بود که ســال ۱۹۸۷ بین 
اتحاد ســابق جماهیــر شــوروی و ایالات 
متحده آمریکا امضا شــد. بنا بر این معاهده، 
این کشــورها اجازه پرتاب موشک، موشک 
های بالستیک زمینی یا موشک های کروز 
با برد ۵۰۰ تــا ۵۵۰۰ کیلومتر را نمی دادند. 
در سال ۲۰۱۹، ایالات متحده از این توافق 

خارج شــد. به نوشــته منابع روس، مسکو 
آماده بود تا زمانی که واشنگتن این سامانه 
ها را در برخی از مناطق جهان مستقر نکند، 
موشک هایی از این دست را تولید یا مستقر 
نکند.پیش از این ولادیمیــر پوتین رئیس 
جمهور روســیه در این باره گفــت: ایالات 
متحده نه تنها این موشــک ها را تولید می 
کند، بلکه آنهــا را قبلًا به اروپــا و فیلیپین 
آورده است. اکنون روســیه در حال تدارک 

اقدامات تلافی جویانه است.

گروه 7 به مقر نظامی آمریکا تبدیل 
شده است

 وزیر امور خارجه روســیه در بخش دیگری 
از ســخنان خود گفت: گــروه ۷ به یک مقر 
نظامی برای ایالات متحده تبدیل شده است 
تا بر روی اســتراتژی های بازدارندگی علیه 

روسیه و سایر رقبا کار کند.
وی افزود: گروه ۷ در ابتدا آرزو داشــت که 
به مثابه یک باشگاه انحصاری تنظیم کننده 
اقتصاد جهانی باشــد اما در واقع به یک مقر 
نظامی ایالات متحده برای توســعه برنامه 
هایی برای مهار روسیه، چین، ایران و سایر 

رقبا تبدیل شده است.
لاوروف افزود: حتی قبل از گســترش گروه 
بریکس، این گــروه از نظر مجمــوع تولید 
ناخالص داخلــی بر اســاس برابری قدرت 

خرید از گروه ۷ جلو افتاده بود.
وی تصریح کرد: گروه ۷ تــلاش می کند تا 
مواضع خود را بر صنــدوق بین المللی پول 
و ســازمان تجارت جهانــی تحمیل کند و 
روند اصلاح این نهادها را کنــد کند تا نفوذ 
خود بر این ســازوکارها را حفظ کند اما با از 
دســت رفتن نفوذ گروه ۷، روند اصلاح این 
نهادها ادامه خواهد داشت.  گروه ۷ متشکل 
از رهبــران هفت کشــور بــزرگ صنعتی 
جهان اســت. این گروه ابتدا در سال ۱۹۷۵ 
میلادی با حضور ۶ کشــور آلمان، فرانسه، 
ایتالیا، ژاپن، انگلیس و آمریکا تشکیل شد و 

سپس کانادا نیز به این گروه پیوست.

حیات مقدم:ارتباط با همسایگان تقویت شود
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 ضرورت احداث نیروگاه خورشیدی برای تامین پایدار برق
زنگ هشدار تشدید ناترازی برای صنایع

 رئیس کمیســیون صنایع، انرژی و احداث اتاق بازرگانی تبریز، تاکید 
کرد: زنگ هشدار تشــدید ناترازی انرژی برای صنایع مدت هاست که 

به صدا درآمده است.
یونس اکبرپور پایدار، در نشســت مشترک کمیســیون صنایع، انرژی 
و احداث اتاق تبریــز، انجمن مدیران صنایع آذربایجان شــرقی و خانه 
توسعه آذربایجان با بیان این مطلب افزود: ناترازی انرژی، سال به سال 
بیشتر می شود و اگر دولت و صنایع، به طور جدی پیگیر رفع این چالش 
باشند، در غیر این صورت این موضوع به یک بحران ملی تبدیل خواهد 
شد. رئیس کمیســیون صنایع، انرژی و احداث اتاق بازرگانی تبریز، با 
اشــاره به اهمیت این موضوع از برگزاری جلســه ای طی هفته آینده با 
حضور سرمایه گذاران در خصوص بررســی نحوه و شرایط برای احداث 

نیروگاه خورشیدی خبر داد. 
وی تاکید کرد: در راستای کاهش محدودیت های انرژی و تامین پایدار 
برق، ضرورت احداث نیروگاه خورشــیدی و همچنیــن بهره گیری از 
انرژی های تجدیدپذیر، بیش از پیش احساس می شود. علاوه بر اینکه 
با ســرمایه گذاری در حوزه انرژی های تجدیدپذیر، صنایع می توانند از 
مزایای رفع تعهدات ماده ۱۶ قانــون جهش تولید دانش بنیان بهره مند 

شوند.  

گفتنی اســت، در این خصوص جلســه ای با حضــور صنایع پرمصرف 
استان برگزار خواهد شد، تا فعالان اقتصادی در صورت تمایل، با درنظر 
گرفتن منابع تامین اعتبارات و مشــخص کردن میزان سهم خود برای 

سرمایه گذاری در این حوزه اعلام آمادگی کنند.

رئیس کل گمرک ایران خبر داد
 صادرات غیرنفتی کشور در ۵ ماهه امسال

 به ۲۱.۹ میلیارد دلار رسید
رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: صادرات غیرنفتی 
کشــور در پنج ماهه ســال جاری با افزایش ۱۰ درصدی بــه رقم ۲۱ 

میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار رسید. 
به گزارش روابط عمومــی گمرک ایران، »محمــد رضوانی فر« افزود: 
میزان وزنی صــادرات غیرنفتی در پنج ماهه امســال ۶۰.۵ میلیون تن 
بوده که نسبت به مدت مشــابه ســال قبل هفت درصد افزایش نشان 

می دهد.
رضوانی فر در خصــوص میزان صادرات نفت خام و کــوره در پنج ماهه 
سال جاری، اظهار داشت: در این مدت ۱۹ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 

نفت خام و نفت کوره صادر شد.
معاون وزیر اقتصــاد و رئیس کل گمــرک ایران، مجمــوع صادرات با 
احتســاب نفت خام و نفت کوره، خدمات فنی مهندســی و صادرات از 
محل تجارت چمدانی در پنج ماهه ســال جــاری را ۴۱ میلیارد و ۷۰۰ 

میلیون دلار اعلام کرد.

وی با اشاره به اینکه ســه قلم عمده کالای صادراتی در پنج ماهه سال 
جاری به گاز طبیعی مایع شده با ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار، پروپان 
مایع شــده با یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار و متانول با یک میلیارد و 
۱۰۰ میلیون دلار اختصاص داشــت، ادامه داد: میانگین ارزش هر تن 
کالای صادراتی در این مدت با ۵۶/۲ درصــد افزایش به رقم ۳۶۲ دلار 

رسیده است.

چین، مقصد نخست صادرات
رضوانی فر، عمده ترین مقاصــد کالاهای صادراتی ایــران در پنج ماه 
سال جاری شامل کشورهای چین، عراق، امارات متحده عربی، ترکیه، 
افغانستان، پاکستان و هند بوده است که این ۷ کشور، ۸۱ درصد از وزن 

و ۸۲ درصد از ارزش کل صادرات کشور را به خود اختصاص دادند.
براساس این گزارش در پنج ماه ســال جاری، میزان صادرات کالاهای 
پتروشــیمی ۲۴ میلیون و ۵۰۰ هــزار تن بــه ارزش ۹ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون دلار بوده که به لحــاظ وزن ۱۲.۵ درصد و از حیث ارزش ۱۲.۸ 

درصد افزایش نشان می دهد.
وی گفت: در بین ۱۰ قلــم عمده کالاهای صادراتــی، گازهای نفتی و 
هیدروکربورهای گازی شــکل مایع شــده، پلی اتیلن گرید فیلم، گاز 
طبیعی مایع شده از بیشترین افزایش و شــمش از آهن و فولاد ، بوتان 
مایع شده و پروپان مایع شده از بیشــترین کاهش در ارزش برخوردار 

بودند.

اقلام عمده وارداتی کدامند؟
رضوانی فر در خصوص واردات کالا به کشور در پنج ماه سال جاری می 
افزاید: در این مدت ۱۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۶ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون دلار وارد کشــور شــد که به لحاظ وزن ۷.۹۳ درصد و از 

حیث ارزش ۵.۵۳ درصد افزایش داشته است.
به گفته وی، طلای خام با یک میلیــارد و ۶۰۰ میلیون دلار، ذرت دامی 
با یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار و گوشــی های تلفن همراه هوشمند 
با ۸۹۳ میلیون دلار ســه قلم عمده کالاهای وارداتی در پنج ماه ســال 

جاری بوده اند.
رضوانی فر اظهار داشت: بیشترین افزایش در بین ۱۰ قلم اول کالاهای 
وارداتی به کنجاله ســویا، طلا به اشکال خام و گوشــت گاو و بیشترین 
کاهــش در ارزش نیز به روغــن دانه آفتابگــردان، دانه ســویا و برنج 

اختصاص داشت.
متوســط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی در پنج ماه ســال جاری 
یک هزار و ۶۷۸ دلار بوده که نســبت به مدت مشابه سال قبل ۲ درصد 

کاهش داشته است.
وی گفت: هفت کشــور نخســت طرف معامله با ایران در پنج ماه سال 
جاری شامل کشورهای امارات متحده عربی، چین، ترکیه، آلمان، هند، 
روسیه و هنگ کنگ بوده که در مجموع ۷۶ درصد از وزن و ۸۲ درصد از 

ارزش کل واردات کشور را به خود اختصاص دادند.

بازار

مریم فکری  یک کارشــناس بازار سرمایه 
درباره بهترین بازارها برای ســرمایه گذاری 
در ایــران، بــورس را همچنــان یکــی از 
پرهزینه تریــن و پربازده تریــن گزینه هــا 
دانســت و گفت: با توجه به ارزندگی برخی 
صنایع بورســی مانند پتروشــیمی، فلزات 
اساســی، و دارویی، این بــازار به خصوص 
در شــرایط فعلی، جذابیت زیــادی برای 

سرمایه گذاران دارد.
 به نظر می رســد رونق در حال بازگشت به 
بازار سهام است. دیروز ارزش معاملات خرد 
سهام با رشــد ۶۷ درصدی نســبت به اول 
هفته به رقم ۴ هــزار و ۲۵۶ میلیارد تومان 
افزایش یافت که بالاترین رقــم در یک ماه 

اخیر است.
بر همیــن اســاس، در معامــلات دیروز، 
یک شنبه ۱۱ شــهریور ماه ۱۴۰۳، شاخص 
کل بورس تهــران ۱۱ هــزار و ۸۷۶ واحد 
نسبت به روز کاری گذشــته بالاتر ایستاد و 
به سطح ۲ میلیون و ۱۱۰ هزار و ۵۱۲ واحد 
رسید.  در شرایط کنونی برخی از تحلیلگران 
اقتصادی معتقدند دو عامل بسیار مهم برای 
برگشــت بورس تهران به مسیر صعودی در 
گام نخست نرخ ســود و در گام بعدی تداوم 
روند صعودی نرخ دلار نیماست و به عبارتی، 
جریان پول زمانب به به بازار ســهام سرازیر 
می شــود که اصلاح یکی از ایــن دو مولفه 

اثرگذار اصلاح شود.
به باور کارشناســان، اگر همچنان شــاهد 
حجم بالای دادوستدها نیستیم و بازار عاری 
از هیجان در صف خرید اســت، به این دلیل 
است که تکلیف این دو متغیر مهم و اثرگذار 
مشخص نیســت و سرنوشــت آنها در ابهام 

محض است.

تصمیم دولت جدید برای بورس 
چیست؟

در این میان، عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد 
در تازه ترین اظهارنظر با تاکید بر عزم دولت 
برای بازگرداندن اعتماد به بورس، گفت: این 
کار با مجموعه ای از اقدامات محقق خواهد 
شد مثلا اگر تصمیماتی بخواهد گرفته شود 
که تصمیمات میان مدت ســرمایه گذاران 
در بورس را تحت تأثیر قــرار دهد، حتما با 
آن مخالفت خواهم کــرد و باید این اعتماد 
را برگردانیم، در غیر این صورت اصلا رشــد 

اقتصادی ۸ درصد معنا نخواهد داشت.
وی با اشــاره به تامین مالی ۹۰ درصدی از 
بانک ها تاکید کرد: بازار سرمایه سهم کمی 
از تأمین مالی دارد و طبیعی است که وقتی 

مردم به بازار ســرمایه بی اعتماد می شوند، 
این شــرایط پیش می آیند. ما نباید ریسک 
ســرمایه گذاری در بورس را بــالا ببریم و 
متاسفانه این اتفاق افتاده است؛ تصمیمات 
خلق الساعه چه در بازار پول و چه در قیمت 
گذاری محصولات بورســی مضر اســت، 
تلاش می کنیم که این ها را برداریم و اجازه 
دهیم مردم با طیب خاطر ســرمایه گذاری 

کنند.
همتی بــا بیــان اینکــه ســود میانگین 
شرکت های بورســی به نصف کاهش یافته، 
گفته اســت: قطعا برای بازگرداندن اعتماد 
به بورس تلاش می کنیــم و در این مورد در 
دولت پافشاری خواهم کرد تا حادثه ای که 

در بورس اتفاق افتاده دیگر تکرار نشود.

حال بورس چگونه است؟
مجیــد عبدالحمیــدی، کارشــناس بازار 
ســرمایه درباره وضعیت فعلی بورس تهران 
گفت که بازار در روزهای اخیر نشانه هایی از 
بهبود نسبی را نشان داده است. این بهبود را 
می توان به چندین عامل کلیدی نسبت داد 
که از منظر علمی و اقتصــادی قابل تحلیل 

هستند.
وی افزود: نخســتین عامل مهــم، انتخاب 
عبدالناصــر همتی به عنــوان وزیر اقتصاد 
است. همتی با ارائه سیاست های اقتصادی 
جامــع و تاکید بر ایجاد ثبــات در بازارهای 
مالی، نقش موثــری در بازگرداندن اعتماد 
به بازار ایفا کرده اســت. سیاست های او که 

شــامل کنترل نرخ تورم و مدیریت صحیح 
نقدینگــی می شــوند، تاثیر مســتقیمی 
بر بهبود بازار داشــته اند. ایــن اقدامات به 
گونه ای طراحی شــده اند که از نوســانات 
شــدید جلوگیری کرده و فضای مناســبی 

برای سرمایه گذاری فراهم کنند.
این کارشــناس بازار ســرمایه عنوان کرد: 
دومین عامل، اعمــال محدودیت در دامنه 
نوســانات قیمت اســت. این محدودیت ها 
که به تازگی در بورس تهران اعمال شــده، 
باعث کاهش نوســانات شــدید قیمت ها 
و ایجاد ثبات نســبی در بازار شــده است. 
ســرمایه گذاران اکنون احســاس امنیت 
بیشــتری دارند؛ چراکه این محدودیت ها 
از رفتارهــای هیجانــی و فروش هــای 
وحشــت زده جلوگیری کرده و به افزایش 
تصمیم گیری های منطقــی در بازار کمک 
بــه  کرده اند.عبدالحمیــدی همچنیــن 
ارزندگی برخی صنایع بورســی اشاره کرد 
کــه تاثیر مثبتی بــر بهبود وضعیــت بازار 
داشته اند. صنایعی مانند پتروشیمی، فلزات 
اساسی، و دارویی به دلیل داشتن پتانسیل 
رشد بالا و سودآوری مناسب، توجه بسیاری 
از ســرمایه گذاران را به خود جلب کرده اند. 
افزایش تقاضای جهانی برای محصولات این 
صنایع و نرخ ارز مناسب، جذابیت سهام این 
شرکت ها را بیشــتر کرده و به تثبیت و رشد 

بازار کمک کرده است.
وی متذکر شــد: علاوه بر این، حمایت های 
دولت از بــازار ســرمایه، از جملــه تزریق 

نقدینگی و ارائه تســهیلات به شرکت ها و 
سرمایه گذاران، نقش مهمی در تقویت بازار 
و افزایش اطمینان ســرمایه گذاران داشته 
اســت. چنین اقداماتی به عنوان ابزارهای 
کلیدی در مدیریــت بحران هــای مالی و 
اقتصادی شــناخته می شــوند و به بهبود 

شرایط فعلی بازار کمک کرده اند.

بازار جهانی در معرض نوسانات 
شدید است

عبدالحمیــدی همچنیــن بــه تحلیــل 
دقیق تــری از وضعیت بازارهــای جهانی 
و چشــم انداز ســرمایه گذاری در ایــران 
پرداخت. وی معتقد اســت کــه بازارهای 
جهانی همچنان در معرض نوسانات شدید 
قــرار خواهند داشــت. افزایش نــرخ بهره 
توســط بانک های مرکزی بزرگ، از جمله 
فدرال رزرو ایالات متحــده و بانک مرکزی 
اروپا، به منظور کنترل تــورم بالا، تأثیرات 
زیادی بــر ارزش گذاری دارایی هــا و رفتار 
سرمایه گذاران داشته است. این افزایش نرخ 
بهره، با کاهش نقدینگی در بازارهای مالی، 
ســرمایه گذاران را به ســمت دارایی های با 
ریســک کمتر مانند اوراق قرضــه دولتی و 

طلا سوق داده است.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: نوسانات 
قیمت انــرژی و مــواد اولیه، بــه خصوص 
با توجه به جنــگ اوکرایــن و تحریم های 
اعمال شده علیه روســیه، فشار مضاعفی بر 

بازارهای جهانی وارد کرده است.

عبدالحمیــدی پیش بینــی کــرد که این 
شرایط همراه با سیاست های پولی انقباضی، 
موجب کاهش رشد اقتصادی در کشورهای 
توســعه یافته خواهد شــد. با این حال، در 
بلندمدت، با تعدیل این سیاست ها و کاهش 
تنش های ژئوپلیتیکی، بازارها به تدریج به 

ثبات خواهند رسید.

بهترین بازار برای سرمایه گذاری
 را بشناسید

وی همچنین درباره بهتریــن بازارها برای 
ســرمایه گذاری در ایــران، بازار ســرمایه 
)بورس( را همچنان یکــی از پرهزینه ترین 
و پربازده تریــن گزینه ها دانســت. او گفت: 
با توجه به ارزندگی برخی صنایع بورســی 
مانند پتروشیمی، فلزات اساسی، و دارویی، 
این بــازار به خصــوص در شــرایط فعلی، 

جذابیت زیادی برای سرمایه گذاران دارد.
این کارشــناس بازار ســرمایه به پتانسیل 
رشــد بالا در این صنایع اشــاره کرد که به 
دلیل نرخ ارز مناســب و تقاضــای جهانی 
برای محصولات این بخش هــا، می توانند 
ســودآوری قابل توجهی را به همراه داشته 
باشند. علاوه بر این، سیاست های حمایتی 
دولت از طریق تســهیلات مالــی و تزریق 
نقدینگی نیز به تثبیت و تقویــت این بازار 

کمک کرده است.
عبدالحمیــدی تصریح کرد: بــازار املاک 
و مســتغلات نیز یکــی از پناهگاه های امن 
سرمایه گذاری در ایران محسوب می شود. 
با توجــه به تورم بالا و نوســانات نــرخ ارز، 
ســرمایه گذاران بــه دنبال حفــظ ارزش 
دارایی های خود هســتند و املاک به دلیل 
ماهیت فیزیکی و کاهش ریسک نقدینگی، 

یکی از بهترین گزینه ها محسوب می شود.
وی معتقد است که با توجه به افزایش تقاضا 
در بازار مســکن، به ویژه در مناطق شهری 
بزرگ، سرمایه گذاری در این حوزه می تواند 

بازدهی مطلوبی را به همراه داشته باشد.
عبدالحمیــدی همچنین به بــازار ارزهای 
دیجیتــال اشــاره کرد کــه هرچنــد به 
شدت نوســانی اســت، اما به دلیل پذیرش 
فزاینده ایــن دارایی ها در ســطح جهانی و 
پتانســیل ســودآوری بالای آن، می تواند 
گزینه ای جــذاب برای ســرمایه گذارانی با 

ریسک پذیری بالا باشد.
وی توصیه می کند که ســرمایه گذاران باید 
با احتیاط عمل کرده و تنها بخش کوچکی 
از ســرمایه خود را به این حــوزه اختصاص 

دهند.

 تولید و فروش خودرو کاهش یافت

وسازان در ۵ ماهه امسال کارنامه خودر

سمیه رســولی  طی ۵ ماه نخست امســال ۳۶۰ هزار 
و ۱۷۹ دســتگاه خودروی ســواری تولید و ۳۳۹ هزار و 
۵۴۲ دســتگاه فروخته شــده؛ بنابراین تولید و فروش 
خودرو نسبت به مدت مشابه پارســال ۸ درصد کاهش 
یافته است. بررســی صورت های مالی ارائه شده از سوی 
خودروسازان بزرگ کشــور )ایران خودرو، سایپا و پارس 
خودرو( به کدال نشــان می دهد در ۵ ماه نخست امسال 
۳۶۰ هزار و ۱۷۹ دســتگاه خودروی ســواری )بدون در 
نظر گرفتن وانــت پراید( تولید و در مقابــل ۳۳۹ هزار و 
۵۴۲ دستگاه فروخته شــده است. این در حالیست که ۵ 
ماهه پارسال در مجموع ۳۹۰ هزار و ۷۳۶ دستگاه تولید 

و ۳۶۷ هزار و ۴۵۵ دستگاه خودرو فروخته شده بود.
بنابراین طی ۵ ماه نخســت امسال تولید و فروش خودرو 
۸ درصد کاهش یافته است که البته عمده دلیل این اتفاق 
مربوط به کاهش تولید کوییک معمولی در پارس خودرو، 
خانواده X۲۰۰ در سایپا و گروه پژو در ایران خودرو بوده 

است.

افت 8 درصدی تولید ایران خودرو
ایران خودرو در ۵ ماه نخست ســال ۱۴۰۳ توانسته ۷۶ 
هزار و ۴۶۱ دســتگاه از خانواده پژو تولید کند که از این 
میزان ۷۵ هزار و ۶۳۴ دســتگاه را فروخته است. این در 
حالیست که در مدت مشابه پارســال ۱۲۳ هزار و ۴۵۲ 
خودرو در گروه پژو تولید شــده بود که از این میزان هم 
۱۲۰ هزار و ۱۴۹ دستگاه به فروش رفته بود. بنابراین در 
۵ ماهه امسال در گروه پژو بالغ بر ۴۶ هزار و ۹۹۱ دستگاه 

کمتر تولید و به تبع آن بالغ بر ۴۴ هزار و ۵۱۵ دســتگاه 
کمتر فروخته شده است.

همچنین ایران خودرو در ۵ ماه نخســت امسال ۳۶ هزار 
و ۳۴۵ دســتگاه از گروه ســورن تولید کرده کــه از این 
میزان ۳۵ هزار و ۹۲۲ دســتگاه به فروش رفته است. این 
شــاخص ها در مدت مشابه پارســال به ترتیب ۲۰ هزار 
و ۸۹۲ دستگاه و ۲۰ هزار و ۳۲۸ دســتگاه بود. بنابراین 
تولید و فروش خودروهای گروه سورن نسبت به پارسال 
افزایش یافته اســت که به نظر می رســد ایران خودرو با 
کاهش ظرفیت تولید گروه پژو، نســبت به رشد تولیدات 

گروه سورن اقدام کرده است.
در ۵ ماه نخســت امســال ۳۳ هــزار و ۷۸۳ دســتگاه 
خودروی دنا تولید شده که از این میزان ۳۲ هزار و ۵۲۵ 
دستگاه فروخته شده، بنابراین یک هزار و ۲۵۸ خودروی 
دنا در پارکینگ های ایران خودرو مانده است. در ۵ ماهه 
پارسال نیز ۳۲ هزار و ۴۲۴ دستگاه دنا تولید و ۳۱ هزار و 

۷۳۱ دستگاه به فروش رسیده بود.
از خودروی رانــا نیز در ۵ ماهه امســال ۶ هــزار و ۵۸۵ 
دستگاه تولید شده که از این میزان ۶ هزار و ۱۵ دستگاه 
به فروش رفته اســت. تولید رانا در مدت مشابه پارسال ۶ 
هزار و ۹۳۹ و فروش این محصول ۶ هزار و ۴۱۸ دستگاه 
بود. بنابراین تولید و فروش این خودرو نیز کاهشی شده 

است.
در ۵ ماهه امسال ۲۷ هزار و ۱۲۸ دستگاه تارا تولید شده 
که از این میزان ۲۶ هزار و ۷۷۹ دســتگاه فروخته شــده 
است. در ۵ ماهه پارســال ۱۶ هزار و ۷۵ دستگاه تولید و 

۱۴ هزار و ۵۱ دستگاه به فروش رفته بود. بنابراین تولید 
و فروش این خودرو افزایشی شده است.

در ۵ ماهه امسال ۵ هزار و ۵۹۰ دستگاه هایما تولید شده 
اما در مقابل ۴ هزار و ۹۸۳ دســتگاه فروخته شده است. 
در ۵ ماهه پارسال ۸ هزار و ۱۱۸ دســتگاه هایما تولید و 
۷ هزار و ۳۹۲ دستگاه فروخته شده بود. بنابراین تولید و 
فروش این خودرو به صورت محسوسی کاهش یافته که 
به نظر می رسد بیشتر مربوط به مســائل ارزی و واردات 

قطعات باشد.
در بخش سایر محصولات ۱۱ هزار و ۵۰۳ دستگاه تولید 
شــده اما ۱۴ هزار و ۴۳۴ دســتگاه به فروش رفته است. 
این شاخص ها در ۵ ماه پارســال به ترتیب ۶ هزار و ۱۳۶ 
دســتگاه و ۵ هزار و ۹۷۳ دســتگاه بود. در این بخش نیز 

رشد تولید به صورت محسوسی صورت گرفته است.
در مجمــوع در ۵ ماهه امســال ۱۹۷ هــزار و ۳۹۵ انواع 
خودرو در ایران خودرو تولید و در مقابل ۱۹۶ هزار و ۲۰۱ 
دستگاه به فروش رفته اســت. این در حالیست که مدت 
مشابه پارسال ۲۱۴ هزار و ۳۶ دســتگاه خودرو تولید و 
۲۰۶ هزار و ۴۲ دستگاه فروخته شده بود. البته آنطور که 
ایران خودرو در صورت مالی خود اعلام کرده در این بازه 
زمانی ۶ هزار و ۳۷ دستگاه خودرو تولید کرده اما تجاری 

سازی نکرده است.
بر این اســاس تولید خودرو در ایران خــودرو ۸ درصد با 

کاهش مواجه شده است.

تولید در سایپا هم 10 درصد کاهش یافت
گروه خودروسازی سایپا در ۵ ماه امسال ۸۵ هزار و ۱۶۳ 
دســتگاه از خانواده X۲۰۰ )تیبا، کوییک، ساینا( تولید 
کرده و در مقابل ۸۱ هزار و ۹۳۸ دستگاه فروخته است. ۵ 
ماهه پارسال ۱۰۵ هزار و ۹۰۶ دستگاه از این گروه تولید 
شده و ۹۶ هزار و ۹۶۹ دستگاه فروخته شده بود. بنابراین 
بالغ بر ۲۰ هزار و ۷۴۳ دستگاه کمتر تولید شده است. از 
سویی دیگر نیز ۳ هزار و ۲۲۵ دســتگاه از این خانواده در 

پارکینگ های سایپا مانده است.
در ۵ ماه نخست امســال ۲۲ هزار و ۵۷۶ دستگاه شاهین 
تولید شــده و ۲۱ هزار و ۹۸۳ دســتگاه به فروش رفته 
است. در ۵ ماهه پارسال ۲۱ هزار و ۱۸۳ دستگاه شاهین 
تولید و ۱۸ هــزار و ۱۳۸ دســتگاه فروخته شــده بود. 

بنابراین تولید این خودرو افزایشی شده است.
طی ۵ ماه امســال ۲۸ هزار و ۵۷۳ دســتگاه وانت ۱۵۱ 
تولید و ۲۴ هزار و۲۴۸ دســتگاه فروخته شده است. در 
مدت مشابه پارسال از این خودرو ۲۱ هزار و ۳۸۹ دستگاه 

تولید و ۲۲ هزار و ۲۰۴ دستگاه فروخته شده بود.

در بخش سایر محصولات هم ۸ هزار و ۴۲ دستگاه تولید 
اما یک هزار و ۲۴۱ دستگاه به فروش رفته است.

در مجمــوع ســایپا در ۵ ماهه امســال )بــدون در نظر 
گرفتن تولید وانــت ۱۵۱( ۱۱۵ هزار و ۷۸۱ دســتگاه 
انواع خودروی ســواری تولید و در مقابل )بدون در نظر 
گرفتن فروش وانــت ۱۵۱(  ۱۰۵ هزار و ۱۶۲ دســتگاه 
فروخته شده است. ســایپا در ۵ ماه پارســال ۱۲۷ هزار 
و ۸۹ دســتگاه تولید و ۱۱۵ هزار و ۱۰۷ دستگاه خودرو 
فروخته بود. بنابراین در ۵ ماهه امســال نسبت به مدت 
مشابه پارسال ۱۱ هزار و ۳۸ دستگاه کمتر تولید شده که 

عمدتاً مربوط به خانواده X۲۰۰ می شود.
بر این اســاس تولید خودرو در سایپا ۱۰ درصد با کاهش 

مواجه شده است.

ازسرگیری تولید کوییک معمولی 
در پارس خودرو

گروه خودروسازی پارس خودرو )زیرمجموعه سایپا( در 
 Q۲۰۰ ۵ ماهه امسال ۲۸ هزار و ۷۴۸ دســتگاه از گروه
تولید کرده و در مقابل ۲۸ هزار و ۳۰۵ دســتگاه فروخته 
است. در ۵ ماهه پارســال ۲۹ هزار و ۴۴۹ دستگاه از این 

گروه تولید و ۲۶ هزار و ۱۴۴ دستگاه به فروش رفته بود.
از خودروی جدید ســهند نیز ۲ هزار و ۳۶۷ دستگاه در 
۵ ماه نخست امسال تولید و ۶۲۹ دســتگاه نیز فروخته 

شده است.
تولید کوییک معمولی دنده ای هم که به نظر می رســید 
در پارس خودرو متوقف شــده اما از ســر گرفته شد و در 
۵ ماهه امسال تولید این خودرو یک هزار و ۲۳۴ دستگاه 
بوده که یک هزار و ۲۳۰ دستگاه نیز فروخته شده است. 
در ۵ ماهه پارسال ۲۰ هزار و ۱۶۲ دستگاه تولید و همین 

میزان فروخته شده بود.
 S در ۵ ماهه امســال پارس خودرو اقدام به تولید ســاینا
هم کرده که توانســته ۸ هزار و ۱۹ دستگاه از این خودرو 

تولید کند و ۸ هزار و ۱۵ دستگاه نیز بفروشد.
در مجموع در ۵ ماه نخســت امســال پارس خودرو ۴۷ 
هزار و ۳ دستگاه خودرو تولید و در مقابل ۳۸ هزار و ۱۷۹ 
دستگاه فروخته اســت. پارس خودرو در ۵ ماهه پارسال 
۴۹ هزار و ۶۱۱ دســتگاه خودرو تولید و ۴۶ هزار و ۳۰۶ 
دســتگاه فروخته بود. بنابراین در ۵ ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه پارسال ۲ هزار و ۶۰۸ دستگاه کمتر تولید 
شــده اســت که عمدتاً مربوط به کاهش تولید کوییک 

معمولی دنده ای می شود.
بر این اســاس تولید خودرو در پارس خودرو با ۶ درصد 

کاهش مواجه شده است.
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رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:
 به صورت ویژه تخریب جنگل های الیمالات

 را پیگیری می کنیم
معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست با انتشار 
پیامی درباره تخریب جنگل های الیمالات تاکیــد کرد به صورت ویژه 

این موضوع را پیگیری می کنیم.
 شــینا انصاری در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: خبر نگران کننده 

تخریب جنگل های الیمالات به دستم رسید.
وی افــزود: همکارانــم در اداره کل حفاظت محیط زیســت مازندران 
موضوع را پیگیــری کرده انــد این منطقه جــزو مناطــق چهارگانه 
تحت حفاظت ســازمان نیســت، امیدوارم ســازمان منابع طبیعی با 

حساسیت مسأله را بررسی کند.
انصاری تصریح کرد: ما هم به صورت ویژه موضوع را پیگیری می کنیم.

موســی مقیمی مهر سرپرســت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران _ ساری روز یکشــنبه گفت: اقدام مجدد سرمایه گذار منطقه 
گردشگری سد الیمالات به تخریب بخشی از عرصه های منابع طبیعی 
برای استقرار سازه های پیش ساخته که روز ۱۰ شهریور انجام شد و در 
فضای مجازی مورد توجه قرار گرفت، بــا ورود به هنگام نیروهای یگان 

حفاظت منابع طبیعی متوقف شد.

بهروز آذر:
 موفقیت های بزرگ از دل همت های کوچک

 شکل می گیرد
معاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده ضمــن تبریک به بانوان 
مدال آور پارالمپیک ۲۰۲۴ گفت: تلاش های شــما، ما را به یاد می آورد 

که موفقیت های بزرگ از دل همت های کوچک شکل می گیرد.
زهرا بهروزآذر، در صفحه شــخصی خود در پیام رســان ایکس )توئیتر 
ســابق( به بانوان مدال آور پارالمپیک ۲۰۲۴ تبریک گفت و نوشــت: با 
وجود تمامی چالش ها، همواره برای هدف های بزرگ گام برداشته اید. 
تلاش های شــما، ما را به یاد مــی آورد که موفقیت های بــزرگ از دل 
همت های کوچک شــکل می گیرد. دستاوردهای شــما، مایه افتخار 

ایران است. پیروز باشید و به راهتان ادامه دهید.

»هشدار زلزله به تهرانی ها ۱۲ ثانیه قبل از وقوع 
زلزله« عبارت درستی نیست !

به اعتقاد صاحبنظران حوزه مخاطرات، هشــدار زلزله به تهرانی ها ۱۲ 
ثانیه قبل از وقوع زلزله عبارت درســتی نیســت، چرا که عدد اعلامی 
۱۲ ثانیه هشدار زودهنگام زلزله، ثابت نیست و بسته به موقعیت مرکز 
وقوع زلزله می تواند بین یک تا ۱۲ ثانیه به طور تقریبی در نوسان باشد، 

ضمن آنکه وقوع زلزله قابل پیش بینی نیست.
علی بیت اللهــی، مدیر بخــش زلزله مرکــز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرسازی، با اشــاره به انتشــاری خبری به نقل از معاون پیشگیری 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری تهران با عنوان »هشدار 
زلزله به تهرانی ها ۱۲ ثانیه قبل از وقوع« در رســانه ها و فضای مجازی، 
گفت: هشدار زلزله ۱۲ ثانیه قبل از وقوع عبارت درستی نیست؛ چرا که 
قبل از وقوع زلزله نمی توان وقوع آن را هشــدار دارد، اگر هم هشداری 

داده شود، خطا به دلیل عدم قطعیت ها در آن زیاد خواهد بود.

وی با بیان اینکه در دنیا نیز چنین سیســتمی که بتوانــد قبل از وقوع 
زلزله هشــدار قطعی زلزله ای را صادر کند، وجود نــدارد، اظهار کرد: 
از ســوی دیگر اســاس کار سیســتم های هشــدار زلزله به این روش 
اســت که با وقوع زلزلــه در محل رومرکــز زلزله، با اســتفاده از پالس 
الکترومعناطیسی)امواج EM( که ســرعتی معادل سرعت نور را دارد 
به سایت هدف، ســیگنالی ارسال می شود و چون ســرعت امواج زلزله 
به مراتب کمتر از ســرعت امواج الکترو مغناطیسی است، بنابراین چند 
ثانیه زمان با دریافت ســیگنال EM تا زمان رســید امواج زلزله )موج 
تراکمی p یا موج برشــی s( به ســایت هدف، فرصت برای اقدام سریع 

وجود خواهد داشت.
بیت اللهی خاطر نشان کرد: احتمالا منظور از اعلام خبر »هشدار زلزله 
۱۲ ثانیه قبل از وقوع زلزله« نیز »هشــدار زلزله ۱۲ ثانیه قبل از رسید 

امواج زلزله« به تهران بوده است.
مدیر بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی، اضافه کرد: 
با فرض اصلاح عنوان خبر با عبارت »هشدار زلزله ۱۲ ثانیه قبل از زمان 
رســید امواج زلزله به تهران«، باز نیاز اســت که خبر کامل تر شود. اگر 
سرعت امواج زلزله را به طور متوســط بین ۴۰۰۰ تا ۵۰۰۰ متر بر ثانیه 
فرض کنیم و این اعداد نیز برای انواع امــواج و فازهای آنها و نیز جنس 
لایه های زمین مسلما متفاوت است و دامنه تغییرات وسیع و پر نوسان 
اســت و به طور معمول بین ۳۰۰۰ تا ۶۰۰۰ متر بــر ثانیه در لایه های 
سنگی زیر سطحی زمین نوسان دارد، در این صورت اگر زلزله در فاصله 
۴۰ تا ۵۰ کیلومتری تهران رخ دهد، حدود ۱۲ ثانیه طول خواهد کشید 

که امواج الاستیک و ارتعاشی زلزله به شهر تهران برسد.
به گفته وی، واضح است که از شــرق به غرب و از شمال به جنوب شهر 
تهران به دلیل طولانی شدن مســافت زمان رسید امواج به طور تقریبی 

در حد یک تا ۳ ثانیه متغیر خواهد بود.
بیت اللهی اضافه کرد: اگر زلزله در فاصله ۲۰ تــا ۲۵ کیلومتری تهران 
رخ دهد، زمان رســید امواج حدود ۵ تا ۶ ثانیه خواهد بود، نه ۱۲ ثانیه 
و اگر زلزله در مجاور شــهر تهــران و یا در داخل محــدوده رخ دهد، به 
طور تقریبی زمان رســید امواج بین یک تا ۳ ثانیه خواهد بود )بســته 
به موقعیت مرکــز دریافت ســیگنال الکترومغناطیســی(. بنابراین 
عدد اعلامی ۱۲ ثانیه هشــدار زودهنگام زلزله، ثابت نیست و بسته به 
موقعیت مرکز وقوع زلزله می تواند بین یــک تا ۱۲ ثانیه به طور تقریبی 
در نوسان باشد.وی ادامه داد: بدیهی اســت و انتظار بر این است که در 
اساس کار سامانه هشدار، پالس های مربوط به زلزله های کوچک و غیر 

مؤثر بر تهران اطلاع رسانی عمومی نشوند.
این عضو هیات علمی مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی افزود: 
پر واضح اســت که اگر فاصله نقطه وقوع زلزله از تهران دور باشد، زمان 
طولانی تری صرف خواهد شــد تا موج زلزله به تهران برسد و اگر محل 
وقوع خیلی نزدیک به تهران و یا در محدوده شــهری تهران باشد، این 
زمان به مراتــب کوتاه تر خواهد بود. اما باید به ایــن نکته هم توجه کرد 
که اگر زلزله دورتر باشــد، شتاب و شدت آن در شــهر تهران به مراتب 
کمتر خواهد بود. به عنوان مثال اگر زلزله ای در ۵۰ کیلومتری محدوده 
شهر تهران رخ دهد، شــتاب زلزله حدود ۲ تا ۴ برابر کمتر از زلزله هایی 

خواهد بود که در فاصله ۱۰ کیلومتری رخ دهند.
وی یادآور شــد: از این رو می توان گفت که برای زلزله هایی که مؤثرتر 
و شــدیدتر و مخرب تر برای تهران تلقی شوند، زمان واکنش را باید بین 

یک تا ۵ ثانیه در نظر گرفت.

دیوار

داوطلبــان کنکور در صــورت مشــاهده مغایرت در 
ســهمیه ایثارگــران یا درخواســت اعمال ســهمیه 
ایثارگــران، بایــد حداکثر تــا تاریخ ۱۷ شــهریور به 
ارگان های مربوط )محل تشــکیل پرونده ایثارگری( 
مراجعه و موضوع علت عدم تأیید سهمیه یا درخواست 

اعمال سهمیه را پیگیری کنند.
نتیجه علمی داوطلبان آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ به 
صورت کارنامه ملاک برای انتخاب رشــته حاوی نمره 
کل نهایی، رتبه، سهمیه و وضعیت بومی بر روی درگاه 
اطلاع رسانی سازمان ملی ســنجش قرار گرفته است، 
داوطلبان مــی توانند با ورود به ســامانه جامع آزمون 
 ،https://my.sanjesh.org سراســری بــه آدرس

کارنامه خود را مشاهده کنند. 
داوطلبانــی کــه در چند نوبــت آزمون سراســری 

ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ در بیــش از یک 
گروه آزمایشــی اصلی متفــاوت )گروه های 
اصلی عبارتند از علوم ریاضــی و فنی، علوم 
تجربی و علوم انسانی( شرکت کرده اند باید 
در زمان تعیین شده اعلامی، گروه آزمایشی 
اصلی مورد نظر خود را برای انتخاب رشــته 
در حساب کاربری خود تعیین می کردند. در 

صورت عدم تعیین گروه آزمایشــی توسط داوطلب در 
زمان مقرر، گروه آزمایشی اصلی آخرین نوبت آزمون، 
ملاک عمل قرار گرفته اســت.  یــک داوطلب امکان 

انتخاب رشته از دو گروه آزمایشی اصلی را ندارد.
داوطلبــان در صورت مشــاهده مغایرت در ســهمیه 
ایثارگران یا درخواســت اعمال ســهمیه ایثارگران، 
بایــد حداکثر تــا تاریخ ۱۷ شــهریور بــه ارگان های 

مربوط )محل تشــکیل پرونــده ایثارگری( 
مراجعه و موضوع علت عدم تأیید ســهمیه یا 

درخواست ااعمال سهمیه را پیگیری کنند.
در صورت تأیید نهایی ســهمیه آنان و ارسال 
مشــخصات داوطلبان حداکثر تا تاریخ ۲۰ 
شــهریور به این سازمان توســط ستاد کل 
ارگان ذیربط در تهران، ســهمیه آنان برای 

مرحله گزینش نهایی اعمال خواهد شد.
در غیر این صورت بعد از تاریخ مذکور )۱۴۰۳/۶/۲۰( 
اقدامی در خصوص اعمال ســهمیه ایثارگران به عمل 
نخواهد آمد و ایــن داوطلبان با ســهمیه آزاد گزینش 
خواهند شــد. درصورتی که تغییری در وضعیت علمی 
داوطلبان به دلیل اصلاح ســهمیه ایجاد شود، نتیجه 
در کارنامــه آنها اعمال و در دهه ســوم شــهریور ماه 

برای اصلاح انتخاب رشته، با این دســته از داوطلبان 
مساعدت لازم به عمل خواهد آمد.

نمره کل سابقه تحصیلی که توســط وزارت آموزش و 
پرورش به ســازمان ملی سنجش و ارزشــیابی نظام 
آموزش کشور تحویل شده در وضعیت علمی داوطلبان 
اعمال شــده و نتیجه در کارنامه این دسته از داوطلبان 

هم اکنون قابل مشاهده است.
بدیهی اســت، در صــورت تغییر در نمره کل ســابقه 
تحصیلی توســط وزارت آموزش  و پــرورش، کارنامه 
آنها شامل نمره کل ســابقه تحصیلی، نمره کل نهایی، 
رتبه در سهمیه و رتبه کشوری اصلاح و امکان ویرایش 
انتخاب رشته در دهه سوم شهریورماه توسط سازمان 
ملی سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش کشور فراهم 

خواهد شد.

رییس قــوه قضاییه بر تجهیز ســریع مراکز پزشــکی 
قانونی در اقصی نقاط کشور تاکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای در جریان 
سفر غیررسمی به اســتان بوشــهر، طی سخنانی در 
جمع قضــات و کارکنــان قضایی این اســتان، ضمن 
تســلیت ایام رحلــت نبی مکرم اســلام و شــهادت 
سبط اکبر ایشــان امام حســن مجتبی )ع( و امام رضا 
)ع( اظهارکرد: جایگاه و شــأن قــوه قضاییه و قضات 
و کارکنان قضایی در نزد عموم مردم، جایگاه و شــأن 
مهم و بلند و خطیری اســت، فلذا تک تک ما مسئولان 
و کارکنان دســتگاه قضایی باید نســبت به صیانت از 
مجموعه ی خود و فرد فرد همکاران مان کوشا و ساعی 
باشیم؛ علاوه بر مســئولیت و اقدامات مرکز حفاظت و 
اطلاعات قوه قضاییــه و دادســرای انتظامی قضات، 
خودِ ما مســئولان و کارکنان قضایــی در هر جایگاه و 
مسئولیتی باید نســبت به صیانت از مجموعه قضایی 

حساس باشیم.
رئیس قــوه قضاییه گفت: دام و وسوســه شــیطان و 

شیطان صفتان برای ما مسئولان و کارکنان 
قضایی بیشــتر اســت؛ بنابراین مراقبت ما 
نیز باید مضاعف باشــد؛ پیوسته باید مراقب 
باشیم که در دام شــیطان و شیطان صفتان 

گرفتار نشویم.
رئیس دســتگاه قضا تصریح کــرد: رعایت 
اخلاق اسلامی و حُســن خلق و بی طرفی در 

قوه قضاییه بیشتر از سایر مراکز و نهادها اهمیت دارد. 
باید در هر شرایطی با ارباب رجوع برخوردی محترمانه 
و کریمانه داشته باشیم؛ من در مناصب مختلف قضایی 
خدمت کــرده ام و می دانــم که گاهــی تحمل برخی 
اتفاقات و رفتارها که از ناحیه اصحاب پرونده سر می زند 
سخت و طاقت فرساســت اما باید در هر شرایطی صبر 
و حوصله به خرج دهیم و با مــردم و مراجعان به مراکز 

قضایی در نهایت احترام و کرامت برخورد کنیم.
رییس قوه قضاییه گفت: باز هم تاکید می کنم که بعضاً 
تأثیر رفتار ما از احکام ما بیشــتر است. در مواردی رأی 
به ضرر فرد صادر شــده اما به محض خروج از جلســه 

دادگاه، احســاس رضایت می کنــد و ابراز 
می دارد که رفتار قاضی رســیدگی کننده به 
پرونده اخلاق مدارانــه و حق مدارانه بود؛ در 
مواردی نیز بالعکس؛ رأی بــه نفع فرد صادر 
شــده اما ناراضی اســت چون معتقد است 
برخورد صــورت گرفته بــا او مطلوب نبوده 

است.
وی تصریح کرد: توصیه همیشــگی من بــه قضات و 
کارکنان قضایی آن اســت که علی رغم سختی و حجم 
بالای کار، مبادا که از نهاد خانواده غافل شــوند؛ شــما 
قضات و کارکنان قضایی همواره کانون خانواده را گرم 
نگه دارید و در رسیدگی به اعضای خانواده خود به هیچ 

وجه کوتاهی و تعلل نکنید.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشــاره بــه مقوله تجهیز 
مراکز پزشکی قانونی در استان بوشهر گفت: مراجعان 
به مراکز پزشــکی قانونی عمدتاً مردمی هستند که در 
شرایط خاصی به ســر می برند لذا ضرورت دارد هر چه 
ســریعتر ترتیباتی در راســتای تجهیز مراکز پزشکی 

قانونی در اقصی نقاط کشور صورت گیرد.
رئیس دستگاه قضا درخصوص تشــکیل دادگاه های 
صلح نیز گفت: به منظور تشــکیل دادگاه های صلح به 
موجب قانون جدید شوراهای حل اختلاف تدابیری در 

قوه قضاییه اتخاذ شده است.
بر اســاس اعلام مرکز رســانه قــوه قضاییــه، رییس 
قوه قضاییه همچنیــن در این جلســه در ضمن ارائه 
توضیحاتــی مبســوط، بر رفع مســائل و مشــکلات 

معیشتی قضات و کارکنان قضایی تاکید کرد.
پیش از سخنان رئیس قوه قضاییه، »مهرانگیز« رئیس 
کل دادگســتری استان بوشــهر با اشــاره به اقدامات 
صورت گرفته در حوزه تعیین تکلیف کالاهای موجود 
در انبارهای اموال تملیکی اظهار کرد: ارزش کالاهای 
تعیین تکلیف شده موجود در انبارهای اموال تملیکی 
استان بوشهر در ســال ۱۴۰۱ قریب به ۴ هزار میلیارد 
تومان، در سال ۱۴۰۲ قریب به ۳ هزار میلیارد تومان و 
در پنج ماه نخست سال جاری قریب به ۱۹۰۰ میلیارد 

تومان بوده است.

کنکور

قضایی

خریدار  وزیر آموزش و پــرورش ضمن 
اشــاره به اینکه بازگشــایی مــدارس در 
مهرماه مهمتریــن ماموریت و راهبرد پیش 
روی ماســت، همچنین به اهمیت استفاده 
از جوانان در ســمت های مدیریتی کشــور 
تاکید کرد و گفت: در کنــار جوان گرایی و 
مدیر پــروری نباید از نیروهای بــا انگیزه و 

مجرب غافل شویم.
علیرضا کاظمی در نشست شورای معاونین 
این وزارتخانه گفت: بازگشــایی مدارس در 
مهرماه مهمتریــن ماموریت و راهبرد پیش 
روی ماست لذا بیشــترین تمرکز روی این 
موضوع باید باشــد. به همین منظور تقسیم 
کاری باید صورت پذیرد و اقدامات مطلوبی 

نیز باید طراحی و انجام شود.
وی تاکید کرد: بیشترین تلاش و همت باید 
برای بازگشایی مدارس صورت گیرد. برای 
تحقق ایــن مهم نیاز به مفاهمه بیشــتر در 

انجام امور داریم.
کاظمــی افــزود: مهمترین اولویــت ما و 
همچنین سعادت فردی و اجتماعی جامعه 
توجه به اقامه نماز است  از هیچ تلاشی برای 
تحقق این هدف بلند نبایــد کوتاهی کرد. 
باید دغدغه نماز تبدیل بــه دغدغه درونی 

همه دانش آموزان و فرهنگیان شود.
وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: در جلسه 
امروز از خانم دکتر مهاجرانی خواســتم تا 

در اولین نشســت خبری خود با رسانه ها در 
مورد دغدغه های آموزش و پرورش صحبت 
کند زیرا بیش از ۴۰ ســال است که از ساده 
انگاری در حــوزه آموزش و پــرورش رنج 

می برد.
وی در ادامــه با اشــاره بــه لــزوم ارتقای 
توانمندی های مدیران بیان کرد: مهمترین 

ویژگی یک راهبر این است که نسبت به آن 
موضوعی که در صدد بررسی آن است صرفا 
دانش و باور نداشته باشــد؛ بلکه موضوع را 

لمس و درک هم کرده باشد.
کاظمی با اشــاره بــه اهمیت اســتفاده از 
جوانان در ســمت های مدیریتی کشــور 
گفت: در کنــار جوانگرایــی و مدیر پروری 

نبایــد از نیروهای با انگیــزه و مجرب غافل 
شویم.

وی افزود: سیاســت زدگــی در برنامه ها، 
افراد، جریانات و همچنین سلیقه گرایی به 

رشد و توسعه همه جانبه آسیب می زند.
وزیر آمــوزش و پرورش تاکیــد کرد: همه 
ما باید کمــک کنیم، جایگاه نظــام تعلیم 

و تربیت ارتقا پیدا کند تا خیلی از مســایل 
مرتفع شــود.کاظمی افزود: مــا در دولت و 
مجلــس تلاش مــی کنیم تا شــعار “برای 
ایران، برای مدرســه” فراگیر شده و موضوع 
آموزش و پرورش به مسئله اصلی حاکمیت 

تبدیل شود.
وی ادامه داد: باید با رویکرد وفاق و همدلی 
و بدور از دســته بندی ها به ســمت ارتقای 
نظام تعلیــم و تربیت حرکت کنیــم. باید 
از اندیشــه های مختلف در پیشــبرد امور 

استفاده شود.
وزیر آمــوزش و پرورش با تاکیــد مجدد بر 
اینکه ما صدای معلمان هستیم، بیان کرد: 
بدون شک ما سرباز و خادم معلمان هستیم. 
برای من بهتر اســت که بگویم خادم نظام 
تعلیم و تربیت هســتم. باید تمــام هم و غم 
ما این باشد که کوچکترین مسایل معلمان 

را حل کنیم.
به گــزارش مرکز اطــلاع رســانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش، کاظمی با 
اشاره به دغدغه معلمان بیان کرد: معتقدم 
با همفکری معلمان می توانیم به اشــتراک 

نظری برای رفع مسایل برسیم.
وی با تاکید بر اینکــه مهمترین دغدغه ما 
تربیت اســت، گفت: باید طبق سند تحول 
بنیادین که میثاق ماســت حرکت کنیم و 

پیش برویم.

خریدار  کارشــناس حوزه گردشــگری 
گفــت: حمــل و نقــل یکــی از مولفــه و 
زیرساخت های اصلی جذب گردشگر است 
که در این مقوله دچار مشــکلات عدیده ای 

هستیم و باید این ناوگان اصلاح شود.
ابوالفضل گلزاری اظهار کــرد: امروزه یکی 
از جاذبه هــای بزرگ گردشــگری در دنیا 
قطارهــای پرســرعت هســتند، پیمودن 
مســافت بین شــهرها با قطــار و از طریق 
حمل و نقل ریلــی امروز به عنــوان یکی از 
جاذبه های گردشــگری دنیا مطرح است و 
بواســطه این جذابیت برخی کشورها حتی 
قطارهایی بــا ســرعت ۴۰۰ کیلومتر وارد 

شبکه ریلی کرده اند.
وی افزود: بنابراین یکــی از راه های جذب 
گردشگر توسعه شــبکه ریلی است، یکی از 
مســائلی که در این زمینه مطرح است این 
اســت که در همه دنیا شــبکه ریلی برای 
مسافر درآمد ندارد و سود اصلی در بار است 
اما باید بدانیم که توســعه شبکه ریلی باری 
هم نهایتا به توسعه شبکه ریلی مسافر گشته 
که این هم به رونق گردشــگری منتهی می 
شــود چون یکی از جاذبه ها برای گردشگر 

است.
کارشــناس حمل و نقل و فعال گردشگری 

ادامه داد: اگر شــبکه ریلی کشــور بتواند 
از محــل جابجایــی و تزانزیت بــار مثلا از 
بندرعباس تا امیرآباد از کریدورهای جنوب 
به شمال و شــرق به غرب و بالعکس هزینه 
های انجام شده برای شبکه ریلی را از محل 
جابجایی بار پوشــش دهند می توانند روی 
لوکوموتیوهــای مختلف ســرمایه گذاری 

کنند.

زیرساخت ها باید در حد قد و قواره 
گردشگر خارجی رشد کند

وی افزود: شــرکت هــای بخش خصوصی 
امروز در کشور شاید بالغ بر ۱۵۰ لوکوموتیو 
بیشتر نداشته باشــند، خود شبکه راه آهن 
کشــور هم چنیــن وضعی دارد یــا درگیر 
مسائل حاشــیه ای و توسعه شــبکه ریلی 
اســت یا با بحث تعمیرات مواجه است چون 
تنها نصف این لوکوموتیو ها آن هم با ســیر 
سرعت کم و کوتاه قابل اســتفاده است، در 
حال حاضر پرســرعت ترین شبکه ریلی ما 
تهران مشهد اســت در حالی که در بسیاری 
از مســیرهای گردشــگرپذیر کشــور این 

ظرفیت وجود دارد.
گلزاری گفت: اگر می خواهیم شــبکه ریلی 
مان برای گردشــگر جاذبه داشته باشد باید 

طول مسیر و بازسازی شبکه ریلی و از همه 
مهمتر بازســازی ناوگان ریلی را توســعه 
دهیــم. در حــال حاضر حتــی وی آی پی 
های ما جذابیت آنچنانی ندارند، متاســفانه 
ناوگان ریلی، شــبکه حمــل و نقل هوایی، 
دریایی و زمینی ما هیچکدام جذابیت های 
گردشــگری را ندارد، اگــر بخواهیم جاذبه 
برای گردشگر ایجاد کنیم باید این ناوگان و 
تمام زیرمجموعه آن که چون زنجیر به هم 

پیوسته اند، اصلاح شود.
وی تاکید کرد: مدیریت صحیح و تخصیص 
منابع از جمله مهمترین نیازهای توســعه 
ناوگان حمل و نقل اســت، و یکی از بهترین 
راه ها واگذاری بخشی از این چرخه به بخش 
خصوصی اســت، که البته این واگذاری ها 
هم در برخی موارد به اشــتباه انجام گرفته 
و عــلاوه بر ایــن همین بخش هــم پس از 
واگذاری باید مورد نظــارت و حمایت قرار 

گرفته و رها نشود.
گلزاری ادامه داد: از ســوی دیگــر هم اگر 
میخواهیم گردشگر در کشور داشته باشیم 
از محدودیــت ها و حساســیت های کاذب 
بویژه در مسائل اجتماعی باید بکاهیم و یکی 
از راه ها در این مســیر تغییر نگاهمان برای 
جذب گردشگر اســت، وقتی می خواهیم 

از اروپا و کشــورهای پیشــرفته گردشگر 
جذب کنیم باید زیرساخت ها را تا قد و قواره 
مهمان بالا ببریم چون گردشــگر خارجی 
برای دیــدن جادبه های ما مــی آید، حتی 
سرویس های بهداشــتی و زیرساخت های 
رفاهی هم در اینجا مهم می شوند از فرایند 
اعطــا و دریافت گذرنامه گرفتــه تا چهره و 
برخورد افراد متصدی اهمیت پیدا می کند 
چون اثرگذار اســت بویژه در شرایط کنونی 
که از ایران چهره ای خشــن و یک نوع ایران 

هراسی در دنیا تصور شــده است که مانع از 
جذب گردشگر می شود.

وی تاکید کرد: بی شــک دولت چهاردهم 
به همــه اینها رونق می دهد، چــون دنیا به 
سرعت در حال توسعه اســت و ما در جای 
خود مانده ایم، امروز زیباتریــن جاده ها و 
جاذبه های گردشــگری را چین درســت 
کرده و ما هم اگر بناســت گردشــگر جذب 
کنیم باید در تحقق تمــام مولفه های لازم 

تلاش کنیم.

آخرین مهلت اصلاح سهمیه کنکوری ها

تاکید اژه ای بر تجهیز مراکز پزشکی قانونی در کشور



گزارشی از گیشه سینماها

گیشه ای متنوع اما کم رمق

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      13 شهریور 1۴03    شماره 1673

نگاهی به فیلم »در آغوش درخت«
 در جست وجوی خانواده ای سبز

فرهاد خالدی نیک، نویسنده در حالــی که اغلب فیلم های سینمای 
ایران در فضاهای شــهری و لوکیشن های تکراری ســاخته می شوند، 
بابک خواجه پاشا در اولین ساخته سینمایی اش، دوربینش را به استان 
آذربایجان غربی و شهرســتان ارومیه برده تــا »در آغوش درخت« از 
لحاظ بصری فیلمی متفاوت و متمایز از دیگر آثار سینمای ایران باشد. 
فیلمی که خط اصلی قصــه اش، چند روز از زندگی زن و شــوهری در 
آســتانه جدایی را روایت می کند. زن و شــوهری که اگرچه در ابتدا به 
نظر می رسد متعلق به ۲ دنیای متفاوت هســتند اما بزرگترین مشکل 
ایشان در عدم درک یکدیگر و مسدود شدن پل های ارتباطی شان است 
بطوری که اساسا حرف و سخن هم را نمی شــنوند. این چنین است که 
زن که از فوبیای فاصله رنج می برد، علت ابتلایش بــه این بیماری را از 
شوهرش پنهان کرده تا مشکلات شان روز به روز بیشتر شود. »کیمیا« 
)با بازی دیدنی مــارال بنی آدم( و »فرید« )جــواد قامتی( یک نمونه از 
هزاران زوج ایرانی هســتند که انگار یاد نگرفته اند بــا هم حرف بزنند و 
مسایل فی مابین شــان را با گفت وگو در کانون خانواده حل کنند. آنها 
در حالی تصمیم می گیرند که از یکدیگر طلاق گرفته و ۲ پسرشان را از 
هم جدا کنند تا هرکدام با یکی از آن ها زندگی کنند که از قدرت و توان 
ارتباطی این ۲ فرزند غافل هستند. قدرت و توانی که نه تنها این ۲ را در 
کنار هم نگاه می دارد بلکه در نهایت موجب می شــود فاصله بعید میان 

زوج خشمگین ابتدای فیلم، کم و کمتر شود.
در تمامی طول فیلم، نگاه دغدغه مند نویسنده و کارگردان فیلم )بابک 
خواجه پاشا( نسبت به مسایل خانوادگی و نقش بحران های خانوادگی 
در آسیب های اجتماعی دیده می شود. حتی قضیه ابراز محبت »رضا« 
)روح الله زمانی( به دختر مورد علاقه اش که به یکباره ۲ برادر را به رقیب 
عشــقی همدیگر تبدیل می کند نیز از همین بحران خانوادگی نشات 
می گیرد. مساله ای که نشان می دهد یک زخم کوچک چطور می تواند 

سر باز کند و تبعات ویران کننده ای داشته باشد.
مهمترین مزیت فیلم در این اســت که با آنکه از فضا و جغرافیای بومی 
و محلی آذربایجان به درســتی بهره می گیــرد و دوربین فیلمبردارش 
)محمد فکوری( نماهایی تماشــایی از طبیعت و عناصــر مرتبط با آن 
را به تصویر می کشــد، شــخصیت های فیلم و نوع تفکر و حتی سبک 
زندگی شــان، با آن چه در زندگــی اغلب مردمان ایــن روز می گذرد، 
بیگانه نیســت و مخاطبان شهرنشــین نیز به راحتی با شخصیت های 
فیلم احساس همذات پنداری می کنند. حتی اســتفاده از زبان ترکی 
در برخی از دیالوگ های فیلــم و مدد گرفتن از زیرنویس فارســی نیز 
باعث ایجاد فاصله میان مخاطب فارســی زبان نشده و این مساله نشان 
از موفقیت خواجه پاشــا در روایت قصه فیلــم دارد. موفقیتی که باعث 
شد در چهل و یکمین جشــنواره فیلم فجر، جوایز بهترین فیلمنامه و 

بهترین فیلم اول، نصیب بابک خواجه پاشا شود.
»در آغوش درخت« مشــخصا ۲ مرتبه مخاطب را دچار تعلیق می کند 
که هر ۲ بار نیز به غرق شــدن کودکان فیلم مربوط می شود. گویی غرق 
شدن »علیسان« )رایان لطفی( در اســتخر پرورش ماهی و نجات وی 
توسط برادر بزرگترش، »طاها« )اهورا لطفی(، اخطار و هشداری است 
برای وقوع حادثه ای عظیم تر که در راه اســت و مورد غفلت مادر و پدر 
قرار می گیرد. بدین ترتیب خواجه پاشــا، مخاطبــان فیلم را به جدی 
گرفتن و اهمیت دادن به هشــدارهای به ظاهر کوچــک و کم اهمیت 
زندگی دعوت می کند. هشدارهایی که شــاید اگر جدی گرفته نشوند، 
می توانند فجایع بزرگتری را در زندگی مشترک رقم بزنند. تعلیق دوم 
فیلم اما طولانی تر و سهمگین تر است. از آن دست تعلیق های نفس گیر 
که گریبان مخاطب را می گیرد و تا مشــخص شدن وضعیت نهایی اش 
آن را رها نمی کند. به ویــژه این که باز هم پــای بچه های معصومی در 
میان است که در این رابطه هیچ تقصیری متوجه آنها نیست. این اتفاق 
اما فرصت مناســبی را در اختیار فیلمنامه نویس و کارگردان فیلم قرار 
می دهد تا زوج ناخشــنود فیلم بالاجبار در کنار یکدیگــر قرار گیرند و 
برای دســتیابی به هدفی مشــترک تلاش کنند. هدفی کــه به نوعی 
آینده شان به آن وابسته اســت و عدم دســتیابی به آن، می تواند قایق 
سرنوشت شــان را دریای طوفانی زندگی، دچار تلاطم و غرق شــدگی 

کند.
ســکانس پایانی فیلم اما آن چنان زیبا و تاثیرگذار است که تمامی این 
دشــواری ها و ناملایمات را تحت شــعاع قرار می دهد. جایی که مادر 
طبیعت، کودکان معصوم را در آغوش خویش گرفته اســت تا شــاید 
پدران و مادران امروزی، بــه یاد بیاورند که مهمترین ماموریت شــان 
حراست و حفاظت از فرزندانشان اســت؛ فرزندانی که اگرچه به میل و 
خواسته خویش به این دنیا نیامده اند ولی هرکدام نیازها و خواسته های 
متفاوتــی دارنــد و اصلی ترین و مهمترین این خواســته ها، داشــتن 

خانواده ای شاد و آرام است.
در خبرها آمده بود که یک زوج جوان گیلانی با ۲ فرزند خردســال که 
با گذشت ده سال از زندگی مشترک شــان به دلیل اختلاف نظر و عدم 
تفاهم، مدتی را به صورت طلاق عاطفی و جدایی می گذراندند و تصمیم 
به طلاق گرفته بودند، پس از تماشــای »در آغوش درخت« از تصمیم 
خود منصرف شــدند. این زوج که مسیر مشــاوره های پیش از طلاق را 
طی می کردند، توسط مشاور خود به تماشای فیلم دعوت شدند و پس از 
تماشای این فیلم از تصمیم خود منصرف شده و به کانون خانواده خود 
بازگشــتند. خبری خوش و مسرت بخش برای ســینمای ایران و البته 
بابک خواجه پاشــا که فیلمش آن چنان تاثیرگذار بوده است که چنین 

اتفاق خوشایندی را رقم زده است.
اگر تنهــا نکته مثبت فیلم وقوع همین اتفاق هم باشــد باید به دســت 
اندرکاران تهیه و ســاخت »در آغوش درخت« تبریک گفت و آرزو کرد 
ســینمای ایران به جای تولید کمدی های نازل و فاقد محتوا، به سراغ 

تهیه و عرضه آثاری چنین شایسته سوق پیدا کند.

تولید نمایشنامه با موضوع پیامبر )ص( در تئاتر 
بچه های مسجد

مدیر مرکز هنرهای نمایشــی حوزه هنری تأکید کرد که در جشنواره 
روســتایی رضوی و تئاتر بچه های مسجد نمایشــنامه های مختلفی با 

موضوع پیامبر اکرم )ص( و امام رضا )ع( تولید می شود.
کوروش زارعی مدیر مرکز هنرهای نمایشــی حوزه هنری درباره تولید 
آثار نمایشــی با موضوع پیامبر اســلام )ص( و امام رضا )ع( توسط این 
مرکز، گفت: در بحث تئاتر بچه های مســجد نمایشــنامه هایی درباره 
شخصیت امام رضا )ع( و پیامبر اکرم )ص( تولید شده است. هر سال در 
قالب جشنواره تئاتر روســتایی رضوی هم که برگزارکننده آن بودیم به 

تولید آثاری با موضوع امام رضا )ع( پرداخته ایم.
وی ادامه داد: در رویداد نمایشنامه نویسی »گلدسته ها« هم که برگزار 
می کنیم، بخشــی به نام امام رضا )ع( داریم که نویســنده ها با موضوع 
شخصیت و جایگاه حضرت، نمایشنامه می نویســند. از این طریق آثار 
رویداد »گلدســته ها« هم بخش نمایشنامه جشــنواره تئاتر روستایی 

رضوی را تأمین می کنیم.
زارعی درباره وضعیت تولید آثار حرفه ای با موضوع پیامبر اسلام )ص( 
و امام رضا )ع( توســط حوزه هنری، یادآور شــد: در تولیــد تئاترهای 

حرفه ای بحث بودجه خیلی مهم است.
 امسال نمایش »ســراب« را در ایام محرم تولید و در تالار وحدت اجرا 
کردیم که هزینه بر بود. اگر هزینه های تولید این شــکل از کارها فراهم 
شــود ما بســیار مایل هســتیم که آثار حرفه ای تولید و در سالن های 

حرفه ای روی صحنه ببریم.

یادداشت

قاب

 برخــلاف تولیدات بســیاری کــه هالیــوود راجع به 
پیامبران اولوالعزم و خاتم المرســلین ساخته، اما تنها 
داشته سینمای ایران با محوریت زندگی این ۵ پیامبر، 
یک ساخته مجید مجیدی است که این کمبود طبیعتا 
نمی تواند برآیند مطلوبی از این وجهه ســینمای دینی 

را ترسیم کند.
 در ســالروز رحلت پیامبر عظیم الشــان جهان اسلام 
به ســر می بریم. روزی کــه به فراخور آن، رســانه ها و 
مخاطبان سینما، به سراغ تنها ساخته سینمایی کشور 
درباره پیامبر )ص( یعنی محمد رسول الله )ص( مجید 

مجیدی می روند.
 اینکه ســینمای ایران، تنها یک کار با محوریت پیامبر 
)ص( ســاخته، نکته قابل تاملی است که باید به شکلی 
جدی به آن نگریســت. البته که همین تک ســاخته 
ســینمایی کشــور، قرار بــود در ۳ اپیزود مســتقل 

فیلمبرداری شــود که در حــال حاضر، تنها 
اپیزود اول آن کــه نگاهی به دوران کودکی و 
نوجوانی پیامبر )ص( دارد، ســاخته شده و 
اکنون با وجود ۱۰ ســال از اتمــام تولید این 
پروژه، خبری از فیلمبرداری اپیزود دوم این 

فیلم نیست.
این اتفــاق درحالــی در ســینمای ایران 

رخ داده که ســینمای جهــان، تولیــدات به مراتب 
بیشــتری با محوریت زندگی پیامبران داشته است. 
آرنوفســکی، ۱۰ ســال پیش، پروژه عظیــم نوح را 
جلوی دوربین بــرد. در مورد حضــرت ابراهیم )ع( 
هم جســته و گریخته چنــد فیلم نه چنــدان مهم 
ســاخته شــده. در مورد حضــرت موســی )ع( نیز 
فیلم های فاخری چون ده فرمــان و خروج؛ خدایان 
و پادشاهان ســاخته شده اســت. تعداد تولیدات با 

محوریــت زندگــی حضرت عیســی )ع( 
به مراتب بیشــتر اســت. فیلم های جاده 
انجیــل، راه شــیری، شاهنشــاه، آخرین 
وسوسه مسیح، عیسی ناصری، معجزه ساز، 
مسیح، پسر انســان، مصائب مسیح، کتاب 
مقدس تصویری، داستان یهودا و ده ها فیلم 
دیگر با محوریت زندگی حضرت عیسی )ع( 

جلوی دوربین رفته است.
در مورد پیامبــر )ص( اما تنها ســاخته وطنی، محمد 
رسول الله)ص( مجید مجیدی است. جالب آن که تعداد 
تولیدات خارجی با محوریت زندگــی پیامبر )ص(، به 
مراتب بیشتر از تولیدات ملی ما اســت. الرساله، بلال 
موذن الرســول، محمد خاتم انبیا و فجر اسلام ازجمله 

این تولیدات به حساب می آید.
در ســینما و تلویزیون کشــورمان، تولیدات بسیاری 

راجع به پیامبران و ائمه ســاخته شــده است اما اینکه 
چه دلیل یــا دلایلی ســد راه تولیداتی بــا محوریت 
پیامبر )ص( شده، موردی است که در کشور ام القرای 
جهان اســلام به هیچ عنــوان قابل پذیرش نیســت. 
علی الخصوص اینکه اســتقبال خوبی از فیلم مجیدی 
به عمل آمد و این طور تصور می شد که با وجود همراهی 
مدیران سینمایی و سیاسی و البته ساخت دکور عظیم 
برای این فیلم، دو قســمت بعدی این اثــر، خیلی زود 
به جریان بیفتد اما این اتفاق تا به امروز محقق نشــده 

است.
اکنون این امیدواری وجود دارد که سینمای بیوگرافی 
و مذهبی، با تعدد تولیــدات باکیفیت در مورد زندگی 
پیامبر رحمت )ص(، وارد مرحله حرفه ای تری شــود و 
بتواند وظیفه خود را در مورد این شــخصیت استثنایی 

عالم بشریت به  خوبی ادا کند. 

فیلم

خریدار  علی رغم حضور پرتعداد و متنوع 
۲۷ اثر بر پرده سینماها، فروش این آثار روند 
کاهشی داشته و خیلی از آثار روی پرده، نه 
تنها از روزهای اوج فاصله دارند بلکه امیدی 
برای بازگشــت به روزهای خــوب فروش 

نیست.
 برمبنای آمار سمفا تا ساعت ۰۰:۰۰ بامداد 
یکشنبه ۱۱ شهریور ماه؛ ۱۴ میلیون و ۸۹۵ 
هزار و ۶۸ نفر در ۳۸۵ هزار و ۲۱۱ سانســی 
که ۳۴ فیلم سینمای ایران را در سالن های 
ســینمایی نمایش می دهند، به تماشــای 
آثار نشسته اند و فروشــی نزدیک به ۸۳۹ 
میلیارد و ۹۲۰ میلیــون و ۳۹۹ هزار تومان 
را برای ســینمای ایران به ارمغان آورده اند. 
بدین ترتیب فروش ســینمای ایران ۸۳۹ 
میلیاردی شده و از مرز ۸۰۰ میلیارد تومان 

عبور کرده است.
در هفت روز گذشــته فیلم های ســینمای 
ایــران فرصت نمایــش در ۱۶ هــزار و ۴۱ 
ســانس را پیدا کرده اند و توسط ۵۱۹ هزار 
و ۳۴۶ نفر تماشــا شــده اند؛ به این ترتیب 
در این هفته، میزان فروش ســینمای ایران 
عددی معادل با ۲۷ میلیارد و ۲۷ میلیون و 

۱۴۴ هزار تومان بوده است.
»پول و پارتی« ســعید ســهیلی کــه از ۳ 
مرداد بر پرده ســینماها نقش بســته است 
در هفته گذشــته نیز صدرنشین گیشه بود 
و توســط بیش از ۱۶۴ هزار نفر تماشا شد. 
این فیلم در هفته گذشــته به فروش حدود 
۸ میلیاردی دست یافته است و با پشت سر 
گذاشــتن کارهای پرفروشی مثل »تگزاس 
۳«، »تمســاح خونــی«، »ســال گربه« و 
»خجالت نکش ۲« در جایــگاه اول جدول 

فروش قرار گرفته است.
کمدی رمانتیک »پــول و پارتی« که اکران 
خود را توســط پخــش شایســته فیلم در 
سینماهای سراسر کشور آغاز کرده است، با 
جذب حدود ۱ میلیون و ۱۵۹ هزار مخاطب 

به فروش بیش از ۶۲ میلیارد رسیده است.
»تگزاس ۳« با در اختیار داشتن ۴۰۱ سالن 
سینما، توســط ۱۵۵ هزار نفر تماشا شده و 
فــروش ۸ میلیاردی را تجربه کرده اســت، 
»تگزاس ۳« که مدت ها اســت صدر جدول 
را به »پول و پارتی« واگذار کرده در جایگاه 

دوم جدول فروش قرار می گیرد.
»تگزاس ۳« که اکران خــود را از ۸ خرداد 
به تهیــه کنندگــی ابراهیــم عامریان به 

سرگروهی پردیس ســینمایی هویزه آغاز 
کرده اســت با در اختیار داشتن ۶۷۶ سالن 
ســینما پرفروش ترین فیلم ســال ۱۴۰۳ 
محسوب می شــود که توســط ۳ میلیون و 
۸۴۹ هزار نفر تماشا شده و به فروشی بیشتر 

از ۲۱۵ میلیارد تومان رسیده است.
»خجالــت نکش ۲« کــه از ۱۶ خــرداد بر 
پرده ســینماها نقش بسته در هفته گذشته 
توســط بیش از ۶۳ هزار نفر تماشــا شده و 
به فروش ۳ میلیــارد و ۱۴۷ میلیون تومان 
دســت یافته و علــی رغم کاهــش فروش 
هفتگی کمــاکان در جایگاه ســوم جدول 

فروش قرار گرفته است.
این فیلم با در اختیار داشــتن ۶۰۹ ســالن 
سینما در سال جاری، توســط ۱ میلیون و 
۴۶۰ هزار نفر تماشا شده و به فروشی بیشتر 

از ۷۹ میلیارد تومان رسیده است.
»ملاقات با جادوگر« که اکران خود را از ۲۰ 
تیر ماه آغاز کرده اســت با فروش ۲ میلیارد 
و ۵۷ میلیــون تومانی در جایــگاه چهارم 
جدول فــروش هفتگی قرار گرفته اســت، 
این اثر در هفته گذشــته همچنان بالاتر از 
آثار پرفروشی نظیر »ســال گربه«، »مست 

عشق« و »تمساح خونی« قرار دارد.
فیلم ســینمایی »قلب رقه« به کارگردانی 
خیرالله تقیانی که اکران خود را از ۲۴ مرداد 
آغاز کرده اســت با فروش حدود یک و نیم 

میلیاردی در جایگاه پنجــم قرار می گیرد، 
این فیلم در این مدت کوتــاه فروش خوبی 
را تجربه کرده اســت و به عنوان یک اکشن 
جنگی در رتبــه اول بعد از آثــار پرفروش 

کمدی جای گرفته است.
»در آغوش درخت« که از ۱۷ مرداد بر پرده 
سینماها نقش بسته است در هفته گذشته 
توســط بیش از ۲۳ هزار نفر تماشا شده و به 
فروش ۱ میلیارد تومانی رســیده است. این 
فیلم در جایگاه ششم جدول فروش هفتگی 

قرار می گیرد.

میلیونی ها پس از 6 فیلم میلیاردی
»یادگار جنوب« که اکران خود را از ۲۰ تیر 
ماه آغاز کرده اســت با فروش ۷۰۸ میلیون 
تومانی در جایــگاه هفتم جــدول فروش 

هفتگی قرار گرفته است.
»تمســاح خونــی« همچنان به ســقوط 
خود ادامه می دهد و با فــروش حدود ۳۶۴ 
میلیونــی در رده هشــتم جــدول فروش 

هفتگی قرارمی گیرد.
»روزی روزگاری آبــادان« بــه کارگردانی 
حمیدرضا آذرنگ که از ۱۰ مــرداد بر پرده 
سینماها نقش بسته است در هفته گذشته 
به فروش حدود ۳۲۹ میلیون تومانی دست 
یافته اســت و در جایگاه نهم جدول فروش 

قرار می گیرد.

»شــور عاشــقی« که از ۱۳ تیر اکران شده 
است در این هفته توسط بیش از ۸ هزار نفر 
تماشا شده و در هفته گذشته به فروش ۳۲۵ 
میلیون تومانی دست یافته است؛ این فیلم 

در جایگاه دهم قرار می گیرد.
»ســاعت ۶ صبح« که از ۳ مرداد روی پرده 
ســینماها رفته اســت در هفته گذشــته 
به فــروش حــدود ۳۱۳ میلیــون تومانی 
دست یافته اســت و در جایگاه یازدهم قرار 
می گیرد.»مســت عشــق« به کارگردانی 
حســن فتحی در هفت روز گذشــته با در 
اختیار داشــتن ۲۷ سالن ســینما، توسط 
۴ هزار نفر تماشا شــده و به فروشی حدود 
۲۵۸ میلیون تومان رســیده است و در رده 

دوازدهم قرار می گیرد.
فیلم ســینمایی »خانــه شیشــه ای« به 
کارگردانــی امیرپورکیان کــه اکران خود 
را از ۳۱ مــرداد آغاز کرده اســت با فروش 
حدود ۱۴۴ میلیونی در جایگاه ســیزدهم 
قرار می گیرد.فیلم »ســفر پــر ماجرا« به 
کارگردانی حجت الله سیفی که اکران خود 
را از ۲۳ مــرداد آغاز کرده اســت با فروش 
حدود ۱۰۱ میلیونــی در جایگاه چهاردهم 

قرار می گیرد.

تنوع آثار با فروش زیر 100 میلیون
»سال گربه« در رده پانزدهم قرار می گیرد. 

۶۷ میلیون تومان عددی است که از فروش 
فیلم مصطفی تقی زاده در هفت روز گذشته 

اعلام شده است.
فیلم ســینمایی »ســودابه« به کارگردانی 
محمد علی سجادی که اکران خود را از ۳۱ 
مرداد آغاز کرده اســت با فروش حدود ۶۴ 

میلیونی در جایگاه شانزدهم قرار می گیرد.
»عطر آلــود« کــه از ۱۶ خرداد بــر پرده 
ســینماها آمده اســت در این هفته توسط 
بیش از ۵۰۰ نفر تماشــا شــده و در هفته 
گذشته با دســتیابی به فروش ۲۴ میلیون 

تومانی در رده هفدهم قرار دارد.
فیلم سینمایی »ایلیا؛ جستجوی قهرمان« 
بــه کارگردانی ســیدعلی موســوی نژاد 
با فــروش بیــش از ۱۹ میلیــون تومان در 
جایگاه هجدهم گیشه فروش سینماها قرار 

می گیرد.

قعر جدول و آثاری که با فروش زیر 10 
میلیون روی پرده اند

»مصائب شــیرین ۲« کــه از ۳ مــرداد بر 
پرده سینماها نقش بســته است در جایگاه 
نوزدهم جدول فروش قرار گرفته است. این 
فیلم در هفته گذشــته به فروش بیش از ۸ 

میلیون تومان دست یافته است.
فیلم ســینمایی »قیــف« بــه کارگردانی 
محسن امیریوســفی که اکران خود را از ۱۵ 
شهریور آغاز کرده اســت با فروش حدود ۶ 

میلیونی در جایگاه بیستم قرار دارد.
»آبی روشن« که اکران خود را از ۲۳ خرداد 
آغاز کرده اســت با فروش بیش از ۴ میلیون 
در جایــگاه بیســت و یکم جــدول فروش 

هفتگی قرار گرفته است.
»روایت ناتمام ســیما« کــه از ۱۳ تیر ماه 
اکران شده است در هفته گذشته به فروش 
حدود ۳ میلیون تومانی دســت یافته است؛ 
این فیلــم در جایگاه بیســت و دوم جدول 
فروش قرار گرفته اســت.فیلم ســینمایی 
»مفت بر« به کارگردانــی عادل تبریزی که 
اکران خود را از ۱۵ شهریور آغاز کرده است 
با فروش حدود ۲ میلیونی در جایگاه بیست 

و سوم قرار می گیرد.
فیلــم ســینمایی »شــهر گربه هــا ۲« به 
کارگردانی سیدجواد هاشمی نیز که اکران 
خود را از ۱۵ شــهریور آغاز کرده اســت با 
فروش حدود ۷۰۰ هــزار تومانی در جایگاه 

بیست و چهارم قرار می گیرد.

مظلومیت پیامبر)ص( در سینمای ایران با تک ساخته مجید مجیدی

در یک جلسه مطرح شد

حضور جدی تر سرمایه گذاران باعث دلگرمی فیلمسازان می شود
خریدار  جلسه مشــترک سرمایه گذاران 
اولیــن رویداد ملــی ارائه طــرح تخصصی 
ســینمای مســتند »پرتاب« شــنبه ۱۰ 
شهریور در مرکز گسترش سینمای مستند، 

تجربی و پویانمایی برگزار شد.
 به نقــل از روابط عمومی مرکز گســترش 
سینمای مســتند، تجربی و پویانمایی، در 
جلسه مشترک سرمایه گذاران اولین رویداد 
ملی ارائه طرح تخصصی ســینمای مستند 
»پرتاب« که ۱۰ شهریور در مرکز گسترش 
برگزار شد، عبدالحســین بدرلو قائم مقام و 
معاون مســتند مرکز گســترش، روح الله 
رضایی مدیــر اجرایی رویــداد »پرتاب«، 
ســیدمهدی دزفولی مدیر بازرگانی مرکز 
گسترش، یاسر فریادرس از شبکه مستند، 
اباذر صالحیان شــبکه افــق، وحید تهامی 
از شــبکه پرس تی وی، ســمیه پشندی از 
معاونت اســتان ها، فــرزاد آذری پور مدیر 
عامل هاشور، ربیعی از ســازمان رسانه ای 
اوج، فاطمــه بنیــادی از وزارت میــراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی، 
حســن اجتماعــی از ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، اتابکی از اتحادیــه رادیو و 
تلویزیون های اســلامی، فرزاد مولازاده از 
بنیاد شــهید، شاهی از ســازمان سینمایی 

سوره حضور داشتند.

عبدالحســین بدرلو در ابتدای این جلســه 
گفت: تصمیــم ما این بود تــا پیچینگ را از 
دل جشنواره »سینماحقیقت« خارج کنیم 
تا هم بهتر دیده شــود و هم بتــوان بهتر آن 
را پیگیــری کــرد. در پیچینگ هایی که در 
دل جشنواره برگزار می شــد، تمرکز روی 
ســرمایه گذاران خارجی بود، ولی در اولین 
دوره از رویداد »پرتاب« توجه و تمرکز روی 

سرمایه گذاران داخلی است.
وی ادامه داد: شــاید در دوره بعد با مشورت 
گرفتن از شما به این نتیجه رسیدیم که بهتر 
است دوره بعدی را اوایل سال برگزار کنیم. 
برگزاری چنین رویدادی علاوه بر بالا بردن 
مشارکت فیلمســازها با ســرمایه گذاران، 
باعث آشنایی و ارتباط گرفتن سرمایه گذار و 
فیلمساز می شود که اتفاق خوبی است، باید 
توجه داشــت که حضور جدی تر دوستان 
سرمایه گذار باعث دلگرمی و جدی ترشدن 
روند فیلمســاز و ایجاد امیــد و انگیزه برای 

صاحبان آثار می شود.
در بخش دیگر این جلســه، روح الله رضایی 
مدیر اجرایــی این رویــداد دربــاره روند 
طی شــده توضیح داد: از خرداد جلســات 
برنامه ریزی آغاز شــد و اوایل تیــر بود که 
فراخوان را منتشــر کردیــم، ۱۱۲ طرح به 
دبیرخانه این رویداد ارســال شد که بعد از 

بررســی هیئت انتخاب در طی جلســات 
متعدد، در نهایــت ۲۲ طرح در موضوع های 
مختلف بــرای حضــور در مرحلــه نهایی 

انتخاب شدند.
مدیر اجرایی رویداد »پرتــاب« ادامه داد: با 
شــکل گرفتن چنین رویدادهایی کارهای 
باکیفیت تــری تولیــد می شــود و با وجود 
چنین رونــدی، بحث حمایت هم بیشــتر 
جدی گرفته می شــود، نکته مهم این است 
که اگر قرار به حمایت است، نباید فیلمساز 
رها شــود. معمــولا در ایران عــادت تولید 
مشــترک وجود ندارد و ترجیح بر کارهای 
انحصاری است، اگر بتوان شبکه ای را شکل 
داد که نهادها در کنار هم قرار بگیرند، اتفاق 

مثبتی در تولید و عرضه آثار رخ می دهد.
رضایی درباره جلســه ارائه طرح »پرتاب« 
بیان کــرد: شــنبه و یکشــنبه )۱۷ و ۱۸ 
شهریور( جلســات ارائه در پردیس چارسو 
برگزار می شــود و هــر روز ۱۱ طــرح ارائه 
می شــوند، هر شــرکت کننده در یک بازه 
زمانــی ۷ دقیقه ای فرصت ارائــه و نمایش 
دمو خود را دارند و فرصت پرسش و پاسخ با 
سرمایه گذاران حاضر در جلسه فراهم است.

ســید مهدی دزفولی مدیر بازرگانی مرکز 
گسترش در بخش دیگری از این جلسه بیان 
کرد: محدودیتی برای سرمایه گذاران وجود 

ندارد و آن ها می توانند در هر تعداد اثری که 
خواستند، مشارکت داشته باشند. به غیر از 
این ۲۲ طرح، نزدیک بــه ۲ یا ۳ طرح هم به 
عنوان ذخیره نگه داشته ایم. اگر هر کدام از 
شــرکت کنندگان به دلیلی نتوانستند در 
جلسه ارائه حاضر شــوند، بتوانیم جابجایی 
را انجام بدهیم. مثلا اگر کســی نتوانســت 
دمو ۳ دقیقه ای که اتفاقــا ما روی آن تاکید 
داشــته ایم را آماده کند، فیلمساز دیگری 

جایگزین وی می شود.
در ادامه این جلســه هر کدام از حاضران به 
بیان پرســش ها و نظر خود پرداختند و در 
پایان جلسه عبدالحســین بدرلو قائم مقام 

و معاون مستند مرکز گســترش سینمای 
مســتند، تجربی و پویانمایی گفت: به امید 
خدا بعد از پایان برنامــه، می توانیم چندین 
جلسه داشته باشــیم و بتوانیم درباره نقاط 
ضعف و قوت صحبــت کنیم تا بــه نتیجه 
مطلوب بــرای برگزاری دومیــن دوره این 
رویداد برســیم.در پایان این جلسه، پوستر 
نخســتین دوره رویــداد ملــی »پرتاب« 
توســط حاضران امضــا شد.جلســه ارائه 
طرح »پرتاب« با حضور ســرمایه گذاران، 
نمایندگان پلتفرم ها و تهیه کنندگان بخش 
خصوصی ۱۷ و ۱۸ شــهریورماه در پردیس 

چارسو برگزار می شود.
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میدان

مدافع باتجربه و ۳۱ ســاله آبی پوشــان پایتخت یکی 
از چهره هــای بلاتکلیف بازار نقل وانتقالات تابســتانه 

محسوب می شود.
محمدحســین مرادمنــد از جمله مدافعــان باتجربه 
فوتبال ایران محسوب می شــود که از روزهای آرمانی 
دوران فوتبــال خود کاملًا فاصله گرفته اســت؛ آن هم 
در حالی که او بعــد از معرفی به فوتبال ایــران در تیم 
سپاهان، روزهای درخشانی را در پدیده )شهرخودرو( 
گذراند و درخشش او در تیم مشهدی زمینه ساز انتقال 
محمدحســین مرادمند به یکی از دو تیــم پرطرفدار 
پایتخت شــد. جالــب آنکــه مرادمند از هــر دو تیم 
پیشنهاد همکاری داشت اما او سرانجام به درخواست 

استقلالی ها پاسخ مثبت داد و آبی پوش شد.
مرادمند در طول ۴ فصل اخیر، عضوی از تیم استقلال 
بوده و در لیگ بیســت ویکم، نقش پررنگی در مســیر 
رســیدن آبی ها به عنوان قهرمانی لیگ برتــر و البته 
رکورد کمترین گل خورده در تاریخ لیگ برتر داشت و 
یکی از چهره های مورد علاقه فرهاد مجیدی بود. با این 

وجود، این مدافع باتجربه که ســابقه گلزنی 
در داربی پایتخت را هــم دارد، بعد از دوران 
پرماجرا و البته کوتاه سربازی اش در ملوان، 
رفته رفه از ترکیب اســتقلال دور شد و حالا 
در گذراندن عجیب تریــن دوره فوتبال خود 

است و شرایط کاملًا نابسامانی دارد!
مدیران باشگاه استقلال در دورانی که آینده 

کاری جواد نکونام نامشخص بود، به سراغ فعال کردن 
بند تمدید خــودکار قرارداد محمدحســین مرادمند 
رفتند تا این مدافع باتجربه در اســتقلال ماندنی شود 
اما بعد از آنکه نکونام در ســمت خود ابقا شد، سرمربی 
استقلال نام مرادمند را در فهرست مازاد خود قرار داد 
و خواســتار جذب سامان فلاح شــد. جالب آنکه فلاح 
بعد از پیوستن به استقلال، شــماره ۳ را به تن می کند؛ 
شماره ای که در فصول گذشــته به تن محمدحسین 
مرادمند بود تا عدم تمایل آبی ها بــه ادامه همکاری با 

مرادمند بیش از پیش رسمیت پیدا کند.
محمدحســین مرادمند البته مدعی آن بود که تحت 

قرارداد باشگاه استقلال است و جالب آنکه او 
در ۲ بازی ابتدایی این تیم در فصل جدید، در 
ورزشگاه سردار آزادگان قزوین حضور یافت 
و از نزدیک نظاره گر مســابقات شــاگردان 

جواد نکونام بود.
 اتفاق عجیب تــر درباره مرادمنــد، حضور 
ایــن مدافــع باتجربــه در تمرینــات اخیر 
اســتقلال بوده که زمزمه ها درباره آینــده کاری او در 
جمع آبی پوشــان پایتخت را به اوج خود رســانده اما 
پیگیری های بیشــتر نشــان می دهد که زمزمه های 
مطرح شــده درباره احتمال ادامه همکاری مرادمند با 

استقلالی ها فعلًا تایید نشده است!
مدیران باشــگاه اســتقلال در هفته گذشــته و برای 
ثبت قرارداد گوســتاوو بلانکو، نه تنها به ســراغ فسخ 
قرارداد مهــرداد نحمدی و آرمین ســهرابیان رفتند، 
بلکه با بازیکنانی که در فهرســت مازاد جــواد نکونام 
بودند )سینا ســعیدی فر، کوین یامگا، منتظر محمد و 
محمدحســین مرادمند( هم قطع همکاری یک طرفه 

داشــتند! جالب آنکه در این شــرایط گفته می شــود 
نه تنها یامگا و محمد به دنبال اقدام حقوقی علیه آبی ها 
هستند که محمدحسین مرادمند هم تلاش های خود 

برای ثبت شکایت علیه استقلال را آغاز کرده است.
مرادمنــد در حالی بــه عنــوان بازیکــن آزاد در بازار 
نقل وانتقالات تابستانه حضور دارد که اکثریت تیم ها، 
خریدهای خود را به ویژه در فاز دفاعــی انجام داده اند 
و این مســئله بیش از پیــش آینــده کاری این مدافع 

باتجربه را تحت الشعاع قرار داده است. 
از سوی دیگر، گفته می شود نکونام با توجه به عملکرد 
ضعیف خط دفاعی تیمش، به دنبال ایجاد جای خالی 
برای محمدحسین مرادمند در لیست تیمش است اما 
پر بودن سهمیه بازیکن بزرگســال تیم استقلال، فعلًا 
راه های بازگشــت را هم به روی مرادمند بســته تا این 
مدافع ۳۱ ساله و باتجربه که در لیگ بیست ویکم یکی 
از ســتاره های فوتبال ایران بود، حالا جزو چهره های 
بلاتکلیــف و نابســامان باشــد و وضعیــت عجیب و 

پیچیده ای را داشته باشد!

استقلال

خریدار  کارشــناس فوتبال با بیان اینکه 
گاریدو ترســو اســت، گفت: ســرمربی در 
بازی با فولاد از دو هافبک دفاعی در ترکیب 
تیمش اســتفاده کرد که نشــان از ترس او 

برای گل نخوردن داشت.
 تیم فوتبال پرسپولیس در پایان هفته سوم 
رقابت های لیگ برتر توانست ۵ امتیاز کسب 
کند و با قرارگیــری در رده پنجم جدول به 
تعطیلات فیفادی برود. شــاگردان »خوان 
کارلوس گاریــدو« دو بــازی ابتدایی خود 
مقابل ذوب آهن و تراکتور را با نتیجه تساوی 
یک بر یک به پایان رساندند و در هفته سوم 
توانســتند یک پیروزی شــیرین دو بر یک 
مقابل فولاد خوزســتان کســب کنند تا به 
اولین پیروزی فصل بیســت و چهارم خود 

دست یابند.
مرتضی فنونی زاده کارشــناس فوتبال در 
رابطه با عملکرد پرســپولیس در این بازی 
اظهار داشــت: هر دو تیم بازی بسیار خوبی 
را از خود به نمایش گذاشتند و پرسپولیس 
بالاخره توانســت به اولین پیــروزی خود با 

گاریدو دست یابد. 
تجربــه بازیکنان پرســپولیس بیشــتر از 
بازیکنان فولاد بود و شاگردان گل محمدی 
به تجربه پرسپولیســی ها بــازی را واگذار 

کردند.

استفاده از دو هافبک دفاعی نشان از 
ترس سرمربی دارد

او ادامه داد: پرسپولیس بازی مالکانه خود را 
در این دیدار هم به نمایش گذاشت و وحید 
امیری خدا را شــکر به جای اصلی خود که 
همان پشت مهاجم است بازگشت. استفاده 
از دو هافبک دفاعی در ترکیب تیم نشان از 
ترس یک مربی برای گل خــوردن تیمش 
دارد و تاکتیک آن برای رسیدن به گل فقط 
ضربات ایســتگاهی اســت. فولاد پیش از 
دیدار با پرسپولیس موفق به کسب ۴ امتیاز 
شــده بود که خدا را شــکر با ۳ امتیازی که 

پرسپولیس به دست آورد، ۵ امتیازی شد.

گاریدو عجول است
پیشکسوت پرسپولیس تصریح کرد: باید به 
گاریدو زمان داد اما به نظرم او کمی عجول 
و در چینش بازیکنان ترســو عمل می کند. 
گاریــدو در این بازی می توانســت از هر دو 
مهاجم )علیپور و آل کثیر( به طور همزمان 
در ترکیب تیمش استفاده کند اما او به جای 
این کار از اســدبیگی و ریگی در میانه زمین 
استفاده کرد که نشان می دهد وسط زمین 

برای او از اهمیت بالایی برخوردار است.
فنونی زاده خاطر نشــان کرد: سبک بازی 
گاریدو به طوری است که بیشــتر از اینکه 
دوست داشته باشــد تا تیمش به گل دست 
یابد بــه دنبال این اســت کــه تیمش گل 
دریافت نکنــد. گل اول پرســپولیس روی 
خلاقیت فردی »اوستون ارونوف« به دست 
آمــد و گل دوم روی کار تاکتیکــی خوب 
بازیکنان تیم به دســت آمد. بهترین پست 
برای اســتفاده از امیری، به کارگیری او در 
پشت مهاجم اســت چون هم از موقعیت ها 

استفاده می کند و هم می تواند برای مهاجم 
موقعیت ســازی کند. به جای اســتفاده از 
ســروش رفیعی باید از وحید امیری در آن 

پست و در هر بازی استفاده شود.

محمدی تأثیرگذاری خود را در همان 
اولین بازی نشان داد

او در رابطه بــا عملکرد اولین بــازی میلاد 
محمــدی در ترکیب پرســپولیس افزود: 
میلاد یک بازیکن ملی پوش اســت و نیاز به 
زمان دارد تا خود را با ســایر هم تیمی های 
خود هماهنگ کند. او کیفیت خیلی خوبی 
دارد و در اولین بازی خود تأثیرگذاری اش را 

در زمین نشان داد.
فنونــی زاده در رابطه با اعتــراض بازیکنان 
فولاد به صحنه خطای مســعود ریگی روی 
بازیکن این تیم گفــت: ریگی در آن صحنه 
از روی عمد مرتکب خطا نشد و اصلًا متوجه 
حضور بازیکن این تیم نشــد. او یک هافبک 
تدافعی اســت و باید توپ هایی که در مرکز 

زمین می آید را در کنترل خــود قرار دهد. 
صحنه هایی کــه هم از ســوی تلویزیون به 
مخاطبان نشــان داده شــد همان تصاویر 
 VAR صحنه آهسته بود و به این سیستم ها

نمی گویند.

دو مانیتور از خیابان جمهوری خریده 
اند و اسم آن را VAR گذاشته اند

او ادامه داد: برای یــک صحنه VAR باید از 
تمام صحنه ها تصویر برداری کند تا به داور 
برای قضاوت کمک کند امــا در بازی فولاد 
همان صحنه های آهســته تلویزیونی برای 
داور نشــان داده شــد. به نظرم مسئولان 
فدراســیون دو مانیتور از میدان جمهوری 
خریــداری کرده انــد و در هر بــازی نصب 
می کنند و اســم آن را VAR گذاشــته اند. 
باید صحبت های داوران را در ورزشــگاه به 
سمع تماشاگران برسانند همانند بازی های 
فوتبال در المپیک که ما شــاهد بودیم که 
هر صحنه ای که به VAR می رفت صحبت 

داوران در اسکوربرد برای داوران به نمایش 
در می آمد.

صحبت های داوران با اتاق VAR باید 
به سمع تماشاگران برسد

پیشکسوت پرســپولیس خاطرنشان کرد: 
تا زمانی که این اتفــاق رخ ندهد در رابطه با 
VAR شائبه های زیادی مطرح خواهد شد. 
این روش یک کار جدید هــم برای فوتبال 
ایران خواهد شد و باعث می شود تا بسیاری 
از حواشــی از بین رود. انتظار داشــتیم که 
با حضــور VAR حــرف و حدیث ها کمتر 
شــود اما این سیســتم تنها باعث شــده تا 
بازیکنان دیگر دنبال داور در زمین بازی راه 

نمی افتند.

بازیکنان دعوت شده به تیم ملی باید 
از همه باشگاه ها باشند

پیشکسوت فوتبال ایران در رابطه با لیست 
جدید تیم ملی برای دو دیدار با قرقیزستان 
و امارات در مرحله مقدماتــی جام جهانی 
۲۰۲۶ اظهار داشــت: نکته جالب این است 
که از تیم پرسپولیس تنها دو بازیکن به تیم 
ملی دعوت شده اند اما از یک تیمی که اصلًا 
کیفیت خوبی را از خود به نمایش نگذاشته 
۵، ۶ بازیکن به اردوی تیــم ملی فراخوانده 

شده اند.
او تصریح کرد: به نظرم دعــوت از بازیکنان 
تیم ملی نباید فقط مختص چند تیم باشــد 
و باید نیم نگاهی هم به تیم های شهرستانی 
داشــت. گروهی که ایران در آن قرار دارد، 
تیم های بســیار خوبی حاضر هســتند و ما 
بر خــلاف اظهار نظر برخی از دوســتان که 
می گویند کار راحتی داریــم اصلًا کارمان 
راحت نیست. رسیدن به جام جهانی مانند 
گذشته نیست و خیلی آســان تر شده مهم 
این اســت کــه بتوانیم در گــروه خودمان 
در جام جهانی به مرحلــه بعد صعود کنیم. 
امیدوارم کــه تیم ملی بازی هــای خوبی را 

پشت سر بگذارد و همیشه موفق باشد.

وضعیت کاری پیچیده مرادمند در بازار تابستانه؛ از اینجا رانده، از آنجا مانده؟

سکوت گاریدو و معمای لاینحل یاسین
خریدار  عــدم ارائــه فرصت بــازی به 
یاسین ســلمانی از ســوی خوان کارلوس 
گاریدو، یکی از مهم تریــن ابهامات ترکیب 

پرسپولیس در فصل جدید است.
 سرخ پوشان پایتخت در بازار نقل وانتقالات 
تابســتانه توانســتند یکــی از پدیده های 
آینده دار فوتبال ایــران را به خدمت گیرند؛ 
یاسین ســلمانی. ســتاره خوش تکنیک و 
خلاقی که در تیم ســپاهان عضویت داشت 
و بعــد از جدایــی از جمع طلایی پوشــان 
پایتخت، در حالی کــه زمزمه هایی درباره 
پیوســتن احتمالی یاســین ســلمانی به 
اســتقلال هم وجود داشــت، او قرارداد ۳ 
ساله اش را با پرسپولیسی ها امضا کرد تا در 
قامت شاگرد یحیی گل محمدی کارش در 

فصل ۰۳-۱۴۰۲ را آغاز کند.
ســلمانی در مســیر جلــب رضایــت یحیی 
گل محمدی قدم بر می داشت اما او بعد از انجام 
بازی برابر ذوب آهن اصفهان و فولاد خوزستان 
در لیگ برتر و النصر عربســتان و الدحیل قطر 
در لیگ قهرمانان آسیا، با یک بدشانسی بزرگ 
مواجه شد؛ مصدومیت از ناحیه رباط صلیبی. 
یاسین سلمانی در شــرایطی که برای دومین 
بازی پیاپــی در ترکیب اصلی سرخ پوشــان 

پایتخت قــرار گرفته بود، کمتــر از ۱۰ دقیقه 
در جدال بــا گل گهر فرصت بازی به دســت 
آورد و مصدومیت شــدید ایجاد شده برای او، 
زمینه ســاز خروج اش از ترکیب پرسپولیس 

شد!

ویرا و حالا گاریدو، بی اعتماد به ستاره
 آینده دار سرخ ها 

هافبک جوان و آینده دار سرخ ها که کاپیتان 
تیم امید ایران هم محسوب می شود، در تلاش 
بود تا بتواند به روزهای آرمانی خود بازگردد و 
دوره درمانی اش را سریع تر پشت سر بگذارد. 
ســلمانی در روزهای پایانی فصل گذشــته 
توانســت به تمرینات گروهی سرخ پوشــان 
بازگردد اما اوســمار ویرا با توجــه به دوران 
دوری یاسین سلمانی از ترکیب پرسپولیس، 
روی این هافبک جوان ریســک نکــرد و در 
حالی که تصور می شد در شروع فصل جدید، 
سلمانی یکی از مهره های کلیدی پرسپولیس 

باشد اما این اتفاق رخ نداد!

از درخشش در پیش فصل تا حسرت 
بازی در لیگ 24

یاسین ســلمانی در اردوی پیش فصل یکی 

از آماده تریــن بازیکنان پرســپولیس بود 
و توانســت ۳ بار برای سرخ پوشان پایتخت 
گل بزند. در هفته نخست، با توجه به جدایی 
مهدی ترابی و مصدومیت امید عالیشــاه و 
اوســتون اورونوف، تصور می شد که یاسین 
ســلمانی یکی از ۱۱ بازیکــن ترکیب اولیه 
پرسپولیس باشد اما خوان کارلوس گاریدو 
در تصمیمی بحث برانگیز، نام سلمانی را در 
فهرست تیمش قرار نداد و در ۲ بازی بعدی 
مقابل تراکتور تبریز و فولاد خوزســتان هم 
۹۰ دقیقه از روی نیمکت نظاره گر عملکرد 

همبازیان خود بود.

سرمربی اسپانیایی از شفاف سازی 
درباره یاسین طفره رفت!

گاریدو در بازی های اخیر به بازیکنان جوانی 
مانند یعقــوب براجعه و ســمیر حبوباتی 
میدان داده اما هنوز فرصت بازی به یاسین 
سلمانی نرسیده که این مسئله بیش از پیش 
شــایعه عدم رضایت ســرمربی اسپانیایی 
از ســلمانی را تقویت می کند؛ به ویژه آنکه 
او در نشســت خبری بعد از دیــدار با فولاد 
هم درباره عدم حضور یاســین سلمانی در 
ترکیب تیمش گفــت: »چیزی برای گفتن 

ندارم. ۱۱ بازیکن به میــدان رفتند و چهار 
بازیکن تعویضی داشتیم. 

بازیکنان عملکرد خوبی داشــتند و بیشتر 
بازیکنان حق دارند که بازی کنند. کســانی 
که استحقاق داشته باشند، در طول فصل به 

میدان می روند«.

طلسمی که بعد از فیفادی می شکند؟
ســلمانی روزهــای خوبی را در ســپاهان 
پشــت ســر گذاشــت و تصور می شد این 
روزگار درخشان در پرســپولیس تکمیل 
شــود اما یاســین ســلمانی فعلًا فقط در 

۵ مســابقه و به مدت ۱۲۳ دقیقه توانسته 
برای سرخ پوشــان پایتخت به میدان برود! 
با این وجود، ستاره آینده سرخ ها همچنان 
پرانگیزه و مصمم در تمرینات پرسپولیس 
شرکت می کند و امیدوار اســت که بعد از 
تعطیلات فیفادی، طلســم عدم حضور او 
در ترکیب پرســپولیس بشــکند و بتواند 
در جــدال با الاهلــی در عربســتان برای 
سرخ پوشــان پایتخــت به میــدان برود و 
اولین بازی خود در فصل جدید و نخستین 
بازی بعد از بهبود مصدومیت پارگی رباط 

صلیبی اش را انجام بدهد.

خبرنگار مطرح عربســتانی خبر داد که کاپ  خریدار 
قهرمانی لیگ نخبگان آســیا برای بازدید به ایران آورده 

خواهد شد.
 اولین دوره از مســابقات لیگ نخبگان آســیا امسال و از 
تاریخ ۲۶ شهریور آغاز می شود و تیم های استقلال تهران 

و پرسپولیس به عنوان دو نماینده از ایران در اولین دوره 
از این مسابقات حضور دارند.

»بدر بالعبید« خبر داد که طبق تصمیم کنفدراســیون 
فوتبال آســیا AFC کاپ قهرمانی این دوره از مسابقات 
برای بازدید به برخی از کشــورها ســفر خواهد کرد. این 

خبرنگار عربستانی توضیح داد: AFC یک تور برای کاپ 
اصلی مسابقات نخبگان آســیایی برگزار خواهد کرد که 
از امــارات متحده عربی در تاریخ ۱۶ ســپتامبر آغاز و در 
عربستان ســعودی که میزبان فینال مســابقات است، 

پایان می یابد.

در این تور، کاپ از کشــورهایی همچون استرالیا، چین، 
عراق، ایران، ژاپــن، کره جنوبی، مالــزی، قطر، تایلند و 
ازبکســتان عبور خواهد کرد تا به ریاض در عربســتان 
سعودی برسد و در طول مرحله نهایی که تا ۴ می ۲۰۲۵ 

برگزار می شود، در آنجا باقی بماند.

رسانه الجزایری:
 »گندوز« با حضور در پرسپولیس

 همه را شگفت زده کرد
یکی از رسانه های الجزایر با بررسی لیســت تیم ملی فوتبال این کشور 
برای فیفادی، حضور »الکســیس گندوز« در پرســپولیس را شگفت 

انگیز توصیف کرد.
در جدیدترین لیست اعلام شده از سوی »ولادیمیر پتکوویچ« سرمربی 
تیم ملی فوتبال الجزایر برای مسابقات فیفادی پیش رو نام »الکسیس 

گندوز« دروازه بان تیم پرسپولیس هم به چشم می خورد.
ســایت »fennecfootball« در گزارشی به لیســت تیم ملی فوتبال 
الجزایر پرداخت و حضور »گندوز« در تیم پرســپولیس را شگفت انگیز 
توصیف کــرد. در متن این ســایت آمده اســت: برای ایــن اردوی ماه 
ســپتامبر، »پتکوویچ« با شرایط بی ســابقه ای مواجه شده است. نقل 
و انتقالات تابســتانی ۲۰۲۴ شــاهد جابه جایی های مهمــی در بین 

بازیکنان الجزایری بوده است.
»الکســیس گندوز«، دروازه بان CR بلوزداد، با پیوستن به پرسپولیس 
ایران همه را شگفت زده کرد؛ از ســوی دیگر، »عیسی مندی« پس از ۸ 
سال در اسپانیا به لیگ یک فرانسه بازگشت، به امید این که زمان بازی 

بیشتری به دست آورد و مسیر حرفه ای خود را دوباره احیا کند.
»محمد امین مدنی«، مدافع تیم CS قسنطینه، با آرزوی ایفای نقشی 
کلیدی به JS کبیلی پیوســت، گرچه او با رقابت »رامی بنسبعینی« رو 
به رو خواهد شد. »حســام عوار« نیز با پیوســتن به الاتحاد عربستان 
سعودی، با هدف بازیابی فرم خود پس از یک فصل دشوار در آاس رم، به 

این کشور رفته است.
»بغداد بونجاح« در قطر ماند، اما از باشگاه السد به الشمال منتقل شده 
است، در حالی که »محمد الامین عموره« به پیشرفت خود با پیوستن 

به وولفسبورگ آلمان ادامه می دهد.
از میــان ۲۶ بازیکنی که توســط »ولادیمیر پتکوویــچ« برای اردوی 
ســپتامبر تیم ملی الجزایر فراخوانده شــده اند، تنها ۸ بازیکن در این 
تابســتان تیم های خود را تغییر داده اند. این تغییرات نشان دهنده یک 
بازار نقل و انتقالات اســتراتژیک با نگاه به مسابقات بین المللی پیش رو 

است.

اقامت خانواده »گاریدو« در تهران
خانواده سرمربی اسپانیایی تیم فوتبال پرســپولیس با حضور در ایران 

قرار است در تهران اقامت داشته باشند.
 به نقل از ســایت باشــگاه پرســپولیس، خوان کارلوس گاریدو حالا 
خانواده اش را کنار خود دارد. در روزهای گذشــته پســران گاریدو به 

تهران آمده بودند و یک شنبه نیز همسر و دخترش به تهران رسیدند.

همسر و دختر سرمربی اسپانیایی پرسپولیس همراه او در تهران اقامت 
خواهند داشــت و حتی با هماهنگی های به عمل آمــده، دختر او برای 

مدرسه در تهران ثبت نام کرد.

افت محسوس رافائل سیلوا در استقلال؛ 
اشتباهات سریالی سیم خاردار برزیلی

مدافع برزیلی آبی پوشــان پایتخت در لیگ بیســت وچهارم عملکرد 
خوبی نداشته و هواداران از او ناراضی هستند.

 اســتقلال در بــازار نقل وانتقالات تابســته ضمن حفظ شــاکله تیم، 
بازیکنان بســیار خوبی مانند رامیــن رضاییان، گائــل کاکوتا، دیدیه 
اندونگ، ســامان فلاح و… را جذب کرد. بســیاری از هــواداران امید 
داشتند در بازی های ابتدایی که نســبت به سایر هفته ها ساده تر است، 

نکونام حداکثر امتیازات را کسب کند اما این اتفاق رخ نداد.
استقلال در بازی ابتدایی لیگ بیست وچهارم با اینکه مقابل شمس آذر 
قزوین به پیروزی رســید اما در هفتــه دوم برابر ملوان بــا نتیجه ۲-۲ 
متوقف شد و هنگام مصاف با استقلال خوزستان در سومین هفته لیگ 

برتر، اولین شکست فصل را تجربه کرد. 
شکست آبی  پوشان پایتخت مقابل استقلال خوزستان، آبستن حواشی 
جدیدی بود. اگر حواشی مرتبط با نیمکت اســتقلال را کنار بگذاریم، 
هواداران از عملکــرد برخی بازیکنان ناراضی هســتند که یکی از آن ها 

کسی نیست جز رافائل سیلوا.

آماری ضعیف
رافائل ســیلوا در لیگ بیست وچهارم نیمکت نشــین نبوده و نکونام در 
هر سه بازی به او اعتماد کرده اســت. هیچ وقت سابقه نداشته استقلال 
با سیلوا در ســه دیدار متوالی دروازه خود را باز شده ببیند اما حالا سایه 
ســنگین این آمار منفی احساس می شــود. مدافع برزیلی استقلال در 
نیم فصل لیگ بیســت ویکم به جمع شــاگردان فرهاد مجیدی اضافه 
شــد و توانســت در اولین فصل حضور خود طعم قهرمانی بدون باخت 

را بچشد.
سیلوا زمان حضور مجیدی ۸ بازی برای اســتقلال انجام داد که آبی ها 
۶ کلین شــیت را ثبت کردنــد. رافائل در لیگ بیســت ودوم با ریکاردو 
ســاپینتو همکاری کرد و اســتقلال با ســرمربی خارجی خود فصل 
پرحاشیه ای را پشت سر گذاشــت. آبی ها با مرد پرتغالی رتبه ای بهتر از 
سومی به دست نیاوردند و در فینال جام حذفی هم مقابل رقیب سنتی 

خود یعنی پرسپولیس شکست خوردند.
مدفع برزیلی پــس از تمام فصل مانند ســاپینتو به همــکاری خود با 
اســتقلال پایان داد و نیم فصل بدون تیم ماند. جواد نکونام که در لیگ 
بیست وسوم ســکان هدایت اســتقلال را در دســت گرفته بود برای 
استحکام بخشیدن به خط دفاعی، در نقل وانتقالات نیم فصل با سیلوا به 
توافق رسید تا این بازیکن به جمع آبی ها بازگردد. سیلوا در سیستم سه 
دفاعه نکونام باز هم درخشید تا نشــان دهد می تواند مهره قابل اتکایی 
در قلب خط دفاعی باشــد اما حالا و در لیگ بیست وچهارم اصلا اوضاع 

خوبی ندارد.

مشکل دفاع 4 نفره!
جواد نکونام تصمیم گرفت در فصل جدید لیگ برتر به سیســتم چهار 
دفاعه مورد علاقه خود برگردد اما حالا و با گذشــت سه بازی مشخص 
شده ایده نکونام جواب نداده است. نکو فصل پیش با دفاع سه نفره خود 
کار را برای حریفان سخت کرده بود اما حالا خبری از آن دفاع مستحکم 

استقلال نیست.
رافائل سیلوا پیش از این فقط در سیســتم دفاع سه نفره بازی کرده بود 
و حالا در انجام وظایف جدید خود ناتوان اســت. مدافع برزیلی در بازی 
ابتدایی پنالتی داد، در بازی دوم روی اشــتباه او اســتقلال گل خورد و 
در بازی ســوم هم خبری از یک مدافع باکیفیت نبود. شاید اگر نکونام 
ماندنی باشــد، تغییری در روند دفاعی خود ایجاد کند تا بار دیگر بتواند 

برای قهرمانی بجنگد.

کاپ قهرمانی لیگ نخبگان آسیا به ایران آورده خواهد شد



و  نگهداری  مدیر  مجدم   –محمد  اهواز 
تعمیرات شرکت ملی حفاری ایران از افزایش 
این مدیریت نسبت  فعالیت های  ۳۲ درصدی 
به میزان استاندارد تعریف شده در این حوزه در 

چهارماه نخست سال جاری خبر داد.
عملکرد  تشریح  در  آلبوشوکه  عبدالحسین 
که  شرکت  تعمیرات  و  نگهداری  مدیریت 
عملیات  در  مدیرعامل  معاونت  زیرمجموعه 
و  شده  تعریف  روز  نفر  گفت:  است،  حفاری 
چهارماه  در  فعالیت ها  انجام  استاندارد جهت 
نخست امسال ۲۰ هزار و ۵۶۰ نفر روز بود که 
در عمل این رقم به ۲۷هزار و ۳۱۹ نفر روز 
رسید که بیانگر رشد ۳۲ درصدی در قیاس با 
میزان استاندارد است. وی با اشاره به اینکه این 
عملکرد در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته 
نیز افزایش ۱۲ درصدی نشان می دهد، افزود: 
مدیریت نت در شرکت ملی حفاری ایران، هفت 
اداره زیر مجموعه دارد که شامل ادارات نگهداری 
و تعمیرات مکانیک، نگهداری و تعمیرات برق، 
نگهداری و تعمیرات الکترونیک و ابزار دقیق، 
فوقانی،  گرداننده های  تعمیرات  و  نگهداری 
و  پشتیبانی  خدمات  و  کالیبراسیون  اجرای 
کرد:  اظهار  آلبوشوکه  می باشند.  اداری  امور 
و  نگهداری  مدیریت،  این  وظایف  مهمترین 
برقی  و  مکانیکی  تجهیزات  تمامی  تعمیرات 
در محل دستگاه های حفاری، اعزام گروه های 

تخصصی تعمیرات در مواقع لزوم جهت رفع 
اشکال تعمیراتی و برنامه ریزی و اجرای تمامی 
دستگاه های  نیاز  مورد  تعمیرات  برنامه های 
حفاری در قالب تعمیرات پیشگیرانه، دوره ای و 

اساسی اصلاحی تجهیزات مربوط است.
مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت ملی حفاری 
ایران، برنامه ریزی و تنظیم برنامه های آموزشی 
نیاز کارکنان تحت سرپرستی و اصلاح  مورد 
برنامه های آموزش با هماهنگی اداره آموزش 
برای  برنامه ریزی  انسانی،  نیروی  تجهیز  و 
ساخت قطعات و لوازم مورد نیاز دستگاه های 
حفاری با هماهنگی اداره پژوهش، فناوری و 
کاهش  جهت  برنامه ریزی  ساخت،  مهندسی 
تعمیرات اتفاقی و ساعات انتظار با ارائه و اجرای 
هماهنگی  و  کاربردی  و  مناسب  راهکارهای 
با مدیریت مهندسی در این راستا را از دیگر 

وظایف مدیریت نت شرکت عنوان کرد.
وی گفت: از موارد دیگر وظایف نت، می توان به 
برنامه ریزی و هماهنگی با مدیریت مهندسی برای 
برنامه های تعمیراتی و برون سپاری های سالیانه، 
هدایت، نظارت و کنترل تمامی امورات اداری و 
پشتیبانی در حوزه تحت سرپرستی، برنامه ریزی 
برای رعایت مقررات ایمنی و بهداشت کارکنان 
و محیط کار و حصول اطمینان از اجرای دقیق 
آنها، پیش بینی و برآورد بودجه مورد نیاز ادارات 
تحت سرپرستی و اعمال کنترل های لازم جهت 

حصول اطمینان در مصرف هزینه با رعایت اصول 
صرفه جویی و اجرای سیاست های کلی و مصوبات 
هیئت مدیره شرکت و اعمال کنترل های مقتضی 

برای نیل به آنها اشاره داشت.
آلبوشوکه درباره نوآوری ها و ابتکارات کارکنان 
پرتلاش این مدیریت در مدت پیش گفته، توضیح 
تعمیرات  و  نگهداری  اداره  زمینه  این  در  داد: 
برنامه ریزی،  به  موفق  مدت  این  در  مکانیک 
تجهیزات  منظم  تنظیمات  انجام  و  بررسی 
ابزار آلات و  از  با بهره مندی  مکانیکی و برقی 
تجهیزات به روز، برای پیش بینی، پیشگیری و 
کاهش درصد قابل ملاحظه ای از اشکالات فنی و 
همچنین ایجاد کارگروه و بهره مندی از فناوری 
موتورهای  عیب یابی  و  عملکرد  کنترل  جهت 
اصلی و برقی در محل دستگاه و نیز از راه دور 
گردید. مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت ملی 
حفاری ایران افزود: در اداره نگهداری و تعمیرات 
برق، شاهد طراحی و ساخت پنل سیستم های 
نقشه  تهیه  دستگاه،  کمپرسورهای  حفاظتی 
 PWMCL مدل  برقی  ترمز  کنترل  سیستم 
با استفاده از مهندسی معکوس، به روز رسانی و 
ارتقاء سیستم روشنایی دستگاه های حفاری و 
اردوگاه ها از نوع روشنایی های قدیمی گازی و 

حرارتی به LED بودیم.
برد  انداز،  برد شماره  کرد: طراحی  اظهار  وی 
 ،)Torque( آمپلی فایر میز دوار و برد ایزوتورک

 Stroke( طراحی جعبه کامل استروک کانتر
دستگاه  راه اندازی  و  آماده سازی   ،)Counter
ژئولوگراف به صورت کامل نیز از شمار نوآوری ها 
و ابتکارات همکاران در اداره نگهداری و تعمیرات 

الکترونیک و ابزار دقیق به شمار می آید.
آلبوشوکه ادامه داد: در اداره نگهداری و تعمیرات 
گرداننده های فوقانی نیز در راستای نوآوری و 
کارهای ابتکاری طراحی و ساخت یک دستگاه 
بالابر برای انجام کار در ارتفاع و بالا بردن ضریب 
گرداننده های  تعمیرات  کارشناسان  ایمنی 
فوقانی، طراحی و ساخت سکوی مناسب برای 

به  کارگاه  محل  در  فوقانی  گرداننده  برپایی 
منظور افزایش بیشتر ضریب ایمنی حین انجام 
تعمیرات و ایجاد امکان روشن نمودن و آزمایش 
بدون بار گرداننده فوقانی در محل کارگاه، تغییر 
سیستم روانکاری گیربکس گردانندهای فوقانی 
جهت  بیرونی  به  داخلی  از  هیدرالیفت  مدل 
دسترسی بهتر و انجام و کاهش زمان تعمیرات و 
تغییر سیستم روانکاری گیربکس گرداننده های 
فوقانی مدل MH از هیدرولیکی به مکانیکی 
برای کاهش استهلاک HPU و بالا بردن ضریب 

اطمینان از عملکرد دستگاه، صورت گرفت.

ایلام-حسن بیگی   مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام 
از اجرای دو پروژه ملی ساخت بار اول، برای نخستین بار در 
این مجموعه خبر داد و گفت: پالایشگاه گاز ایلام با اجرای 

این پروژه ها در مسیر خودکفایی قرار گرفته است.

»روح اله نوریان« با اعلام این خبر اظهار کرد: در یک اقدام 
مهم و ارزشمند، شرکت پالایش گاز ایلام با اجرای دو پروژه 
ساخت بار اول، گامی بزرگ در راستای بومی سازی فناوری و 

توانمندسازی داخلی برداشته است.

وی با بیان اینکه اجرای این دو پروژه ملی نشان از عزم 
جدی این مجموعه در راستای توسعه و پیشرفت صنعت 
پالایش گاز کشور دارد، ادامه داد: با حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و متخصصان داخلی، این شرکت موفق شده 
تا گامی مهم در راستای خودکفایی و کاهش وابستگی به 

فناوری های خارجی بردارد.
نوریان تصریح کرد: این دو پروژه شامل طراحی و ساخت 
و  طراحی  و  یورو  هزار   ۸۵۰ ارزش  به  کویلوند  مبدل 
ارزش  به  خوردگی  پایش  اولتراسونیک  رویشگر  ساخت 
۲۵ میلیارد ریال می شود که با تکیه بر توان شرکت های 
رسیده  انجام  به  متخصصان کشور  فنی  دانش  و  داخلی 
است. مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: با اجرای 
این پروژه ها، پالایشگاه گاز ایلام موفق شده تا وابستگی 
خود را به تجهیزات وارداتی کاهش داده و در عین حال، از 
توانمندی های شرکت های دانش بنیان و متخصصان داخلی 

حمایت کند.
رویشگر  و  کویلوند  مبدل  ساخت  کرد:  تأکید  نوریان 
اولتراسونیک پایش خوردگی برای نخستین بار در کشور، 
و  ایران  گاز  پالایش  پیشرفت چشمگیر صنعت  از  نشان 
توانایی متخصصان داخلی در رقابت با فناوری های روز دنیا 
دارد.وی با اشاره به اینکه کویلوند یکی از مبدل های حرارتی 

فرآیندی  استفاده در واحدهای  ویژه چند جریانی مورد 
کرایوژنیک است، اظهار داشت: تکنولوژی طراحی و ساخت 
این نوع مبدل به دلیل پیچیدگی های آن در انحصار تعداد 
که  بوده  دنیا  نام  صاحب  شرکت های  از  انگشت شماری 
بومی سازی این محصول در این شرکت با همکاری یکی از 

شرکت های دانش  بنیان انجام شده است.
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام با بیان اینکه کویلوند 
برای کاربردهایی همچون گرم کننده، خنک کننده میعان و 
تبخیرکننده سیال و راکتور ایزوترمال به کار می رود، افزود: 
این مبدل از انواع پیچیده و کلیدی تجهیزات پالایشگاه های 
جدید گازی است و تکنولوژی طراحی و ساخت آن منحصر به 

تعداد کمی از سازندگان خارجی است.
به گفته نوریان، بازرسی خطوط لوله، اتصالات فولادی مسی 
و آلومینیومی و غیره در محیط های خورنده، از کاربردهای 

دستگاه رویشگر پرتابل آلتراسونیک است.
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام کاهش وابستگی به 
شرکت های  از  حمایت  و  داخلی  توانمندسازی  واردات، 
تصریح  بوده،  پروژه ها  این  اجرای  اهمیت  از  دانش بنیان 
کرد: با بومی سازی این تجهیزات، این شرکت گامی مهم در 
راستای کاهش وابستگی به واردات و حمایت از تولید داخلی 

برداشته است.

گرگان-مهنازمحمدزمانی  شهردار علی آباد در نشست 
خبری گفت : بودجه امسال شهرداری علی آباد افزون بر ۲۲۸ 
میلیارد تومان می باشد که این رقم در سال گذشته بیش از 
۱۶۰ میلیارد تومان بوده است.شهردار علی آباد کتول به 
بحث آسفالت اشاره کرد و افزود: طی پنج ماهه امسال حدود 
۵۶ هزار متر مربع روکش آسفالت در سطح شهر انجام شده 
است که تا پایان سال این رقم در آسفالت به ۱۰۰ تا ۱۵۰ 

هزارمترمربع را خواهد رسید 
اسفندیاری اظهار کرد: در حوزه ساخت و ساز تسهیل گری 
خوبی انجام شده است اما در حال حاضر وضعیت رکود در 

بحث ساخت و سازها زیاد است که معمولاً در چند ماه آخر 
سال درخواست برای دریافت ساخت و ساز بیشتر خواهد 
شد.وی تصریح کرد: تله کابین علی آباد کتول که از سال ۹۴ 
و ۹۵ مزایده آن انجام شده بود مجوزات آن از شورای عالی 
معماری و شهرسازی اخذ شد.اسفندیاری ادامه داد: در نحوه 
واگذاری تله کابین مباحث حقوقی و قانونی آن حل شده و 
در ۱۰ روز آینده برگزاری فراخوان مزایده آن انجام خواهد 
شد و انتخاب سرمایه گذار توسط شورای عالی معماری و 
شهرسازی تعیین خواهد شد.وی اضافه کرد: لایحه در آمد 
پایدار شهرداری ها نزدیک به ۴۰ سال بین دولت و مجلس در 

حال بحث و گفتگو بود که مرداد امسال به تصویب رسید و در 
گذشته مواردی که عنوان شده بود هیچکدام شرایط اجرای 

آن مهیا نبود. 
شهردار علی آباد کتول اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۸۵ 
پروانه ساختمانی با ۱۵۴ هزارمترمربع و در سال ۱۴۰۳ حدود 

۷۳ پروانه ساختمانی با ۹۳ هزار مترمربع صادر شده است. 
شهردار علی آباد در ادامه گفت: در بافت های فرسوده علی 
آبادکتول عوارض شهرداری تخفیف دارد و پروانه ساختمانی 

در این بافت، رایگان است. 
وی با بیان اینکه آیتم های تشویقی در بافت فرسوده گذاشته 

شده است، افزود: با مطالعه ای که مشاورین شهرداری انجام 
دادند حدود ۱۷۰ هکتار طرح فرسوده در شهر علی آباد ابلاغ 
شد که حدود ۱۲۰ هکتار در بافت فرسوده و مابقی در حاشیه 

شهر علی آباد قرار دارد. 
اسفندیاری بیان کرد: این پروژه ها شامل آسفالت، زیرسازی، 
و  سطحی  آب های  آوری  جمع  فرهنگ،  خانه  روشنایی، 
بلوارهااستوی به پروژه های هفته دولت اشاره کرد و ادامه 
داد: در هفته دولت امسال ۱۳ پروژه با اعتباری افزون بر ۴۳ 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان افتتاح و کلنگ زنی خواهد 

شدوی به بودجه امسال شهرداری اشاره کرد

ساری-امیری فر  بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران از طرح 
تحولی گروه جهادی شهدای بهزیستی مازندران بعنوان کار ویژه 
بهزیستی استان نام برد و گفت: این طرح با هدف ارتقای شاخص های 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و پیشگیری از آسیب های اجتماعی در 
روستاهای بالادست استان، اجرا می شود. مدیرکل بهزیستی استان با 
اشاره به اینکه طرح گروه جهادی شهدای بهزیستی استان مازندران 
با هدف ارائه خدمات در روستاهای دوردست، ارتقای شاخص های 

فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و پیشگیری از معلولیت ها، آسیب های 
اجتماعی و شناسایی گروه هدف جدید در روستاهای بالادست استان، 
اجرا می شود، گفت: تبیین و الگوی اجرایی طرح بر مبنای تاثیرگذاری 
اجرای برنامه های فرهنگی، اجتماعی در روستاها بر افزایش کیفیت 

و توسعه روستاها در شهریور ۱۴۰۱ پایه ریزی شد. وی در ادامه بیان 
کرد:  طرح گروه جهادی شهدای بهزیستی مازندران پنج شنبه هر 
هفته تا پایان فصل گرما در مناطق بالادست استان و پس از آن هر هفته 
در روستاهای پایین دست و محلات کم برخوردار به صورت همزمان 

در ۲۲ شهرستان طی برنامه ریزی مقدمات کار از روزهای قبل و 
مکاتبات انجام شده با فرمانداری و بخشداری های هر شهرستان جهت 
هماهنگی و تعیین روستاهای هدف و با حضور نیروهای متخصص 
حوزه های مختلف سازمان )دولتی و غیردولتی( اعم از پیشگیری، 
توانبخشی، اجتماعی، مسکن، اشتغال و نیروهای داوطلب، خیرین و 
با حضور روسا و کارشناسان کمیته امداد امام خمینی )ره( و ساری 

دستگاههای اجرایی به صورت داوطلبانه اجرا می شود.

ایلام

گلستان

مازندران

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام اعلام کرد:

اجرای2پروژهملیساختاول،بااستفادهازتواندانشبنیانها

شهردار علی آباد کتول:

73پروانهساختمانیبا93هزارمترمربعدرعلیآبادکتولصادرشدهاست

مدیرکل بهزیستی استان :

طرحتحولیگروهجهادیشهدایبهزیستیمازندران2سالهشد

کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق استان کرمانشاه گفت: ۴۰ طرح برق رسانی 
مناسبت  به  اعتبار  ریال  میلیارد   ۹۴۰ و  هزار  پنج  با 

گرامیداشت هفته دولت در استان افتتاح و کلنگ  زنی شد.
محمد مرادی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
کرمانشاه گفت: از ۴۰ طرح برق رسانی تعداد ۲۵ پروژه به 
ارزش سه هزار و ۷۰ میلیارد ریال افتتاح شد که ۶ فقره برق 
رسانی به روستا های بدون برق شهرستان های کرمانشاه و 
سرپل ذهاب با اعتبار بیش از یک هزار و ۱۴۰ میلیارد ریال 

یکی از این پروژه ها است. 
وی همچنین از افتتاح ۹ طرح اصلاح و بهینه سازی شبکه 
برق به ارزش یک هزار و ۲۷۰ میلیارد ریال در ۹ شهرستان 
و هشت طرح مقاوم سازی شبکه فشار متوسط به ارزش 
۳۹۰ میلیارد ریال در پنج شهرستان اسلام آباد غرب، 
ثلاث باباجانی، جوانرود، دالاهو، روانسر و سرپل ذهاب 
به عنوان دیگر پروژه های افتتاحی هفته دولت در استان 
اشاره کرد. مرادی در ادامه به افتتاح احداث پروژه خطوط 
نهرابی  روستای  هوایی  ترانسفورماتور  و  کیلوولت   ۲۰
شهرستان روانسر، احداث شبکه فشار متوسط هوایی و 

سازی  استحکام  کنگاور،  قارلق  روستای  هوایی  پست 
شبکه فشار متوسط هوایی فیدر های سطر در سنقر و آب 
باریک، سمنگان و عزیزآباد شهرستان صحنه در این هفته 

اشاره کرد. 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در 
بخش دیگر از صحبت های خود؛ طرح های کلنگ زنی 
این شرکت در هفته دولت را ۱۵ پروژه با ارزشی بیش از 
۲ هزار و ۸۷۰ میلیارد ریال اعلام کرد که ۹ طرح آن اصلاح 
و بهینه سازی شبکه برق با اعتبار ۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد 

ریال است.

اردبیل-افسون جبارزاده  مدیرعامل شرکت گاز استان 
اردبیل از پیشرفت ۷۰ درصدی خط انتقال تقویتی ۳۰ اینچ 
گاز اردبیل خبر داد. میرسعید سیدمتین در نشست خبری با 
اصحاب رسانه و مطبوعات در استانداری اردبیل با بیان اینکه در 
بحث گازرسانی در دولت سیزدهم اقدامات مناسب و گسترده ای 
در سطح استان آغاز شده است، گفت: در همین راستا خط دوم 
انتقال گاز به استان اردبیل در چهار فاز تعریف شده و شامل 
چلوند)گیلان( تا اردبیل، نیروگاه تا گرمی، پارس آباد تا گلخانه 
و گلخانه تا اصلاندوز است. وی با بیان اینکه ۱۰۰ درصد جمعیت 
شهری و ۹۹ درصد جمعیت روستایی استان اردبیل از نعمت گاز 
بهره مند هستند، افزود: تاکنون یک هزار و ۵۴۰ روستا در سطح 

استان از گاز پایدار بهره مند شده اند و روستاهای اندکی نیز در 
مناطق کوهستانی و صعب العبود باقی مانده اند که در تلاش برای 
رساندن گاز به آنها هستیم. سیدمتین تصریح کرد: مجوز اجرای 
مرحله چهارم این پروژه امروز ابلاغ شده است و بیش از پنج هزار 

میلیارد ریال برای این مرحله هزینه خواهد شد.
مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل با اشاره به پروژه های قابل 
بهره برداری این شرکت در هفته دولت سالجاری، گفت: در هفته 
دولت سالجاری پروژه های گازرسانی به ۱۰ روستا و ۴۶ واحد 
صنعتی عمده و جز با اعتبار ۹۴۰ میلیارد ریال و بهره مندی ۲۷۳ 
خانوار روستایی از نعمت گاز طبیعی به بهره برداری رسید. وی 
با اشاره به جزئیات این پروژه ها، خاطرنشان کرد: گازرسانی به 
۳ روستا در شهرستان مشگین شهر با پوشش ۱۰۰ خانوار و 
حجم عملیاتی ۱۰ کیلومتر، گازرسانی به ۲ روستای شهرستان 
خلخال با پوشش ۱۴۳ خانوار و حجم عملیاتی ۱۶ کیلومتر، 
گازرسانی به ۵ روستای شهرستان بیله سوار با پوشش ۳۰ 
خانوار و حجم عملیاتی ۱۵ کیلومتر و گازرسانی به ۴۶ مورد 
صنایع عمده و خرده با حجم عملیاتی ۳۰ کیلومتر و ۱۳ مورد 
ایستگاه در مجموع با اعتبار ۵۹۰ میلیارد ریال در هفته دولت به 

بهره برداری رسیده است.

کرمانشاه اردبیل
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 

۴۰پروژهبرقرسانیدرکرمانشاهافتتاحوکلنگزنیشد
مدیرعامل شرکت گاز استان  خبر داد:

پیشرفت۷۰درصدیخطانتقالتقویتی۳۰اینچگازاردبیل

مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت ملی حفاری ایران خبر داد؛

رشد۳۲درصدیفعالیتهای»نت«نسبتبهمیزاناستانداردتعریفشده
درشرکتملیحفاریایران

مدیرکل گمرکات استان :

روزانهبهطورمتوسطدرگمرکاتاصفهانتشریفات
صادرات۲۵۳کامیونانجاممیپذیرد

اصفهان-مریم مومنی  دکتر رسول کوهستانی پزوه مدیرکل گمرکات 
استان اصفهان بیان داشت: در پنج ماهه سال ۱۴۰۳  صادرات از طریق گمرکات 
استان اصفهان؛ به میزان ۷۶۱ هزار و ۸۰۸ تن و به ارزش ۴۹۰ میلیون و ۸۸۲ 
هزار دلاربوده است به طوری که روزانه به طور متوسط؛ تشریفات صادرات ۲۵۳ 
کامیون )۲۰ تن( صورت می پذیرد . وی افزود: در این مدت صادرات گمرکات 
استان اصفهان در مقایسه با مدت مشابه سال قبل؛ از لحاظ وزنی ۱۶ درصد و 

حیث ارزش ۳۵ درصد کاهش داشته است. 
مدیرکل گمرکات استان اصفهان اقلام صادراتی گمرکات استان اصفهان را ۴۶۰ 
نوع کالا برشمرد و اظهار داشت: طی این مدت  عمده ترین محصولات صادراتی از 
گمرکات استان اصفهان محصولات پتروشیمی ۱۳۴ میلیون دلار و با ۳۸ درصد 
رشد، چدن، آهن و فولاد ۱۱۸ میلیون دلار با ۶۲ درصد کاهش، محصولات لبنی 
با ۵۶ میلیون دلار با ۴۴ درصد رشد، فرش ماشینی و دستباف ۳۳ میلیون دلار 
یک درصد رشد و مس و مصنوعات آن با ۳۰ میلیون و ۹ درصد کاهش  و سایر 

کالاها نیز ۱۱۹ میلیون دلار و ۹ درصد کاهش بوده است . 
وی مهمترین دلیل کاهش صادرات پنج ماهه از طریق گمرکات استان را کاهش 
صادرات فلزات به خصوص آهن، فولاد و چدن برشمرد و اظهار داشت: با بخشنامه 
جدید بانک مرکزی در مرداد ماه امسال مبنی بر؛ اصلاح الزام عرضه ارز صادراتی 
فولاد سازان در سامانه نیما و همچنین بازگشت ارز صادراتی فولاد سازان برای 
واردات خود یا شرکنهای هم گروه با نرخ توافقی، روند کاهشی صادرات فولاد 

متوقف و حتی نرخ رشد آن افزایشی شده است.
وی درخصوص واردات از طریق گمرکات استان اصفهان اذعان داشت: طی این 
مدت ۲۸۱ میلیون دلار به وزن ۶۳ هزار تن از طریق گمرکات استان وارد گردیده 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل از حیث ارزش ۴ و لحاظ وزنی ۱۲ درصد رشد 
داشته است و تاکید کرد: مهمترین کالاهای وارداتی گمرکات استان اصفهان 

خطوط تولید و مواد اولیه واحدهای تولیدی بوده است.

مدیرعامل شرکت  شهرک های صنعتی خبر داد:

بهرهبرداریاز۸۴کارگاهکوچکمقیاسدرلرستان

خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیرعامل شرکت  شهرک های صنعتی لرستان 
گفت: ۸۴ کارگاه کوچک مقیاس در شهرک های صنعتی استان تا ایام دهه 
فجر به بهره برداری می رسند. فرزاد محمدی  اظهار کرد: رشد صنعتی در هر 
جامعه ای با درگیر کردن جوانان جویای کار و دغدغه مند رخ می دهد. وی ادامه 
داد: به جای واگذاری زمین به این جوانان و متقاضیان انجام کار، کلید کارگاه را 
در دست صاحبان صنایع کوچک قرار می دهیم. مدیرعامل شرکت  شهرک های 
صنعتی لرستان گفت: افرادی که دارای سرمایه خرد و کمی هستند می توانند 
در کارگاه های کوچک مقیاسی که شرکت شهرک های صنعتی برای آنان در نظر 
گرفته کار خود را شروع کنند. محمدی با بیان اینکه در مجموع عملیات ساخت 
۱۰۸ واحد کارگاهی کوچک مقیاس در شهرک های صنعتی استان شروع شده 
و بجز شهرک صنعتی دورود، ۸۴ کارگاه کوچک مقیاس تا ایام دهه فجر به 
بهره برداری می رسند، گفت: با بهره برداری از این واحدها زمینه اشتغال ۵۰۰ 
نفر فراهم خواهد شد. وی با بیان اینکه روند واگذاری این واحدهای کارگاهی 
به صورت نقد و اقساط خواهد بود، تصریح کرد: این کارگاه ها از معافیت مالیاتی 
برخوردارند و هیچ هزینه ای بابت تغییر کاربری پرداخت نخواهند کرد و ریالی 
بابت پایان کار از آنها اخذ نمی شود و از حمایت شهرک های صنعتی بهره مند 
هستند. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرستان اضافه کرد: واگذاری 
کارگاه های مذکور به صاحبان صنایع کوچک به صورت نقد و اقساط و بین یک تا 

سه سال با نرخ ۲۰ درصد است.

مدیرعامل شرکت گاز استان:

گازچندشهرلرستانباایجادخطوطاختصاصی
تامینخواهدشد

خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیرعامل شرکت گاز لرستان گفت: گاز چند 
شهر استان با ایجاد خطوط اختصاصی تامین خواهد شد.

کرم گودرزی  اظهار کرد: پس از اتمام گازرسانی در استان که تا حدودی انجام 
شده است گام بعدی شرکت گاز افزایش بهره وری و کیفیت خدمات است.

وی اضافه کرد: تاکنون دو سه پروژه خیلی خوب برای لرستان تعریف کردیم 
که خوشبختانه همه در حال به نتیجه رسیدن است. مدیرعامل شرکت گاز 
لرستان گفت: برای تامین گاز شهرستان های ازنا _الیگودرز یک خط لوله فشار 
قوی به طول ۲۳۰ کیلومتر تعریف کردیم که از دو راهی دورود آغاز می شود 
و در آینده به عنوان خط اختصاصی برای ازنا_الیگودرز خواهد بود. گودرزی 
بیان کرد: همچنین در شهرستان الشتر و فیروزآباد با مشکلاتی مواجه بودیم 
که برای تامین گاز این دو شهر نیز یک خط اختصاصی و قبل از هرسین به طول 
۱۲ کیلومتر در نظر گرفته شده است. وی خاطرنشان کرد: با ایجاد این خط 

اختصاصی گاز شهرهای نورآباد، فیروزآباد و الشتر تامین خواهد شد.

از ابتدای امسال تاکنون انجام شد؛

اجرای۲۶۱کیلومترلکهگیریوروکشآسفالت
محورهایمواصلاتیآذربایجانغربی

ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  مدیرکل  جباردخت   ارومیه-رحیم 
آذربایجان غربی از اجرای عملیات لکه گیری و روکش آسفالت ۲۶۱ کیلومتر از 
محورهای اصلی، فرعی و روستایی استان طی سال جاری خبر داد. ایرج دست 
نشان افزود: در پنج ماهه نخست سال جاری ۲۶۱ کیلومتر در محورهای مواصلاتی 
استان عملیات لکه گیری و روکش آسفالت انجام شده که از این میزان ۶۱.۲ 

کیلومتر راه اصلی ، ۱۱۷.۸ کیلومتر راه فرعی و ۸۲.۳ کیلومتر راه روستایی است.
وی تصریح کرد: ارزش ریال اقدامات انجام شده مذکور ۴۳۰۰ میلیارد ریال برآورد 
شده است.  مدیرکل راهداری استان با بیان اینکه باتوجه به اینکه آذربایجان غربی 
جزء استان های دارای مرز اربعین است، اظهار کرد: ۵۶ کیلومتر از لکه گیری و 
روکش آسفالت اجرا شده با ارزش ریالی ۷۰۰ میلیارد ریال در محورهای منتهی به 
گذرگاه تمرچین)پروژه اربعین( بوده است. دست نشان اظهار کرد: همچنین پیش 
بینی می شود تا پایان فصل کاری امسال ۲۰ کیلومتر دیگر از محورهای منتهی به 

گذرگاه تمرچین لکه گیری و روکش آسفالت شوند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای آذربایجان غربی ادامه داد: با توجه به 
اعتبارات و مجوزهای اخذ شده از سازمان متبوعه فرآیند برگزاری مناقصه و 
تعیین پیمانکار جهت اجرای ۲۰۰ کیلومتر روکش آسفالت محورهای مواصلاتی 
آذربایجان غربی در قالب ۳۰ فقره قرارداد به مبلغ ۴۴۸۰ میلیارد ریال در حال انجام 
بوده که از این میزان ۸ فقره برآورد اولیه به طول ۷۱ کیلومتر به ارزش ریالی ۱۸۹۰ 

میلیارد ریال مختص محورهای اربعین استان است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سرنوشت صنعت برق در این دولت چه می شود؟
وزیر نیرو، به برنامه هفتم توسعه به عنوان چارچوب اصلی سیاست های 
این وزارتخانــه توجه ویــژه دارد؛ برنامه ای که بر چنــد محور کلیدی 
متمرکز بوده که مهم ترین آن اصلاح ساختار صنعت برق کشور، اقتصاد 
صنعت برق و گذر از ناترازی تولید و تقاضاســت. موضوعاتی که به گفته 
کارشناســان هرچند در کوتاه مدت شدنی نیســت اما با برنامه ریزی 

دقیق و منسجم می توان اوضاع را بهبود بخشید.
برنامه هفتم توسعه یکی از مهم ترین اســناد بالادستی کشور بوده که 
با هدف پیشــبرد اهداف اقتصادی، اجتماعی و زیربنایی کشور تدوین 
شــده، در این میان، صنعت برق به عنوان یکی از ارکان حیاتی توســعه 
پایدار، نیازمند توجه ویژه ای است. بی شــک این صنعت با چالش های 
متعددی روبه روست که مهم ترین آن ها شامل کمبود سرمایه گذاری، 
فرسودگی زیرســاخت ها، ناکارآمدی در مدیریت مصرف انرژی، اتلاف 

انرژی و عدم توسعه کافی انرژی های تجدیدپذیر است.
این مشکلات منجر به ناتوانی در تأمین برق پایدار و مطمئن، به ویژه در 
فصول پرمصرف، شده  است، بنابراین برنامه هفتم توسعه اهدافی مانند 
افزایش بهره وری انرژی، توسعه ظرفیت های تولید برق، بهبود وضعیت 
شــبکه توزیع و انتقال و همچنین حمایت از انرژی هــای تجدیدپذیر 
را دنبال می کند. ایــن اهداف در صــورت تحقق می تواند بخشــی از 
چالش های مذکور را کاهش دهد؛ یکی از محورهای کلیدی این برنامه، 
ارتقای بهره وری انرژی در بخش های مختلف اقتصادی است و با توجه 
به اینکه اتلاف انرژی در شــبکه برق ایران بالاســت، افزایش بهره وری 

می تواند به کاهش فشار بر شبکه و بهبود پایداری آن کمک کند.

برنامه هفتم توسعه کلید وزیر نیرو برای حل مشکلات
یکی از مهم ترین اهداف برنامه هفتم توســعه، رفــع ناترازی در بخش 
برق است. این ناترازی که حدود ۱۷ هزار مگاوات برآورد شده، نیازمند 
سرمایه گذاری های قابل توجه و بهبود زیرساخت هاست. در این راستا 
وزیر نیرو بر ضرورت جذب ســرمایه گذاری از بخــش خصوصی برای 

توسعه و نوسازی شبکه برق تأکید کرده است.
همچنین به منظور کاهش فشار بر شبکه ملی برق، سیاست وزارت نیرو 
این اســت که صنایع بزرگ خود به تأمین بــرق مصرفی خود بپردازند. 
این اقدام با هــدف کاهش ناترازی و بهینه ســازی مصــرف انرژی در 
سطح کشور مطرح شده اســت. سیاســت های وزارت نیرو همچنین 
شامل تلاش برای کاهش شــدت مصرف انرژی و توسعه تبادل انرژی با 
کشورهای همسایه است. در مجموع، برنامه هفتم توسعه با هدف بهبود 
زیرساخت های حیاتی صنعت برق در کشور تدوین شده و علی آبادی بر 

اجرای کامل و دقیق این برنامه تأکید دارد.
آنطور که وزیر نیرو اعلام کرده تا پایان برنامه هفتم توســعه به ظرفیت 
تولید برق کشــور ۳۵ هزار مگاوات افزوده شود، در حال حاضر ظرفیت 
منصوبه نیروگاه های کشور ۹۲ هزار مگاوات است که باید این رقم را به 
۱۲۴ هزار مگاوات برسانیم. در حال حاضر ظرفیت منصوبه انرژی های 
تجدیدپذیر کشور ۱۱۶۳ مگاوات است که بر اســاس برنامه ریزی ها و 
تکالیف قانونی این رقــم را باید به ۱۲ هزار مگاوات برســانیم. راندمان 
نیروگاه های کشور در حال حاضر ۳۹ درصد است، برنامه ریزی ویژه ای 
را بــرای ارتقای راندمان نیروگاه های کشــور به ۴۴ درصد در دســتور 
کار قرار می دهیم که شــامل نوســازی نیروگاه های فرسوده و احداث 

نیروگاه های مدرن خواهد بود.

علی آبادی با تاکید بر اینکه سیاســت گذاری برای رفــع ناترازی برق و 
بهبود محیط کسب و کار این صنعت و افزایش رقابت پذیری با مشارکت 
بخش خصوصی و مردم از مهم ترین سیاست های وزارت نیرو در بخش 
برق اســت، گفت: پرداخت بدهــی بانک ها و ســرمایه گذاران در کنار 
جذاب کردن محیط اقتصادی صنعت برق و اصلاح ســاختار اقتصادی 
این صنعت از دیگر برنامه هایی اســت که وزارت نیــرو در دولت جدید 

پیگیری خواهد کرد.
وی بــا تأکید بــر پرداخــت یارانه بــرق تنهــا در چارچــوب الگو به 
مصرف کنندگان ادامه داد: یکی از اقدامات مهمــی که با هدف جذاب 
کردن محیــط اقتصادی صنعت بــرق باید در دســتور کار قرار گیرد، 
پرداخت یارانه برق در چارچوب الگو و الزام مشــترکان پرمصرف برای 
تأمین برق مازاد خود از طریق بورس اســت. با توجه به ناترازی موجود 
در صنعت بــرق و با هدف حل چالــش تأمین برق صنایع، لازم اســت 
صنایع نســبت به تأمین برق مصرفی خود به صورت خوداتکا اقدامات 

لازم را انجام دهند.
اهداف برنامه هفتم توســعه در صنعت آب و برق بــه عنوان یک برنامه 
ملی با هدف بهبود و توسعه زیرساخت های این دو بخش حیاتی تدوین 
شــده اند. اما اینکه آیا این اهداف در دولت چهاردهم محقق می شــوند 
یا نه، بســتگی به چندین عامل دارد. یکی از عوامــل کلیدی در تحقق 
اهداف برنامه های توسعه، تخصیص منابع مالی کافی و به موقع است. در 
صورتی که بودجه لازم تامین شــود، احتمال دستیابی به اهداف بیشتر 
خواهد بود. همچنین وجــود تیم های مدیریتــی و اجرایی کارآمد در 
دولت چهاردهی می تواند به تحقق اهداف برنامه هفتم توســعه کمک 

کند.
علاوه بر این هماهنگی و همکاری میان وزارتخانه ها و نهادهای مرتبط 
نیز نقشــی اساســی در اجرای موفق برنامه های توســعه ایفا می کند. 
وضعیت اقتصادی کشور نیز تاثیر مســتقیمی بر تحقق اهداف داشته 
باشــد. در صورت وجود تورم بالا، تحریم ها یا مشکلات اقتصادی دیگر، 
اجرای برنامه ها با چالش های جدی مواجه می شــود. با در نظر گرفتن 
این عوامل، می توان گفت که تحقق کامل اهداف برنامه هفتم توســعه 
در صنعت آب و برق، به تلاش های دولت چهاردهم و شرایط کلی کشور 

بستگی دارد.
محمد ملاکی  - کارشناس حوزه صنعت برق در این رابطه گفت: توجه 
برنامه هفتم توســعه بر افزایش ظرفیت تولید، توسعه سرمایه گذاری 
و توجه بــه تجدیدپذیرها امری مهم اســت؛ صنعت برق مشــکلی در 
حوزه نیروی انسانی و مســائل دیگر ندارد و تنها لازم است روی مسائل 
مدیریت مصرف از طریق روش های علمی و کمک و همراهی مشترکان 

کار شود.
وی با بیان اینکه همانطور که در برنامه وزیر نیز اشــاره شده با تخصیص 
منابع و جذب ســرمایه گذاری که امکانــات آن نیز در کشــور فراهم 
اســت می توان در رفع چالش های صنعت برق گام برداشــت اما تنوع 
سرمایه گذاری و فوریت پرداختن به این موضوع قابل توجه است، بنابر 
این لازم اســت وزارت نیرو برنامه کوتاه مــدت، میان مدت و بلند مدت 
در این حوزه تدوین کند.این کارشــناس حوزه انرژی افزود: در برنامه 
کوتاه مدت می توان برای گذر از پیک سال آینده و در برنامه میان مدت 
برای نهایت دو ســال بعد از آن تصمیم گیری کرد، در برنامه بلندمدت 
نیز لازم است شرایطی فراهم شــود که دیگر با چالش های حال حاضر 
درگیر نباشــیم. ســهمی باید برای نیروگاه های تجدیدپذیر و توسعه 

نیروگاه های  با راندمان بالا درنظر گرفته شود.

وساز کشور از خدمت  استقبال بیش از ۱۰۰۰ دار
نوین »دکترلند« در »سپینو«

همزمان با برگزاری بیســت و یکمین همایش ســالانه انجمن علمی 
داروسازان ایران، خدمت نوین »دکترلند« از طریق اپلیکیشن نئوبانک 
صادرات ایران )سپینو( رونمایی شد و مورد استقبال نزدیک به ۱۰۰۰ 

داروساز کشور قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران، ارائــه خدمات متنوع 
و پاســخگویی به نیاز اصناف مختلف از جمله کمک بــه تأمین مالی و 
تسهیل ارائه خدمات واحد های داروســازی و داروخانه های کشور در 
قالب اپلیکیشــن نئوبانک صادرات ایران با عرضه یک خدمت جذاب و 
مقرون به صرفه برای این بخش از جامعه پزشــکی کشور عملیاتی شد 
و داروسازان و داروخانه ها با اســتفاده از این خدمت، ۱۰ درصد از مبلغ 
خرید خود را بلافاصله به صورت بازگشت نقدی )CASH BACK( در 

حساب سپهری خود دریافت کنند.
در خدمت جدید »دکترلند«  »ســپینو« بانک صــادرات ایران کارت 
ویژه با نام علاوه بر داروســازان، در آینده نزدیک در اختیار  پزشــکان، 
دندانپزشکان، پیراپزشــکان و ســایر فعالان  بخش درمان کشور قرار 
خواهد گرفت و از مزیت ویــژه این طرح در مرحلــه اول با تخفیف ۱۰ 

درصدی فوری، برخوردار خواهند شد.

برندگان سورسامانی مرداد ماه مشخص شدند
دور جدید از قرعه کشــی سورســامانی ویژه اعضای باشگاه مشتریان 

بانک سامان )سامانیوم( با جوایز ویژه برگزار شد.
 به گزارش سامان رسانه، دور جدید از قرعه کشی سورسامانی مرداد ماه 
ویژه اعضای باشگاه مشتریان بانک سامان )سامانیوم( برگزار و برندگان 
خوش شــانس جوایز ۱۰۰ میلیون تومانی، ۱۰ میلیون تومانی و ۱۰۰۰ 

امتیاز سامانی، مشخص شدند.
اسامی برندگان قرعه کشی سورســامانی مردادماه هم اکنون در سایت 
بانک سامان قابل مشاهده اســت.علاقه مندان برای عضویت در باشگاه 
و کسب اطلاعات بیشــتر در خصوص این قرعه کشی میتوانند به سایت 
ir/samanium.https://sb24  مراجعه و یا با مرکز ســامان ارتباط به 

شماره ۰۲۱۶۴۲۲ تماس حاصل کنند.

نجارزاده: 
رعایت انضباط مالی از مهم ترین اولویت های 

بانک ملی ایران است
مدیرعامل بانک ملی ایران در »نشست بررسی 
عملکــرد واحدهای بانک ملی ایــران در طرح 
اقتدار ملــی« با تأکید بر عزم جــدی این بانک 
برای افزایش ســهم بــازار در ماه های پیش رو 
گفت: با همت همه ارکان بانک، در سال جاری 
نیز شاهد جهش بانک ملی ایران در سهم بازار 

خواهیم بود
به گزارش روابــط عمومی بانک ملی ایران، ابوالفضــل نجارزاده در این 
نشست که با حضور اعضای هیأت عامل، رؤسای ادرات کل و همچنین 
با حضور وبیناری رؤســای ادارات امور شــعب سراسر کشــور برگزار 
شد،تأکید کرد: همانگونه که سال گذشته بانک ملی ایران توانست سهم 
خود از بازار را افزایش دهد، امســال نیز با اجرای برنامه های منسجم و 

تلاش همه بخش ها، سهم مناسبی از بازار را کسب خواهد کرد.
وی با اشــاره بــه اینکه شــهریور ماه فرصت مناســبی  بــرای جذب 
نقدینگی ســت، گفت: همه بخش های بانک و ســتادهای ادارات امور 

شعب باید برای جذب منابع بیشتر آمادگی داشته باشند و تلاش کنند.
مدیرعامل بانک ملی ایران با بیان اینکه برنامه های بخش های مختلف 
بانک نباید به شکل جزیره ای اجرا شوند و رویکرد واحدها باید منسجم 
باشد، افزود: در اجرای برنامه ها  و طرح ها باید همه ارکان بانک به صورت 
منسجم و با دید همه جانبه و هماهنگ با یکدیگر حرکت کنند.نجارزاده 
با تأکید بر اینکه که در پرداخت سود ســپرده ها نباید از مصوبات بانک 
مرکزی عدول شــود، گفت: بانک ملی ایران، بانک انضباط محور است 
و رعایت انضبــاط مالی از مهم ترین اولویت هایی ســت که باید در همه 
برنامه ها و طرح های در حال اجرا، به آن توجه شــود. بخش ارزی بانک 
دارای ظرفیت های مهمی ســت. فعال شدن بخش ارزی و ارائه خدمات 
مطلوب به مشتریان بزرگ در این بخش، بر جذب منابع ریالی نیز تأثیر 

مثبت خواهد گذاشت.
نجــارزاده با تأکید بر آمادگــی همه بخش ها بــرای تأمین محصولات 
مورد نیاز بخش هــای مختلف بانک،گفــت: در اجــرای طرح ها باید 
پشــتیبانی های لازم به خوبی صورت گیرد و هیچ گونــه کمبودی در 
تأمین محصولات مورد نیاز برای بخش های متولی امر وجود نداشــته 
نباشد.وی افزود: در شرایط رقابتی نظام بانکی، بی تفاوتی کارکنان یک 
بانک، آفت است. بنابراین همه باید با احســاس مسئولیت و انگیزه بالا 

برای جذب و رشد منابع بانک تلاش کنند.
مدیر عامل بانــک ملی ایران تأکید کــرد: کارکنان بانــک ملی ایران، 
کارکنان با تجربه ای هســتند که ســال ها در بخش های کارشناسی به 
فعالیت پرداخته اند؛ ازاین رو با هر چه پویاتر شــدن نظام پیشــنهادها 
می توان ایده ها و فکرهای نو را از ســوی همکاران برای اداره بهتر بانک 
ملی ایران، به دســت آورد.وی با تأکید بر الزام آشنایی بیشتر کارکنان 
با محصولات و طرح های بانک، بیان کرد: برای آشــنایی هرچه بیشتر 
مشــتریان و عموم مردم از طرح ها و محصولات بانک ملی ایران باید در 

بخش تبلیغات فعال تر از گذشته باشیم.
گفتنی ست؛ در این نشست گزارشی از عملکرد واحدهای مختلف بانک 
ملی ایران در طرح اقتدار ملی ارائه شد و مدیر عامل بانک رهنمودهای 
لازم را برای هرچه پویاتر شــدن واحدهای مربوطه در جذب نقدینگی 

ارائه کرد.

ارایه خدمات بانکی منوط به احراز نشانی 
مشتریان است

بانک مرکزی ارایه خدمات بانکی را منوط به احراز نشــانی )کدپستی( 
محل اقامت اشــخاص و الزام خوداظهاری املاک تحت تملک و تحت 

اقامت اشخاص حقیقی درسامانه ملی املاک و اسکان کشور کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، در ابلاغیه بانک 
مرکزی به شــبکه بانکی و به موجب تکلیف قانونــی مندرج در تبصره 
هشت الحاقی ماده ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم، بر لزوم تمهیدات 
مقتضی پیرامون بهره  مندی ســامانه صیاد از پایگاه اطلاعاتی سامانه 

املاک و اسکان کشور در زمان صدور دسته چک، تأکید شده است.
در همین راستا، بررســی تطابق کد پســتی و کد ملی متقاضی صدور 
دسته چک از اول مردادماه ســال جاری در سامانه صیاد عملیاتی شده 

است.
حسب پایش اطلاعات سامانه یاد شده، تاکنون به صورت میانگین ۵۵ 
درصد درخواست های دریافتی از شبکه بانکی با کد خطا ۴۸۴، به شرح 
کد پســتی معتبر نمی باشد مواجه شــده اند که علی رغم طرح مذکور، 
تاکنون خطای یاد شده، مانع صدور دسته چک نشده است. در حالی که 
با توجه به الزام قانونی بالا، در طی چنــد ماه آتی، در صورت دریافت کد 
خطای یاد شده، فرایند صدور دسته چک منوط به مراجعه فرد متقاضی 
به پایگاه داده املاک و اسکان و اصلاح داده های اظهار شده در آن مأخذ 
خواهد بود.بر این اســاس به منظور اجرای دقیق مفاد ابلاغیه مذکور، 
برای اشــخاص حقیقی که نســبت به اظهار اطلاعات سکونت خود در 

سامانه فوق الذکر اقدام نکنند، دسته چک صادر نخواهد شد.
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نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک:

مردم توانایی خرید مسکن نوساز ندارند

خریدار  نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران 
امــلاک با تاکیــد بر اینکــه وزیر جدیــد راه و 
شهرســازی می تواند با نگاه ویژه خود به بافت 
فرسوده، انگیزه ســازندگان و مالکان این بافت 
ها را افزایش دهد گفت: ســایه رکود تورمی بر 
بازار مسکن ادامه دارد و روند قیمت ها نشان می 
دهد که هنوز متقاضیان مســکن توانایی خرید 

ندارند.
 گزارش اخیر تحولات بازار مســکن تهران توسط 
بانک مرکــزی حاکی از افزایــش ۲۷.۱ درصدی 
تعداد آپارتمان هــای معامله شــده در تهران در 
تیر ماه سال ۱۴۰۳نســبت به تیر ماه سال ۱۴۰۲ 

است. 
بانک مرکزی اما میانگین قیمت مســکن در این 
ماه را ۸۷.۴ میلیون تومان گزارش کرده است که 
حاکی از افزایش ۱.۸ درصدی نســبت به ماه قبل 

دارد.
اگر چه این گزارش که توســط اداره بررســی ها 
و سیاســت های اقتصادی بانک مرکــزی تهیه 
و منتشر شــده نشــان می دهد که از مجموع سه 
هزار و ۵۵۹ واحد مســکونی معامله شــده در تیر 
ماه ۱۴۰۳ در شــهر تهران به تفکیــک عمر بنا، 
واحدهای تا ۵ سال ساخت است و با ۲۶.۶ درصد 
بیش ترین ســهم را به خود اختصاص داده اند اما 
به گفته فعــالان و اگاهان بازار مســکن هنوز هم 

متقاضیان مسکن توانایی خرید مسکن ندارند.

 متقاضیان مسکن توانایی خرید
 مسکن ندارند

داوود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران 
املاک در گفتگو با »اقتصاد آنلاین« در پاســخ به 
این پرســش که در خصوص گزارش اخیر بانک 
مرکزی چه تحلیلی مــی توان داشــت؟ آیا این 
میزان معامله مســکن چه پیامــی دارد؟ گفت: 
گزارش چنــد روز پیش بانک مرکزی نشــان داد 

که روند قیمت ها به گونه ای اســت که متقاضیان 
مسکن توانایی خرید مسکن ندارند و بانک ها باید 
برای بالا بــردن توان خرید متقاضیان مســکن و 

آحاد جامعه تسهیلات مناسبی ارائه کنند.
وی ادامــه داد : اگر بخواهیم گــزارش اخیر بانک 
مرکزی را با ســال قبل در خصوص تعداد معامله 
صورت گرفته مورد بررســی و کنکاش قرار دهیم 
باید گفت کــه متقاضیــان همچنــان در خانه 
دار شــدن مسیر ســختی در پیش دارند و راحت 

صاحب مسکن نمی شوند. 

این تعداد معامله صورت گرفته در حقیقت 
در حد صفر است

نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تاکید 
کرد: موضوع خرید مســکن این روزها از زندگی 
متقاضیان مســکن خارج شده اســت. گزارش 
اخیر بانک مرکــزی از ۳۵۵۰ قراردادی که در ۲۲ 
منطقه شهر تهران به عنوان الگوی کشور صورت 
گرفته است نشان داد که این تعداد معامله صورت 

گرفته در حقیقت در حد صفر است.
بیگی نژاد تاکید کرد: با توجه به گستره سرمایه و 
انباشت سرمایه و در نهایت تمایل سرمایه گذاری 
در تهران این عــدد ۳۵۵۰ معامله صورت گرفته 
عدد بسیار نامناســب و کوچکی است. چرا که اگر 
این تعداد معامله صورت گرفته را با تعداد معامله 
صــورت گرفته در ســال ۱۴۰۱ که بــه ۱۰ هزار 
واحد مسکونی رســیده بود مقایسه کنیم متوجه 
خواهیم شــد که رکود معاملات مســکن به چه 

معنی است.
وی در ادامــه تصریح کرد: اگر این مــوارد را کنار 
بگذاریــم متوجه خواهیم شــد کــه خرید واحد 
مسکونی نوســاز از فکر و اراده مردم و متقاضیان 
مســکن خارج شده اســت. وقتی که یک بررسی 
اجمالی می کنیــم متوجه می شــویم که خارج 
شــدن خرید واحدهای مسکونی نوســاز از اراده 

مردم یعنی به همان اندازه کاهش تولید مســکن 
صورت گرفته است.

 عدم خرید مسکن نوساز این آلارم 
را می دهد که تولید کننده ها از بازار مسکن 

خارج می شوند
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک یادآوری 
کرد: این عدم خرید مســکن نوســاز از ســوی 
متقاضیــان و مردم این آلارم را به بازار مســکن و 
اقتصاد کشــور می دهد کــه تولید کننــده ها و 
سازنده ها هیچ آورده و یا منفعتی نبرده اند و قطع 
به یقین سازنده ها و انبوه ســازان از بازار مسکن و 

مسیر تولید خارج می شوند. 

وزیر جدید راه و شهرسازی می تواند به 
بافت فرسوده توجه ویژه ای کند

بیگی نژاد در پاسخ به این پرســش که با توجه به 
استقرار دولت چهاردهم و انتخاب فرزانه صادق به 
عنوان وزیر جدید راه و شهرسازی، این وزارتخانه 
چه مســیری را باید بــه عنوان اولویــت خود در 
بخش مســکن انتخاب کند؟ گفت: بــا توجه به 
اینکه فرزانه صادق وزیر جدید راه و شهرســازی 
ســالها در وزارت راه و شهرسازی به عنوان معاون 
شهرسازی حضور داشــته و در این بخش دارای 
تجربه و تخصص اســت می تواند به بافت فرسوده 
توجه ویــژه ای کند چــرا که این بافت هــا با این 
مساحت شــهری دارای امکانات بالقوه و ایده آلی 
هستند که می تواند کمک حال بخش مسکن هم 

در بخش عرضه و هم در بخش تقاضا باشد.
او تاکید کــرد: وزیر راه و شهرســازی می تواند با 
تجربه ای که در شهرســازی دارد با برنامه ریزی 
صحیح هم به مالکان و هم به ســازندگان انگیزه 
بدهد. بافت های فرسوده دارای امکانات هستند 
و تنها با ساخت و ساز مناسب می توان پاسخگوی 

بخش زیادی از تقاضا در بازار مسکن باشد.

خریدار  مدیر امور وصول مطالبات این بانک از 
وصول بالغ بر ۱۵۷ هزار میلیارد ریال از مطالبات 
ریالی و معادل ۳۳ هــزار میلیارد ریال از مطالبات 
ارزی این بانک در ســه ماهه اول سال جاری خبر 
دادمحمد امینی: یکی از اقدامات انجام گرفته در 
راســتای اجرای برنامه راهبردی ششم راه اندازی 
ســامانه رویدادنگار وصول مطالبات است که این 
سامانه به منظور مستندسازی و پایش اقدامات و 
فعالیت های اصلی انجام گرفته و در حوزه وصول 

مطالبــات با امکانــات و قابلیت هایــی همچون 
گزارش گیری و پایش حجم فعالیت های واحدها 
و افراد، بررســی روند و نتایــج اقدامات پیگیری 
مطالبات و یادآوری و پیگیری موارد اولویت دار در 

موعد مقرر طراحی و پیاده سازی شده  است.
به گــزارش روابــط عمومــی بانــک صنعت و 
معدن، وی در خصوص برون ســپاری بخشــی از 
فعالیت هــای اداره اجرائیات و امــور ثبتی اظهار 
داشــت: در راســتای اجرای مصوبه هیات مدیره 
بانــک )تمرکززدایــی در رســیدگی و پیگیری 
پرونده های مطالباتــی(، پرونده های ریالی قابل 
واگذاری و پیگیری در سطح اســتان ها به شعب 

مربوطه ارسال گردیده  است.
امینــی خاطرنشــان کرد: بــه منظــور انتخاب 
بهینه وکلای منتخــب بانک، عملکــرد آنان در 
پرونده های در دســت پیگیری هــر یک ممیزی 
و ارزیابی شــده در ادامه همکاری با برخی از آنان 
تجدید نظر شده اســت. در گام های بعدی فرایند 
برونســپاری، شــماری از پرونده های در اختیار 

گروه ها و موسســات حقوقی در دســت بررسی 
می باشد و نتایج آن پس از ارائه به ارکان مدیریت 
ارشــد بانــک و تصمیم گیــری نهایــی، مبنای 

اقدامات آتی قرار خواهد گرفت.
مدیر امور وصول مطالبات این بانک شناســایی 
و ارائه روشــهای نوین وصول مطالبــات را اقدام 
مهم دیگری در راســتای اجرای برنامه راهبردی 
برشمرد و بیان داشــت: با این اقدام به رویه های 
مالی بانک در حوزه وصول مطالبات به ویژه منابع 
اعتباری برون ســازمانی پرداخته شده و گزارش 
آن برای بررســی های تفصیلی ارائــه گردیده تا 
با نگــرش جامع، اقدامــات اصلاحی مــورد نیاز 

شناسایی و عملیاتی گردد.
وی در پایان مجمــوع اقدامات انجــام گرفته را 
مثبت ارزیابــی کرده و تاکید کــرد: آمار عملکرد 
در سه ماهه نخست ســال جاری حاکی از وصول 
بالغ بر ۱۵۷ هزار میلیــارد ریال از مطالبات ریالی 
و معادل ۳۳ هزار میلیارد ریــال از مطالبات ارزی 

این بانک  است.

ملت

بانکــداری ویدیویی کــه برای 
نخستین بار از ســوی بانک ملت 
و در بســتر ســامانه مگابانــک 
ارائه شده، در دســترس تمامی 

مشتریان قرار گرفت.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
ویدیویــی  بانکــداری  ملــت، 
که خدمتــی مجازی بــا حفظ 
ارتباطات انسانی است و با هدف 
افزایش رضایتمندی مشــتریان 
و کاهش مراجعــات حضوری به 
شــعبه طراحی و اجرایی شــده، 
امــکان ارائه بخشــی از خدمات 
بانکی را به صــورت غیرحضوری 

برای مشــتریان فراهم 
کرده است.

ایــن  اســاس  بــر 
خدمــت  گــزارش، 
ویدیویی  بانکــداری 
با تکیــه بــر فناوری 
ویدیویــی  ارتبــاط 

زنده، بســتری امن را برای ارائه 
انــواع خدمــات بانکــی فراهم 
می ســازد و از این پــس تمامی 
ایرانــی  حقیقــی  مشــتریان 
غیرمحجــور می توانند با نصب 
یا به روزرســانی آخرین نسخه 
منتشرشــده ســامانه مگابانک 

گزینــه  انتخــاب  و 
ویدیویی،  بانکــداری 
این خدمــت جدید را 

دریافت کنند.
بر ایــن اســاس، این 
پرکاربــرد  خدمــت 
که بر اســاس نیاز روز 
مشتریان راه اندازی شده، انتقال 
وجه )ســاتنا، پایا و داخلی( را که 
از پرکاربردتریــن خدمات مورد 
نیاز مشتریان اســت امکان پذیر 
ساخته اســت و در مراحل بعدی 
با هــدف پاســخگویی مطلوب و 
بهینه به نیاز مشــتریان، خدمات 

قابل ارائه بر این بســتر، توســعه 
خواهد یافت.

این گزارش حاکی اســت، برای 
اســتفاده از این خدمت، شماره 
تلفن همــراه حســاب کاربری 
مشــتری در مگابانک با شماره 
ثبت شــده در ســامانه متمرکز 
بانک، باید تطابق داشــته باشد و 
در زمینه حساب های اشتراکی، 
امکان برداشت از حساب و انجام 
حواله، صرفاً برای حســاب هایی 
شرط»برداشــت  دارای  کــه 
هریک به تنهایی« باشند، میسر 

است.

بانکداری ویدیویی؛ خدمتی جدید در دسترس تمامی مشتریان بانک ملت
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